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prvi latnikzgornjevipavski časnik

Sedemindvajseta vinska kraljica Slovenije je postala 23-letna Sanja Ferjančič s Planine. To je že šesta vinska 
kraljica, ki prihaja iz Vipavske doline. Kronanja se je udeležila tudi delegacija ajdovske občine na čelu z 
županom Tadejem Beočaninom.

Odprti občinski javni razpisi za 
spodbudo gospodarstvu 

Danes, v četrtek, 1. februarja ob 17. uri, bo v sejni 
sobi Občine Ajdovščina organizirana predstavitev 
spletne aplikacije za javne razpise in novega postopka 
elektronske prijave na javni razpis. Vabimo vas, da se 
predstavitve udeležite. Razpis pa je že objavljen na 
občinski spletni strani. 

Slovenija je edina država v EU (morda tudi 
na svetu), ki praznuje kulturni dan kot državni 
praznik, dela prost dan. Kultura seveda je 
dobrina, ki bogati duha in življenje, toda v 
našem primeru je pomembna sestavina naroda, 
takorekoč DNK. Kristalno jasno nam mora biti, 
da nas je kot narod ohranila le lastna kultura, 
temelječa na jeziku. Zato na kulturo nikoli 
ne smemo gledati skozi prizmo izdatka, kot 
strošek, pač pa jo moramo dojemati mnogo 
širše in jo kot družba ohranjati ter finančno 
podpirati, kulturnim ustvarjalcem, skupinam 
in posameznikom, pa zagotoviti normalne 
pogoje za delovanje. 

Zavedati se moramo tudi globalizacije, da 
živimo v svetu, kjer vlada zakon močnejšega. 
Mi pa smo le pikica na globusu in moč 
potrebujemo že zato, da se upremo, recimo mu, 
kulturnemu imperializmu. Na srečo opažam, da 
po trgovskih centrih ostane veliko neprodanih 
čarovniških oblek in drugih pripomočkov, prav 
tako srčkastega kiča. In prav je tako – proč z 
navlako noči čarovnic (kaj nimamo na ta dan 
še enega praznika, ki temelji na jeziku in lastni 
kulturi?) in proč z zlorabo svetnika Valentina, 
če imamo mi svoje slavce, ki se ženijo na sv. 
Gregorja dan! 

Če jemljemo kulturo v ožjem smislu, lahko z 
gotovostjo trdimo, da je Vipavska dolina najbolj 
razvita pri zborovskem petju. Tako se bo na 
reviji Naši zbori pojo to soboto in nedeljo (3. 
in 4. februarja) zvrstilo 16 odraslih pevskih 
sestavov z zgornjega konca doline in sicer v 
Dvorani prve slovenske vlade v Ajdovščini, ki 
je za pevce dokaj zahtevna. Ob tem se nekaterim 
kolca po porušenem DAPS-u, zaradi akustike 
upravičeno, morda zaradi velikosti, zaradi 
ostalega pa ne, saj je ostal precej za časom. 

Sploh pa prostor ni vse, je sicer predpogoj in 
praktično vsaka vas ima vsaj dvoran(ic)o ali 
pa koristi šolske ali morda cerkvene prostore, 
kulturne vsebine in družabni utrip pa so odvisni 
predvsem od zagnanosti društev, skupin ali celo 
samo posameznikov. 

Kultura v širšem pomenu je tudi kulinarika, 
znotraj tega vinska kultura. Nova vinska 
kraljica Sanja Ferjančič s Planine si je za eno 
od prednostnih nalog zadala prav dvig kulture 
uživanja vina in to še posebej pri mladih. 
Zahtevna naloga, če vemo, da vino pri mladini 
ni prva izbira. 

Nič manj zahtevna naloga tudi pri odrasli 
populaciji, kjer so opojne substance, katerih 
skupni imenovalec je C2H5OH, na mizi pri vseh 
dogodkih ali pa kar tako, in kar je najhuje, tudi 
v službi. Hik!

Pa saj ne more biti drugače (hik), če smo za 
državno himno izbrali napitnico! 

Z veliko duševne hrane zabeljen državni 
praznik vam želi 

Rudi Lovec

Pusti peti mojga slavca

PROSTOR ZA VAŠ OGLAS
info.latnik@gmail.com

Ajdovščina, ODPIRALNI ČAS: 
pon - pet: 8:00 - 18:00 sob: 8:00 - 12:00

VRTNI CENTER 
AJDOVŠČINA

Sanja Ferjančič s Planine je 
Vinska kraljica Slovenije 

Javna dražba
Izjemno zanimanje za nakup nepremičnin je 23. 

januarja napolnilo Dvorano prve slovenske vlade. Na 
javni dražbi je bilo prodanih vseh 22 parcel v zaselku 
Stane na Planini, kjer bo v prihodnjih nekaj letih zraslo 
naselje družinskih hiš. 

Odprti občinski 
javni razpisi

Javni razpis za podelitev priznanj 
Občine Ajdovščina za leto 2024 

Povabilo vinarjem na občinsko 
vinsko ocenjevanje 
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Zahtevno leto 2023 za ajdovske gorske reševalce

Previdno v hribe!
V letošnji zimi se med novicami vse prevečkrat pojavljajo 

informacije o reševalnih akcijah v gorah. Zimsko hribovstvo 
zahteva posebno pripravljenost, primerno opremo in dobro 
poznavanje razmer. Tudi ajdovska skupina gorske reševalne 
službe Tolmin je v letošnjem letu že hitela na intervencijo. 
Leto 2023 pa je bilo za skupino eno najtežjih – opravili so kar 
27 intervencij, med njimi tudi zelo zahtevne in tragične. Delo 
gorskega reševalca je še vedno brezplačno, kar pa ne pomeni, 
da je ceneno, pač pa je neprecenljivo dragoceno.

Ajdovska skupina Gorske 
reševalne službe Tolmin je v 
letu 2024 kar 27-krat hitela na 
intervencije. To je zelo visoka 
številka za majhno lokalno 
skupino reševalcev. Reševali 
so dve ali tri gorsko-kolesarske 
nesreče, pretežno pa so hiteli 
na pomoč pohodnikom in 
plezalcem. Zanimivo, lani se je 
zgodila le ena padalska nesreča. 
Kar štirikrat so na pomoč klicali 
helikopter, bilanca pa vsebuje 
tudi žalosten podatek – tri smrti: 
Čaven, Gradišča Tura, Brda (en 
pohodnik je umrl zaradi infarkta, 
druga dva pa zaradi poškodb).

Vipavska dolina je prepoznavna 
kot celoletna pohodniška 
destinacija – to pa pomeni, da za 
gorske reševalce ni predaha, na 
intervencije hitijo v vseh mesecih 
v letu. Hribolazenje, predvsem 
v sredogorju in nižjegorju, 
je postalo še bolj popularno 
po kovidnem obdobju, kar 
po povečanem številu nesreč 
zaznavajo tudi reševalci. Ljudje 
hitro precenijo svoje sposobnosti 
– ni treba hodit iskat nesrečo na 
dvatisočaka, že poti do Čavna 
imajo svoje »hakeljce«. Do nesreč 
v gorah prihaja zaradi različnih 
vzrokov, ki pa imajo enačaj v 
precenjenosti, tej pa največkrat 
botruje pomanjkanje kondicije 
– na vrhu hriba smo šele na 
polovici naše poti! Ena klasičnih 
takih pohodniških nesreč je zvin 
gležnja. S sodobno opremo so 
hribi dostopnejši, vendar le na 
videz – s takšno opremo je treba 
znati rokovati. Začne se že pri 
čevljih, ki niso vsi primerni za vse 
terene. Pogost dejavnik nesreč so 
tudi dereze, oziroma nepravilna 
uporaba derez. Pomembna je tudi 
psihofizična priprava – praznično 
prenajedanje je zelo slab razlog za 
odhod v hribe! 

Vsaka gorniška tura, ob dobri 
fizični in psihični pripravljenosti, 
zahteva predpriprave – poznavanje 
poti, oprema, znanje, izkušnje, 
sledenje vremenskim napovedim 
že nekaj dni pred turo! Na sami 
poti pa je pomembna dobra 
orientacija, ki bo delovala tudi v 
slabših vremenskih pogojih. In še 
– ne zanašajte se na vaš telefon, 
saj na mnogih planinskih poteh 
ni signala - pod Golaki vam na 
primer ne bo prav nič koristil.

Ajdovska skupina Gorske 
reševalne službe Tolmin šteje 
23 članov. 12 članov ima 
opravljeno licenco za gorske 
reševalce, štirje so zdravniki, 
dva sta gorska reševalca-letalca 
(reševalca, ki rešujeta na jeklenici 
iz helikopterja). Zahtevni izpit 
za letalca je lani opravil tudi 
eden od zdravnikov, kar je 
velika pridobitev za skupino, 
predvsem pa za reševanje v 
našem delu Slovenije. Skupina 
je dobro opremljena – tako po 
zaslugi krovne gorsko reševalne 
organizacije, kot tudi zaradi 
podpore Občine Ajdovščina. 
Ob dveh polno opremljenih 
avtomobilih (vključno z 
reanimacijsko opremo) tako 
razpolagajo še s  tremi gorskimi 
e-kolesi, ki jih s pridom 
uporabljajo. Lanska pridobitev pa 
je dron, ki je izjemno koristen ob 
iskalnih akcijah, tudi ponoči, saj 
ima IR kamero. Ajdovski gorski 
reševalci odlično sodelujejo s 
Planinskim društvom Ajdovščina 
in vsemi ostalimi društvi 
in organizacijami v sistemu 
zaščite in reševanja kot tudi z 
organizacijami v občini in širše, 
ki prirejajo različne pohodniške 
ali druge športno-rekreativne 
prireditve. Gorski reševalci 
prevzemajo varovanje takšnih 
dogodkov. Skupina pa je tudi del 
sistema občinske civilne zaščite. 

Če se torej odpravljajte v hribe, 
gore ali celo visokogorje – ne 
izzivajte usode in ne zanašajte 
se na reševalce, pripravite se na 
turo tako, da boste gotovi sami 
vase in v svojo opremo! Je pa 
lepo vedeti, da je usposobljena 
in izkušena ajdovska skupina 
Gorske reševalne službe Tolmin 
vsak trenutek v pripravljenosti, če 
bo treba na pomoč. Hvala srčna 
dekleta in fantje!

Poslanica župana ob mesecu kulture 

Kultura je temelj naše povezanosti
Spoštovane občanke, spoštovani občani!
Ko se naš materni jezik, naše 

navade in običaji, naša zgodbe 
iz preteklosti, spojijo s pestro 
in barvito ustvarjalnostjo 
sodobnosti, nastane kultura. To 
je najdragocenejši zaklad, je srce 
in bit vsakega naroda. Kultura 
povezuje skupnost v enovito 
celoto, skupnosti daje prepotrebno 
identiteto. Z našo skupno kulturo 
čutimo povezanost, pripadnost 
in hkrati ponos, da imamo nekaj 
svojstvenega, edinstvenega, 
posebnega – našega. 

Kulturni razvoj je nujni 
spremljevalec gospodarskega 
razcvetanja, ljudje potrebujemo 
ustvarjalnost skoraj enako 
nujno, kot potrebujemo hrano, 
vodo in spanje. Zato me vedno 

znova razveselijo vsaka likovna 
razstava, vsak izid pesniške zbirke 
ali literarne zgodbe, koncerti, 
plesne in gledališke predstave, 
ki jih ustvarijo ali poustvarijo 
ajdovske kulturnice in kulturniki, 
umetnice in umetniki. Veselijo me 
tudi polne dvorane, razprodani 
knjižni izvodi in uspehi domačih 
ustvarjalcev izven meja naše 
občine, in teh ni malo. Ajdovke 
in Ajdovci skrbno negujemo našo 
kulturo, našo tradicijo, zgodbe 
iz naše preteklosti, ter bogato 
ustvarjamo. Bodimo ponosni!  
V sodobnem svetu, v katerem 
nam besedila piše umetna 
inteligenca, pozornost pa nam 
jemljeta instant produkcija in 
popkultura, je negovanje lastne 

kulture – osebne in narodove – 
še toliko bolj bistvenega pomena. 
Zato vam, spoštovane občanke 
in občani, voščim in privoščimo 
obilo odličnih kulturnih doživetij 
v februarju, mesecu kulture!

Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja 
Občine Ajdovščina na podlagi 11. člena Odloka o priznanjih 
Občine Ajdovščina (Uradni list RS, št. 6/2017, pop. 8/2017, 
43/2022) objavlja

Javni razpis za podelitev priznanj Občine 
Ajdovščina za leto 2024

Odlok o priznanjih Občine Ajdovščina določa vrsto priznanj 
Občine Ajdovščina, ki se podelijo na slavnostni seji občinskega 
sveta ob občinskem prazniku. V skladu z navedenim odlokom 
Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja objavlja 
javni razpis za podelitev naslednjih priznanj:

1. Častni občan Občine Ajdovščina
Častni občan Občine Ajdovščina je najvišje priznanje, ki se 

podeli posameznikom za izjemne in posebne zasluge, pomembne 
za ugled, pomen in razvoj občine Ajdovščina, za utrjevanje sožitja 
med ljudmi in narodi ali za razvoj države, vse v povezavi z občino 
Ajdovščina.

Letno število priznanj ni omejeno.
2. Petomajsko priznanje Občine Ajdovščina 
Petomajsko priznanje Občine Ajdovščina se podeli pravnim 

in fizičnim osebam za dolgoletno uspešno delovanje in posebne 
dosežke trajnejšega pomena, ki so pomembni za razvoj in življenje 
v občini Ajdovščina.

V posameznem letu se podeli praviloma eno, izjemoma pa 
največ dve Petomajski priznanji Občine Ajdovščina.

3. Zlati znak Občine Ajdovščina 
Zlati znak Občine Ajdovščina se podeli pravnim in fizičnim 

osebam za prizadevanja in uspehe, ki so doseženi v krajšem 
obdobju in so pomembni za razvoj in življenje v občini Ajdovščina.

V posameznem letu se podeli praviloma tri, izjemoma pa največ 
pet priznanj Zlati znak Občine Ajdovščina. 

Predlagatelji:
Predlog za podelitev priznanj lahko podajo pravne ali fizične 

osebe s sedežem ali stalnim bivališčem v občini Ajdovščina, 
župan, člani občinskega sveta ter delovna telesa občinskega sveta. 

Predlog mora vsebovati:
- podatke o predlagatelju, 
- podatke o predlaganem kandidatu, 
- kandidatovo pisno soglasje, 
- vrsto priznanja, za katero se predlog vlaga,
- obrazložitev predloga. 
Omejitev pri kandidiranju in podelitvi priznanj:
Občinski funkcionarji ter poslovodni organi občinskih javnih 

zavodov, občinskega javnega podjetja in drugih oseb javnega 
prava v lasti Občine Ajdovščina ne morejo biti v času opravljanja 
funkcije kandidati za podelitev priznanj, o katerih odloča 
Občinski svet Občine Ajdovščina.

Posamezno priznanje se istemu nagrajencu lahko podeli le 
enkrat. Priznanje Zlati znak Občine Ajdovščina nadomešča 
Priznanje Občine Ajdovščina po dosedanjih predpisih, ki so 
urejali priznanja Občine Ajdovščina, zato prejemniki Priznanja 
Občine Ajdovščina ne morejo biti prejemniki Zlatega znaka 
Občine Ajdovščina.

O podelitvi priznanj bo odločal Občinski svet Občine 
Ajdovščina na predlog Komisije za mandatna vprašanja, volitve 
in imenovanja. 

Rok za prejem predlogov: sreda 6. 3. 2024
Predlog se lahko pošlje po pošti na naslov Občina Ajdovščina, 

Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja, Cesta 5. 
maja 6/a, 5270 Ajdovščina ali odda na sedežu Občine Ajdovščina 
(Na sedežu Občine Ajdovščina, se lahko vlogo odda v poslovnem 
času. Za oddajo vloge na  neuraden dan, je potrebno pozvoniti pri 
vhodnih vratih). Predlogi, posredovani po elektronski pošti, ne 
bodo upoštevani. Predlog se odda v zaprti ovojnici z oznako na 
prednji strani kuverte »Ne odpiraj - Priznanja 2024«, na zadnji 
strani kuverte pa se navede podatke o pošiljatelju. Kot pravočasni 
se štejejo predlogi, ki bodo dejansko prispeli na naveden naslov do 
vključno srede, 6. 3. 2024 do 16.30. Predlogi, prejeti po navedenem 
roku, ne bodo upoštevani.

Številka: 094-1/2024
Datum:   18. 1. 2024

Ljubomir Vidrih, l. r.
predsednik komisije za mandatna vprašanja,

volitve in imenovanja 

Regijsko srečanje SOS
Občina Ajdovščina je v Vipavskem Križu gostila delovno srečanje občin Goriške regije pod 

okriljem Skupnosti občin Slovenije, na katerem so udeleženci izpostavili tematike, vezane na 
delovanje in povezovanje lokalne oblasti z državno politiko.

Po uspešno izvedenem 
prvem ciklu regijskih srečanj 
v preteklem letu, organizira 
Skupnost občin Slovenije drugi 
cikel srečanj po regijah. Drugo 
regijsko srečanje je na četrtkovo 
dopoldne, 18. januarja, gostila 
Občina Ajdovščina v Vipavskem 
Križu. Dogodka so se udeležili 
župani in direktorji občinskih 
uprav z goriškega, tolminskega, 
vipavskega in notranjskega. 
Srečanje je vodil predsednik 
Skupnosti občin Slovenije dr. 
Vladimir Prebilič, namenjeno je 
bilo pregledu delovanja Skupnosti 
občin Slovenije in vključevanja 
občin članic v aktivnosti SOS 
ter pogovoru o potrebah in 
pričakovanjih občin članic. Kot je 
po srečanju povedal dr. Prebilič, 
so se dotaknili zlasti dveh izzivov, 
in sicer višine zneska povprečnin, 
pa tudi protipoplavne obnove. 
»Država je ogromno sredstev 
namenila poplavni obnovi, bolj 
preudarno bi bilo, da bi zneske 
razdelili in pustili izvedbo 
projektom, ki niso nujno 
povezani s poplavami, saj bodo 

sicer vse regije prikrajšanje, tudi 
za tiste že načrtovane projekte, 
kar bo z gotovostjo zaustavilo 
razvoj določenih območij,« je 
dejal predsednik SOS. Zbrane 
je uvodoma pozdravil župan 
Tadej Beočanin, ki je med 
drugim izpostavil pomembnost 
uskladitve splošnih stališč v 
odnosu do politike, ki jo kreira 
država. »Tekom sestanka je bilo 
izpostavljenih kar nekaj tem, ki 
so občinam skupne, predvsem so 
bile izpostavljene tiste tematike, 
pri katerih smo popolnoma 

odvisni od države. Izpostavljena 
so bila sofinanciranja gradenj 
šol, zlasti  prostorov za skupine 
s prilagojenim programom, ki 
predstavljajo nacionalen pomen, 
so pa v polnem financiranju 
lokalnih skupnosti, enako denimo 
tudi problematika z dolgotrajno 
oskrbo, zdravstvom …«. Skozi 
celotno srečanje je bilo zaznati 
kar nekaj sistemskih pobud v 
smislu povečanja vloge lokalne 
samouprave pri sprejemanju 
odločitev na ravni države.

OSREDNJA 
SLOVESNOST 

OB KULTURNEM 
PRAZNIKU 
V OBČINI 

AJDOVŠČINA

četrtek, 8. februar 2024, ob 18.00
DVORANA PRVE SLOVENSKE VLADE

FRANC KOREN, dr. med. 

SLAVNOSTNI GOVORNIK

SLO

 KULTURNI

PRA

VEN
SKI
ZNIK

ZVEZA KULTURNIH DRUŠTEV - ZKD AJDOVŠČINA

zdravnik, pesnik, publicist

Program bodo oblikovali: 
glasbeni komponist in oblikovalec zvoka Andrej Kobal,
vokalistka Tina Bolko in instrumentalistka Aneta Gregorič,
interpreti Peter Bajnoci, Nejc Furlan in Dejan Slokar.  
Voditeljica Aleksandra Vončina
Scenarij in režija Peter Avbar

Odprti občinski javni razpisi za 
spodbudo gospodarstvu 

Na občinski spletni strani so danes, 1. februarja, objavljeni trije javni razpisi za podporo 
gospodarstvu: za spodbujanje investicijskih vlaganj v proizvodne in storitvene kapacitete, za 
spodbujanje projektov inovacij in za spodbujanje udeležbe na sejmih in razstavah v letu 2024. 
Javni razpisi so odprti do porabe sredstev oziroma najkasneje do 15. 4. 2024.

Javni razpis za dodelitev 
kreditov s subvencionirano 
obrestno mero za spodbujanje 
investicijskih vlaganj v 
proizvodne in storitvene 
kapacitete v občini Ajdovščina 
za leto 2024 je namenjen 
subvencioniranju obrestne 
mere kreditov, za ta namen 
je v občinskem proračunu 
rezerviranih 150.000 evrov. 
Upravičenci do kreditnih 
sredstev so mikro, majhna, 
srednja, majhna enotna, srednja 
enotna podjetja ter samostojni 
podjetniki posamezniki, ki 
investirajo na območju občine 
Ajdovščina. Razpis je odprt do 
porabe sredstev oziroma do 15. 
4. 2024.

Javni razpis za spodbujanje 
udeležbe na sejmih in razstavah 
v letu 2024 je namenjen spodbudi 
podjetjem za sodelovanje na 
sejmih in razstavah za izboljšanje 
prepoznavnosti svojih proizvodov 
in storitev med domačo in 
mednarodno poslovno javnostjo. 
Sofinancira se upravičene stroške 
individualnih sejemskih nastopov 
v Sloveniji in tujini podjetjem s 

sedežem v občini Ajdovščina, 
do 50 % upravičenih stroškov 
oziroma največ 2.000 evrov 
na posamezen sejem/razstavo. 
Posamezno podjetje na tem 
razpisu lahko kandidira samo 
z eno vlogo, s katero pa lahko 
prijavi udeležbo na dveh sejmih 
ali razstavah. Rok za prijavo na 
ta razpis je 15. 4. 2024. 

Javni razpis za spodbujanje 
projektov inovacij v letu 2024 
pa želi podpreti podjetja in 
posameznike s sedežem oziroma 

stalnim bivališčem v občini 
Ajdovščina pri oblikovanju 
produktne inovacije oziroma 
izdelave začetnega prototipa 
produktne inovacije. Med 
ocenjevalnimi kriteriji največ 
točk prinesejo dodatne visoko 
kvalificirane zaposlitve in višja 
že vložena sredstva v novost. 
Maksimalna višina dodeljene 
državne pomoči na posamezno 
vlogo je 5.000 evrov. Rok za 
prijavo na ta javni razpis je 15. 4. 
2024.
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Učni center Brje slovi  po svoji 
inovativnosti daleč naokoli. 
Že vse od leta 2015 dalje deluje 
kot center znanja s področja 
pridelave sadja, izmenjave 
izkušenj različnih generacij in 
povezovanja pridelovalcev. Vsa 
leta se je center nadgrajeval in 
pridobival na znanju in kakovosti. 
Pomembno sodelovanje je spletel 
z lokalno skupnostjo in drugimi 
organizacijami, ki krepijo in širijo 
dejavnosti centra.  

V Učnem centru Brje imajo 
poleg opreme tudi popolno linijo 
za predelavo pečkatega sadja – 
jabolk, hrušk in koščičastega 
sadja – breskev, marelic ter 
zelenjave. Linija vključuje stroj za 
pranje, mletje, stroj za stiskanje, 
pasterizacijo in za polnjenje v 
steklenice ali vrečke. Poleg tega 
se v centru nahaja tudi oprema 
za sušenje sadja in avtomatiziran 
kotel za pripravo marmelad. Cena 
za uporabo strojev je simbolična, 
z njo se pokrije stroške, ki jih 
ima upravljalec – Krajevna 
skupnost Brje – z električno 
energijo, zavarovanjem in vodo. 

Učni center Brje je namenjen 
komurkoli, uporabljajo ga 
lahko tudi prebivalci drugih 
občin.  Kljub vsemu pa to ni le 
predelovalni obrat, temveč se v 
njem pridobivajo tudi strokovna 
znanja s področja pridelave in 
predelave, za kar skrbi Ljudska 
univerza Ajdovščina.

Lansko leto je center obogatil 
svojo dejavnosti tudi z možnostjo 
žganjekuhe ter destilacijo zelišč. 
Do konca letošnjega leta bo v 
Učnem centru Brje zaživela 
tudi mini pivovarna. Občina 
Ajdovščina je z donacijo uspela 
pridobiti ustrezno opremo za 
varjenje piva, ki jo bodo kmalu 
postavili in nato ponuditi 
zainteresirani javnosti. Z njo bo 
tako mogoče narediti prve korake 
na poti do pivovarstva. 

Sredi januarja so se na lastno 
pobudo z delovanjem centra 
pobližje prišli pobliže seznanit 
predstavnice in predstavniki 
občin Ilirska Bistrica, Hrpelje-
Kozina, Divača in Pivka na 
čelu z župani ter predstavniki 
Parka Škocjanske jame. Prišli 

so z željo, da soroden center 
ustanovijo tudi sami. Podrobneje 
jih je zanimalo celotno delovanje 
centra tako z vidika njegove 
ustanovitve, upravljanja kot 
izvajanja dejavnosti. Zbrane je 
uvodoma pozdravil župan Tadej 
Beočanin, ki je med drugim 
izpostavil, da je Učni center 
Brje zgled dobre prakse, ki krepi 
dejavnosti na podeželju in širše, 
obenem pa spodbuja lokalno 
pridelavo. »Usmeritev občine je 
jasna, ohranjanje in spodbujanje 
kmetijstva na vseh točkah, kjer ga 
lahko. Ne zgolj večji projekti, kot 
je namakalni sistem, ki ga občina 
načrtuje, pač pa tudi manjši 
projekti, kot je Učni center Brje, 
krepijo in spodbujajo lokalno 
pridelavo in s tem razvoj in 
spodbujanje kmetijstva v že tako 
zelo rodovitni Vipavski dolini.«

Prostore centra ter dejavnosti, 
ki se v njem izvajajo, so zbranim 
gostom podrobneje predstavile 
koordinatorice iz oddelka za 
gospodarstvo in razvojne zadeve 
ter oskrbnik Robert Bolko.

Občinsko ocenjevanje vina 2024
Občina Ajdovščina vabi vinarje s stalnim prebivališčem na 

območju občine Ajdovščina k sodelovanju na ocenjevanju vin 
2024. Namen občinskega ocenjevanja vin je promocija domačega 
vinogradništva in vinarstva. Najviše ocenjena vina v posameznih 
kategorijah bodo prejela listine odličnosti. Župan Občine 
Ajdovščina bo izmed vin, ki bodo prejela listine odličnosti, izbral 
županovo vino 2024. Občina bo od prejemnikov listin odličnosti 
odkupila določeno količino vin za pogostitve na svojih dogodkih. 

Pogoji za sodelovanje na občinskem ocenjevanju vin 2024
Na ocenjevanju lahko sodelujejo vsi vinarji, ki so vpisani v 

register pridelovalcev grozdja in vina, imajo dovoljenje za 
stekleničenje vin ter stalni naslov bivališča na območju občine 
Ajdovščina.

Na ocenjevanje bodo sprejeta vina sort, ki so v trsnem izboru 
za vinorodni okoliš Vipavska dolina ter so pridelana kot mirna 
ali kot peneča vina normalnih trgatev, od letnika 2017 naprej.

Vsak vinar mora zagotavljati najmanj 250 steklenic (0,75 l) vina 
po vzorcu, ki morajo biti

opremljene z lastno etiketo, skladno s pravilniki o označevanju 
vina.

Posamezni vinogradnik lahko na ocenjevanje prijavi največ pet 
(5) vzorcev, za vsak vzorec

pa je potrebno dostaviti tri (3) steklenice.
Potek občinskega ocenjevanja vin 2024 
Ocenjevalno komisijo sestavljajo usposobljeni strokovnjaki 

Kmetijsko gozdarskega zavoda Nova Gorica. Ocenjevanje vina bo 
potekalo anonimno, vendar sledljivo, za kar poskrbi organizator 
ocenjevanja.

Ocenjevanje je za pridelovalce brezplačno, o ocenah svojih vin 
bodo po opravljenem ocenjevanju obveščeni po pošti.

Listino odličnosti bosta prejeli praviloma po dve najviše 
ocenjeni vini v vsaki od naslednjih pet kategorij:

- vina iz domačih sort pinela in zelen,
- ostala bela vina,
- rose vina,
- rdeča vina, 
- peneča vina. 
Županovo vino bo izbrano izmed vin, ki bodo prejela listino 

odličnosti. Izbor bo opravil župan Občine Ajdovščina.  
Sprejem vzorcev in termini 
Vzorce bo sprejemal in primerno hranil do občinskega vinskega 

ocenjevanja Zavod za turizem Vipavski Križ. Vzorce je potrebno 
dostaviti najkasneje do 29. februarja 2024. Kontaktna oseba za 
dostavo: Patrik Zgonik, 040 767 463. 

Ocenjevanje vin bo potekalo 5. marca 2024 v Vipavskem Križu. 
Prireditev ob razglasitvi županovih vin štirih občin v Vipavski 
dolini (Občine Ajdovščina, Občine Renče-Vogrsko, Občine 
Vipava in Mestne občine Nova Gorica) pa bo 20. marca 2024 v 
Ajdovščini, o čemer boste sodelujoči vinarji in splošna javnost 
pravočasno obveščeni z osebnimi vabili in objavami v medijih. 

Povabilo vinogradnikom je objavljeno na spletni strani Občine 
Ajdovščina (zavihek Javna naročila, objave, razpisi, rubrika Javni 
razpisi) in v lokalnem časopisu Latnik. Dodatne informacije: 
Sanda Hain, 05/36 59 155, sanda.hain@ajdovscina.si.   

Tadej Beočanin, župan

Učni center Brje zgled dobre prakse
Sredi januarja so se na ogledu dobre prakse v Učnem centru na Brjah mudili predstavnice in 

predstavniki občin Ilirska Bistrica, Hrpelje-Kozina, Divača in Pivka na čelu z župani ter vodstvom 
Parka Škocjanske jame. Zbrane je uvodoma pozdravil župan Tadej Beočanin, sledil je ogled 
predelovalnega obrata, ki vse bolj privablja nove uporabnike.

Sanja Ferjančič s Planine je 
Vinska kraljica Slovenije 

Na slovesnosti v Radencih so 18. 
januarja letos za 27. vinsko kraljico 
Slovenije okronali 23-letno Sanjo 
Ferjančič s Planine. Sanja bo kot 
vinska kraljica na dogodkih v 
Sloveniji in v tujini zastopala vse 
tri vinorodne dežele, slovensko 
vinogradništvo in vina ter bogato 
kulturno dediščino.  Kraljičino 
vino je pinela letnik 2023, 
pridelana na domačem Posestvu 
Ferjančič. Pinela je avtohtono 
vipavska sorta, ki je pred leti že 
skoraj izumrla, a jo je ljubezen 
naših prednikov ohranila in 
povzdignila nazaj v višave. »Vesela 
sem, da lahko predstavim svetu 
in Sloveniji vino, po katerem smo 
znani prav v našem vinorodnem 
okolišu – v Vipavski dolini,« 
izpostavlja Sanja, sicer študentka 
magistrskega študijskega 
programa fizioterapija. »Čeprav 
me je študij ponesel drugam, 
me je od vedno zanimalo tudi 
vino, zato sem pred enim letom 
opravila prvo izobraževalno 
stopnjo pri društvu za razvoj 
pivske kulture Sommelier 
Slovenije. Doma sem po letu 2019, 
ko je po mojem mnenju prišlo 
do velikega razmaha turizma v 
Vipavski dolini, v popoldanskem 
in počitniškem času prevzela 
vodenje degustacij. Spoznavanje 
novih ljudi in predajanje vinske 

kulture mi je bilo od nekdaj všeč, 
zato sem se tudi odločila prijaviti 
na natečaj Vinska kraljica 
Slovenije,« je svojo odločitev za 
kandidaturo pojasnila Sanja. 
Kot vinska kraljica si želi graditi 
na izobraževalnih vinskih 
dogodkih, širitvi prepoznavnosti 
avtohtonih slovenskih sort in 
vinske kulture. »Mislim, da 
lahko Vipavska dolina z mojo 
pomočjo še nekoliko pridobi 
na turistični prepoznavnosti. 
Potrudila se bom, da bom ljudi 
prepričala v obisk naših krajev, 
hkrati pa mislim, da lahko še 
nekoliko povečam prepoznavnost 
avtohtonih vipavskih sort,« 
še dodaja novopečena vinska 
kraljica.

Njenega kronanja v Radencih 
so se udeležili tudi predstavniki 
ajdovske občine, na čelu z 

županom Tadejem Beočaninom, 
ki je v svojem nagovoru med 
drugim izpostavil: »Izjemno 
ponosi smo, da prihaja vinska 
kraljica iz naše skupnosti, s 
posestva Ferjančič, s Planine, ki 
že več desetletij slovi po odličnih 
vinih. Vinska kraljica Slovenije 
predstavlja za našo skupnost 
velik obet, ne zgolj pri promociji 
vina ter kulture pitja, marveč bo 
njen doprinos segel mnogo dlje, 
zlasti pri promociji naše rajske 
Vipavske doline. Prepričan sem 
namreč, da bo vinska kraljica, 
že šesta zapovrstjo, ki prihaja 
iz naše doline, zasnovala svojo 
vizijo, temelječo na vrednotah, 
ki odlikujejo našo skupnost, nje 
ljudi in našo bogato naravno in 
kulturno dediščino.«

Iskrene čestitke, spoštovana 
vinska kraljica, Sanja Ferjančič!

Z javno dražbo do 22 
nepremičnin

Občina Ajdovščina je v torek, 23. januarja, priredila javno 
dražbo za nakup stavbnih zemljišč na Planini v zaselku Strane. 
Odziv dražiteljev je bil izjemen, prodane so vse parcele, vse 
po višji izklicni ceni. Celotna vrednost vseh prodanih parcel 
presega 1,1 milijona evrov neto.

Izjemno zanimanje za nakup 
nepremičnin je 23. januarja 
napolnilo Dvorano prve 
slovenske vlade, kjer je potekala 
Javna dražba za prodajo 22 
nepremičnin na območju zaselka 
Strane na Planini. Celotna cena 
vseh prodanih parcel je presegla 
1,1 milijona evrov brez DDV. 
Najvišja prodajna cena parcel 
znaša 73.000 evrov za 680 m2, 
najnižja pa 37.000 € za 540 m2.

Eliana Humar, vodja Oddelka 
za prostor na ajdovski občini, je 
ob koncu dražbe izpostavila: »Več 
kot zadovoljni smo z izkupičkom 
dražbe, prodane so bile vse parcele 
– vse po višji ceni od izklicne. 
Najcenejša je bila prodana po 68 € 
na m2, najdražja pa se je prodala 
po 114 € na m2 neto.«

Za območje, na katerem se 
nahajajo nepremičnine, ki so 
bile predmet prodaje, je sprejet 
Odlok o občinskem podrobnem 
prostorskem načrtu za območje 
zaselka Strane na Planini (Uradni 
list RS 67/21), ki na nepremičninah 
p r e d v i d e v a  g r a d n j o 
prostostoječih individualnih eno 
ali dvodružinskih stanovanjskih 
stavb. Občina Ajdovščina bo 

območje zaselka Strane na Planini 
komunalno opremila predvidoma 
do konca maja 2025, kupci pa 
se bodo s podpisom pogodbe 
zavezali, da bodo v 12 mesecih 
pridobili gradbeno dovoljenje 
ter v naslednjem letu pričeli z 
gradnjo. 

Z izkupičkom dražbe je 
zadovoljen tudi župan Tadej 
Beočanin, ki je med drugim 
izpostavil: »Izjemen odziv na 
današnjo dražbo daje jasna 
navodila občini, da skušamo takih 
območij zagotoviti še več – tako v 
mestu kot na podeželju. Izjemno 
vesel sem, da se je za pristop k 
dražbi odločilo veliko število 
mladih, kar izkazuje, da je naše 
območje prijetno in primerno 
za bivanje, tako za ustvarjanje 
kariere kot družinskega življenja.«

Prvič po dolgih letih se je na 
območju ajdovske občine odvila 
javna dražba s toliko parcelami 
in toliko zainteresiranimi 
dražitelji. Največ zanimanja je 
bilo za parcelo št. 2, na katero se je 
prijavilo več kot 50 dražiteljev, ki 
so prihajali od vsepovsod, največ 
je bilo domačinov, tudi s Planine.

Lavričeva cesta gre v prenovo
V prvih dneh novega leta je bila podpisana pogodba z izvajalcem prenove Lavričeve ceste. 

Tako bo makadamski odsek ulice dobil asfaltno prevleko, urejen bo tudi priključek za novo 
stanovanjsko sosesko.

Pogodba za izvedbo celovite 
prenove Lavričeve ceste je 
podpisana, dela bo opravilo 
podjetje Stopar PGM. Če bo 
vreme pustilo, potem se bodo 
dela pričela že v prihodnjih dneh, 
zaključena pa bodo v dveh do 
treh mesecih, odvisno kako jih 
bodo krojile vremenske razmere, 
vsekakor pa še pred začetkom 
letošnjega poletja. Vrednost 
pogodbenih del je približno 
180.000 evrov, sredstva so 
rezervirana v proračunu Občine 
Ajdovščina. Prenovljenih bo okoli 
150 metrov ceste, tudi še zadnji 
makadamski odsek. V celoti bo 
prenovljena infrastruktura, ki teče 
pod cesto – vodovod, kanalizacija 

in elektrika. Ob cestišču bo urejen 
pločnik, ulica bo razsvetljena 
z javno razsvetljavo. V sklopu 
naložbe bo urejen še priključek 
za novo stanovanjsko sosesko Pod 
višnjami, ki jo gradi zasebnik. V 
novem naselju bo zraslo sedem 
stanovanjskih hiš. Za namen 

izgradnje cestnega priključka 
je Občina Ajdovščina odkupila 
del zemljišča. V tej fazi se gradi 
zgolj priključek za novo sosesko, 
medtem ko se bodo cesta in 
ostala potrebna prometna ter 
komunalna infrastruktura urejali 
hkrati z gradnjo hiš. 

Gradnja kanalizacije v Plačah
V Plačah se pričenja izgradnja kanalizacije, ki bo priključena na malo čistilno napravo v Kozji 

Pari, na katero so že navezani Vipavski Križ, Male Žablje in zaselek Pikči v Dobravljah. Izvajalec 
je že uveden v delo, zaključek je načrtovan do konca prihodnjega leta.

Plače so tako še zadnja 
aglomeracija v skupnosti krajev, ki 
si delijo malo čistilno napravo. Po 
lanski novelaciji državne Uredbe o 
odvajanju in čiščenju komunalne 
odpadne vode, ki natančno 
določa operativni program 
odvajanja in čiščenja komunalne 
odpadne vode na območju celotne 
države, je območje urejanja v 
Plačah nekoliko ožje, kot je bilo 
prvotno določeno. Kanalizacija 
bo tako urejena po celotnem 

strnjenem območju. Skupina 
hiš na vzhodnem delu krajevne 
skupnosti, ki je oddaljena od 
gručastega strnjenega naselja, pa 
si bo sama urejala odvajanje in 
čiščenje odpadnih vod.  

Odpadne vode iz Plač se 
trenutno stekajo ali v greznice 
ali pa v obstoječ kanalizacijski 
sistem, ki je mešanega tipa, 
predvsem pa neustrezen. 
Precej kritično je predvsem 
sušno obdobje. Z naložbo v 

novo kanalizacijsko omrežje z 
navezavo na malo komunalno 
čistilno napravo v Kozji Pari bo 
v kraju zagotovljeno učinkovito 
odvajanje in čiščenje odpadnih 
vod. Zgrajenih bo približno 3.080 
metrov gravitacijskih in tlačnih 
kanalov ter, zaradi konfiguracije 
terena, troje črpališč. Pogodba 
z izvajalcem je že podpisana, 
vrednost pogodbenih del je 
810.000 evrov. Podjetje Stopar 
PGM je že uvedeno v delo ter 
pričenja z izvedbo naložbe, ki 
bo, vključno s hišnimi priključki, 
zaključena v slabih dveh letih. 
V kratkem bodo krajani Plač 
dobili informacijo o možnosti 
gradnje hišnih priključkov v 
skupnem in s strani Občine 
sof inanciranem projektu. 
Pogodbe s subvencionirano 
ceno hišnega priključka na novo 
kanalizacijsko omrežje pa bo 
urejala Komunalno stanovanjska 
družba Ajdovščina.

Prenova ceste v Gaberje 
Ovinkasta cesta tik pred vasjo Gaberje gre v prenovo. Razlog za naložbo je zagotavljanje varnosti v 

prometu – cesta je namreč prekrita z uničenim, tankim in zelo gladkim asfaltom, ki povzroča zdrse.
Na pobudo Krajevne skupnosti 

Gaberje bo prenovljen odsek 
ceste, ki iz ajdovske smeri pelje 
v vas. Gre za ovinkasti del ceste, 
vključno z mostom – ta je sicer 
sam po sebi trden in ostaja 
nespremenjen, bo pa dobil novo 
asfaltno prevleko. Na novo bo 
asfaltiran celotni okoli 250 
metrov dolg odsek ceste, ki gre 
v prenovo. Na novo bo urejeno 
odvodnjavanje, brežine ob cesti 
pa bodo »poškapirane« - urejene 
in poravnane. Izbrani izvajalec, 

podjetje Kolektor CPG, je že 
uveden v delo, stroji bodo na 
terenu zabrneli prav v kratkem. 

Vrednost naložbe v približni 
vrednosti 60.000 evrov pa bo 
pokril občinski proračun.

Občina Ajdovščina bo v petek, 2. 2. 2024 
objavila Javni razpis za sofinanciranje 
turističnih prireditev v letu 2024. 

Rok za oddajo vlog se izteče v četrtek, 29. 2. 2024. Vloge bo 
mogoče izpolniti in oddati na spletnem portalu https://ajdovscina.
tendee.net.
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Šolski vrt v pričakovanju pridnih 
otroških rok 

Občina Ajdovščina je v sklopu projekta LAS – Prehod na sonaravno oskrbo s hrano – izvedla 
naložbo v ureditev učnega vrta Osnovne šole Danila Lokarja, ki je namenjen ekološkemu 
kmetovanju. Vrt urejen čaka na toplejše dni, da ga bodo šolarji pričeli obdelovati.

Z izvajanjem del je izvajalec 
pričel lansko leto, učni vrt je 
dokončno postavljen ter čaka na 
bolj tople dni, da bodo učenci 
lahko pričeli z izvajanjem 
zastavljenih aktivnostih. Naložba 
v ureditev vrta je obsegala, 
ureditev multisenzorne poti, 
namestitev klopi z mizami ter 
postavitev lope, ki bo služila 
kot prostor za shranjevanje 
kmetijskega orodja, pa tudi kot 
učilnica na prostem. Postavljeni 
so tudi kompostnik ter visoke 
in navadne grede, ki bodo 
služile pridelovanju zelenjave. 
Nameščena sta latnika, po katerih 
se bodo vzpenjale vinske trte, ki 
so bile zasajene poleg ostalih 
dreves in grmovnic.  

Aktivnost je za šolarje 
pomembna predvsem zaradi 
razvoja osebnega odnosa in 
ravnanja do okolja ter spoznavanja 
osnovne kmetijske dejavnosti 
in značilnosti ekološkega 
kmetovanja. Učenci se bodo učili 
dela na vrtu, kako pridelovati 
sadje in zelenjavo, razvijali 
bodo veščine pridelave hrane 
na ekološki način,  seznanili se 
bodo s tipičnimi kmetijskimi 
rastlinami v lokalnem okolju 

ter avtohtonimi sortami. Prav 
tako bodo spoznavali možnosti 
samooskrbe v lokalnem okolju. 

Delo na šolskem vrtu se 
bo pričelo takoj, ko se bodo 
temperature nekoliko dvignile. 
Tu se bodo odvijale številke 
dejavnosti v okviru rednega 
pouka, v sklopu izbirnih 
predmetov, pa tudi v okviru 

razširjenega programa ter 
popoldanskih delavnic za širšo 
javnost ter počitniške aktivnosti. 
Vrt bo v celoti skrb šolarjev, ki 
bodo obdelali zemljo, jo zasejali, 
zasadili, čistili plevel okoli svojih 
kulturnih rastlinic, jih zalivali ter 
se na koncu tudi veselili pridelka.

Ureditev učnega vrta OŠ Danila Lokarja se izvaja v okviru operacije sodelovanja LAS 
PREHOD NA SONARAVNO OSKRBO S HRANO, ki jo sofinancirata Evropska unija iz Evropskega 

kmetijskega sklada za razvoj podeželja in Republika Slovenija v okviru Programa razvoja 
podeželja 2014–2020/ ukrep LEADER/ podukrep 19.3. 

Trajnice na mestnih zelenicah
Mestne zelenice so zasajene. Cvetoče trajnice in okrasne trave se bodo prek zime dodobra 

ukoreninile, spomladi pa pognale v vsej svoji pestrosti in lepoti. Zasaditve vizualno sledijo že 
urejenim mestnim krožiščem. Cvetice med travami, ki s plapolanjem nedvoumno ponazarjajo 
našo značilno burjo, pa bodo privabljale čebele.

V sklopu projekta Zelena 
Ajdovščina, ki se izvaja z 
donacijo Taje in Iva Boscarola, 
je bilo jeseni, ob drevesih, 
zasajenih tudi ogromno število 
trajnic. Zasaditve je zasnovala 
krajinska arhitektka Tina Lipovž: 
»Rdeča nit jesenske zasaditve 
trajnic v Ajdovščini je uporaba 
teksturiranih okrasnih trav ter 
umirjene barvne palete trajnic. 
Urbana zasaditev ustvari vizualno 
privlačno urbano krajino, zaradi 

česar je mesto bolj vabljivo, 
sproščeno ter estetsko prijetno.« 
Vizualno zasaditve sledijo že 
urejenim krožiščem v mestu. 
Okrasne trave, ki se z vetrom 
gibajo dodajo krajini dinamičen 
in vizualno lep element ter kljub 
svojemu minimalizmu ustvarijo 
mogočen vtis. Med okrasnimi 
travami zelenolistne ovčje bilnice, 
vejicate kraslike, velike bodalice, 
nežne bodalice in kosmatke vmes 
pokukajo cvetoče trajnice, kot 

so ameriški slamnik, zdravilna 
strašnica, patagonski sporiš ter 
nizka gaura.

Sajenje trajnic v mestu 
ponuja vrsto prednosti, ki 
prispevajo k bolj trajnostnemu 
in prijaznejšemu mestnemu 
okolju. Izbrane trajnice zahtevajo 
manj vzdrževanja v primerjavi z 
enoletnimi rastlinami. Mnoge so 
odporne na sušo, prah ter druge 
vremenske dejavnike, kar je v 
mestnem okolju zelo pomembno. 
Ko so enkrat ukoreninjene, vsako 
leto poženejo še bolj bujno, zaradi 
česar so stroškovno učinkovita 
in časovno varčna možnost za 
urejanje mestnega prostora. 
Veliko pa prispevajo tudi k 
splošnemu zdravju mestnega 
ekosistema, saj s privabljanjem 
opraševalcev in zagotavljanjem 
habitata za majhne živali 
– čebelice, metulji, hrošči – 
podpirajo biotsko raznovrstnost.

Predvsem pa so s svojo lepoto 
paša za naše oči ter mesto naredijo 
urejeno in lepo.

Določeni so lokalno pomembni 
deficitarni poklici

Tudi v letošnjem letu bo Občina Ajdovščina preko javnega 
razpisa razdelila štipendije za deficitarne poklice, in sicer šest 
štipendij, kar je več kot leta poprej. Za lažjo odločitev o nadaljnjem 
šolanju bodočih dijakov in študentov je že pred informativnimi 
dnevi, ki bodo potekali v februarju, znano, za katere poklice gre.

Občina Ajdovščina že od leta 2015 naprej z razpisanimi 
občinskimi štipendijami motivira bodoče dijake in študentke, ki 
se odločajo za šolanje za tiste poklice, ki jih v občini še posebej 
primanjkuje. Še pred informativnimi dnevi, ki bodo potekali v 
februarju, pa je že znana odločitev o letošnjih deficitarnih poklicih, 
tako bo odločitev za marsikoga lažja. Tokratni nabor predstavljajo 
poklici v javnem sektorju, največ s področja medicine in šolstva.

Lokalno pomembni ali deficitarni poklici v tem letu so:
1. Magister farmacije (enovit magistrski študij)
2. Zdravnik, specialist družinske medicine
3. Dvopredmetni profesor (UN, naravoslovni predmeti)
4. Profesor specialne in rehabilitacijske pedagogike (UN)
5. Računovodja (VS)
V letu 2024 se bo podelilo šest štipendij za lokalno pomembne 

ali deficitarne poklice, in sicer do dve štipendiji za poklic 
magistra farmacije, do dve štipendiji za zdravnika, specialistka 
družinske medicine, ena štipendija za dvopredmetnega profesorja 
(naravoslovni predmeti), ena štipendija za profesorja specialne in 
rehabilitacijske pedagogike in ena štipendija za poklic računovodja. 
Razpis bo objavljen septembra, poleg tega pa bo skladno s cilji 
Strategije za mlade podeljenih tudi deset občinskih štipendij in 
pet nagrad za posebne dosežke učencem, dijakom in študentom.

Muzikal Bumbarji 
Muzikal Bumbarji, po knjižni predlogi zabavnih zgodb Peter 

Kušter Heinricha Hoffmanna, v priredbi Andreje Benedetič, 
pripoveduje zgodbe različnih otrok, ki se soočajo s številnimi 
težavami in problematiko današnje družbe. Humorno pripoved 
strašnih zgodb dopolnjujejo skladbe (songi), ki jih je za zgodbo 
scenarija pripravila Damjana Golavšek.

Strašne zgodbe piše to težko 
življenje otrok. Otrok, ki staršev 
skoraj ne vidijo več, otrok, ki so 
zaradi pomanjkljive vzgoje razvili 
različne vrste odvisnosti, agresije 
in drugih težav. 

Muzikal je kolaž zgodb o 
otrocih sodobnega življenja. O 
mladih, ki se zaradi vedno bolj 
pogoste odsotnosti staršev in 
neprimerne vzgoje spremenijo 
v male zgage in lumpače - 
bumbarje. Na hudomušen in 
humoren način predstavi strašne 
zgodbe mladih posameznikov. 
Problematični otroci v muzikalu 
doživijo življenjsko lekcijo in se 
soočijo s svojo težavo. Nazadnje 
pa pridejo do spoznanja, da je 
življenje res težko, a s pomočjo 
oseb, ki nam nudijo podporo, 
zagotovo lepo in vredno, da v 

njem vsak najde svoj smisel.
Muzikal Bumbarji je nastal 

v sklopu gledališke in glasbene 
dejavnosti v Slovenskem Dijaškem 
domu Simona Gregorčiča v Gorici. 
Otroci, ki v Italiji obiskujejo šolo 
s slovenskim učnim jezikom, 
ravno s tovrstnimi dejavnostmi 
na zabaven način krepijo in 
bogatijo rabo slovenskega jezika. 
Poleg tega pa so se vsi sodelujoči 
pri projektu preko omenjenega 
besedila predstave na nekoliko 
drugačen način srečali in soočili 
s specifičnimi temami, ki, žal, 
vedno pogosteje zaznamujejo 
njihov vsakdan. Muzikal je bil 
premierno uprizorjen maja 2023 
v Kulturnem domu v Gorici. 25. 
februarja ob 18. uri pa si ga bo 
mogoče ogledati v Dvorani prve 
slovenske vlade v Ajdovščini.

Vabljeni k udeležbi v program 
neverjetni dojenček

Program Neverjetni dojenček je eden izmed programov treningov starševstva - Neverjetna 
leta. Gre za na dokazih temelječe programe, katerih več kot 40 let raziskovanja potrjuje 
njihovo učinkovitost v podpori zdravemu starševstvu, v spodbujanju otrokovega čustvenega, 
socialnega razvoja ter učne uspešnosti ter zmanjševanju vedenjskih  težav otrok. Programi se v 
Sloveniji izvajajo od leta 2015, pod okriljem Službe za otroško in mladostniško psihiatrijo.

S skupnim sodelovanjem Centra 
za socialno delo in Zdravstvenega 
doma Ajdovščina, smo v letu 2020 
pričeli z izvajanjem programa 
Neverjetni dojenček, ki je 
namenjen staršem v prvem letu 
otrokovega življenja.

Cilji programa Neverjetni 
dojenček so: krepitev odnosa 
med staršem in dojenčkom, 
podpora otrokovemu fizičnemu, 
socialnemu, čustvenemu in 
govornemu razvoju, vzpodbujanje 
strategij za umiritev starša in 
dojenčka v želji zmanjšanja 
stresnih situacij, ki bi lahko 
negativno vplivale na otrokov 
razvoj, ….

Starši skupaj s svojimi dojenčki 
prihajajo na tedenska srečanja, 
kjer odpiramo različne vsebine, 
izmenjujemo izkušnje, gledamo 
posnetke interakcij med staršem 
in dojenčkom, skupaj z dojenčki 
preizkušamo različne vzpodbude 
in dražljaje ter opazujemo, kako 
se dojenčki nanje odzivajo. Starši 

natančno opazujejo razvoj svojega 
otroka, vodijo dnevnik razvojnih 
dosežkov in preizkušajo, kako 
se čim bolj optimalno odzvati 
na otrokove razvojne potrebe. 
Sicer pa je izvajanje programa 
pr i lagojeno pr isot nost i 
dojenčkov, zato veliko pojemo, se  
''pocrkljamo'' in razumemo, da je 
dojenčkov jok njegovo osnovno 
sredstvo komuniciranja.

Trenutno se odvija četrta 
izvedba programa, katerega  
financiranje  je v celoti prevzela 
Občina Ajdovščina. V letu 2024 
se bo financiranju programa 
pridružila še Občina Vipava. 
Program se odvija v prostorih 
Ljudske univerze v Ajdovščini, 
ki je za starše in dojenčke zelo 
prijazen in topel. V dvourno 
trajajočem srečanju postane 
marsikateri dojenček lačen, zato 
se trudimo zagotoviti podporno 
okolje za mamice, saj jim v 
vmesnem odmoru zagotovimo 
manjši prigrizek. Skozi srečanja 

se okrepi medsebojno sodelovanje 
med starši, kar marsikomu 
pomeni tudi temelj zagotavljanja 
podpore, ko jo starš potrebuje. 
Gibalni in govorni razvoj 
dojenčkov poskrbi za prijetna, v 
veselju izvedena srečanja.

Mamice, ki v večini obiskujejo 
program, izražajo veliko  
navdušenja in zadovoljstva z 
uporabnost jo programa:

"Sem zelo vesela, da sem bila 
povabljena v ta program. Želela bi 
si, da bi ga lahko obiskovala že pri 
prvem otroku. Ker sem izvedela 
nekatere reči, ki bi meni kot mami 
dale potrditve, da nisem sama 
v teh podobnih težavah. Pravi 
balzam za dušo." Mamica T.

''Srečanja se mi zdijo zares 
dragocena, saj si na njih v 
sproščenem vzdušju izmenjujemo 
izkušnje in ideje za kakovostno 
preživljanje časa z dojenčkom 
ter skupaj iščemo predloge za 
reševanje raznovrstnih izzivov, s 
katerimi se kot starši srečujemo.'' 

Mamica K.
''Hvaležna sem, da imam 

možnost udeležbe programa 
Neverjetni dojenček.  Spoznala 
sem še nekaj mamic z dojenčki, 
ki so poleg srčnih vodij programa 
odlična podpora ob izzivih 
starševstva. Učimo se spoznavati 
svoje dojenčke, biti pozornejši 
na njihove odzive, jim nuditi 
različne dražljaje, ki pripomorejo 
k njihovemu celostnemu razvoju. 
''Mamica D.

‘’Sem zelo vesela, da imam 
možnost obiskovati program 
Moj neverjetni dojenček in vsak 
teden komaj čakam petek, da 
izvem kaj novega. V veselje mi 
je obiskovati to druženje mamic 
z istimi stiskami in hkratnim 
zavedanjem, kakšno srečo držimo 
v rokah. Ena drugi nudimo veliko 
podpore in pomoči z nasveti, kar 

je res veliko vredno. Vesela sem, 
da sem del te skupine in toplo 
priporočam vsem mamicam na 
porodniški. ‘’ Mamica T.

"Program neverjetni dojenček 
mi pomaga pri spoznavanju 
mojega otroka, sledenju njegovim 
potrebam ter skupaj z drugimi 
mamicami ustvarjati podporno 
mrežo, ki nam staršem še kako 
pride prav." Mamica T.

Z naslednjo skupino bomo 
začeli v marcu 2024. Prijavijo 
se lahko starši, katerih dojenčki 
bodo v začetku marca stari en 
mesec  do vključno štiri mesece.

Prijave zbiramo na elektronski 
nas lov :  never je t na le ta .
ajdovscina@gov.si

Vabljeni k vpisu, saj nam 
bo v veselje, da boste del tega 
programa.

Vpis otrok v Otroški vrtec Ajdovščina za šolsko leto 2024/2025
Starše predšolskih otrok 

obveščamo, da bo vpis otrok 
v vse enote in oddelke vrtca 
potekal od ponedeljka, 12. 2. 
2024 do petka, 16. 2. 2024. 
Obrazec »Vloga za vpis« je 
dosegljiv na spletni strani 
vrtca www.mojedete.si, v 
papirnati obliki ga lahko 
prevzamete v pisarnah 
pomočnic  rav natelj ice . 
Ustrezno izpolnjeno vlogo 
za vpis z vsemi podatki in 
ustreznimi dokazili, lahko: 

1. pošljete po pošti na uradni 
naslov vrtca: Otroški vrtec 
Ajdovščina, Pot v Žapuže 14, 
5270 Ajdovščina, s pripisom – 
vpis v enoto vrtca (npr. Selo, 
Col, Vipava, Podnanos…). 
Vloga, poslana po pošti, se 
bo štela za pravočasno, če bo 
prispela na naslov vrtca do 16. 
2. 2024 oziroma bo oddana 
zadnji dan vpisa s priporočeno 
pošiljko. 

2. prinesete osebno v pisarno 
pomočnice ravnateljice ali 
oddate v poštni nabiralnik 
pri vhodu v tri matične enote 
vrtca vsak delavnik med 9.00 
in 15.00, v sredo, 14. 2. 2024 pa 
od 9.00 do 17.00.

• V vrtcu na Ribniku bomo 
sprejemali vloge za enote: 
Ribnik, Lokavec in Col.

• V vrtcu Ob Hublju bomo 

sprejemali vloge za enote: Ob 
Hublju, SŠ V. Pilon, Črniče, 
Selo in Vipavski Križ.

• V vrtcu Vipava bomo 
sprejemali vloge za enote: 
Vipava, Vrhpolje, Podnanos 
in Budanje. 

Vloga, oddana v poštni 
nabiralnik vrtca, se bo štela 
za pravočasno, če bo oddana v 
nabiralnik vrtca do 16. 2. 2024 
do 12.00 (zadnji prevzem). 

Staršem bomo po prejemu 
vloge ali na elektronski ali 
na domač naslov posredovali 
potrdilo o prejemu vloge.

Vlog, ki jih boste poslali po 
e-pošti, ne bomo obravnavali. 
Prosimo, da upoštevate zgoraj 
navedeni možnosti oddajanja. 

Starše otrok, ki so v vrtec že 
vključeni, pa bi želeli z novim 
šolskim letom za svojega 
otroka:

• spremembo enote vrtca,
• zamenjavo programa 

(celodnevni,  poldnevni, 
oddelek z elementi montessori, 
klasični oddelek) ali

• odložitev šolanja v prvi 
razred,

obveščamo, da morate 
izpolniti poseben obrazec, 
dosegljiv na spletni strani, 
ki ga v enakem časovnem 
obdobju posredujete na zgoraj 
navedena načina. 

Starši, ki ste oddajali vloge 
med letom, vendar zaradi 
zasedenosti vrtca vašega 
otroka nismo mogli sprejeti, 
morate ponovno oddati novo 
vlogo v času rednega vpisa, v 
kolikor še vedno želite vpisati 
otroka v naš vrtec.

Starši, ki imate otroka že 
vključenega v naš vrtec, ga 
za prihodnje šolsko leto ne 
vpisujete ponovno. 

Za več informacij smo na 
voljo:

Enota Ribnik, Lokavec, Col: 
vodja.ribnik@mojedete.si, 041 
458 526

Enota Ob Hublju, SŠ Veno 
Pilon, Črniče, Selo, Vipavski 
Križ: vodja.hubelj@mojedete.
si, 041 458 525

Enota Vipava, Vrhpolje, 
Podnanos, Budanje: vodja.
vipava@mojedete.si, 041 458 
527

Javni razpis za 
sofinanciranje 
kulturnih dejavnosti

Občina Ajdovščina je objavila 
Javni razpis za sofinanciranje 
kulturnih dejavnosti v letu 2024, 
na podlagi katerega bo v letu 
2024 sofinancirala izvajanje:

- javnih kulturnih programov 
in projektov na področju kulture, 
ki zajemajo vse oblike ustvarjanja, 
posredovanja in varovanja 
kulturnih dobrin na področju 
glasbene, gledališke, lutkovne, 
folklorne, plesne, likovne, 
fotografske, recitacijske, literarne, 
filmske in video dejavnosti ter 
založništva; 

- projektov varstva nepremične 
kulturne dediščine; 

- delovanja zvez društev.
Okvirna višina sredstev 

namenjenih sofinanciranju 
javnih kulturnih programov 

in projektov, delovanja zvez ter 
obnove nepremične kulturne 
dediščine v občini Ajdovščina za 
leto 2024 je 192.562 evrov.

Rok za oddajo vlog se izteče v 
četrtek, 29. 2. 2024. Z letošnjim 
letom prehajamo v elektronsko 
prijavo na javni razpis. Vloge 
je mogoče na spletnem portalu 
https://ajdovscina.tendee.net 
izpolniti in oddati do izteka roka 
za prijavo na razpis.

V četrtek 1. februarja ob 
17. uri bo v sejni sobi Občine 
Ajdovščina organizirana 
predstavitev spletne aplikacije 
za javne razpise in novega 
postopka elektronske prijave na 
javni razpis. Vabimo vas, da se 
predstavitve udeležite.
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Namigi z Ajdovske tržnice: 

Pust mastnih ust 
Ko pride pustni čas in so dnevi že občutno daljši, lahko zimi že previdno pomahamo v slovo. Čeprav 

bo še mahala z repom, je njen čas štet. Mi pa si, ko po starem izročilu proslavljamo njeno slovo, 
lahko privoščimo kakšno res obilno pojedino. V času pusta so tovrstni grehi še dovoljeni, saj se po 
krščanskem izročilu na pepelnično sredo začenja post. S čim si bomo letos za pusta mastili usta?

V Vipavski dolini ohranjamo 
marsikatero izročilo. Med 
praznovanji, ki so tu od nekdaj 
in jih sodobno potrošništvo še ni 
nadomestilo s kakšnim uvoženim 
nadomestkom, je tudi pust. V 
naših krajih se sicer niso ohranili 
posebni pustni liki ali obredja. 
Nanje danes spominjajo le še 
otroci, ki se v tem času našemljeni 
podijo po ulicah. Praznovanje pa 
ostaja. Med hišami lahko marsikje 
ujamemo vonj po sveže ocvrtih 
krofih. V Ajdovščini vse leto ni 
nobena trgovina tako oblegana, 
kot je Mlinotestova v času prodaje 
pustnih krofov. Dobri so. Ne 
bomo se prerekali, da so ajdovski 
krofi boljši od trojanskih, ker so 
– brez kančka dvoma – najboljši 
tisti, ki jih naredimo doma.

Preden se pojedina lahko začne, 
moramo poskrbeti za prave 
sestavine. Ste že kupili najboljšo 
moko za krofe? Dobro je, če je 
sveže zmleta. In marmelada 
mora biti brezpogojno domača. 
Na Ajdovski tržnici se vedno 
najde prava, izdelana iz sadja, 
ki je dozorelo v Vipavski dolini. 
Ivica Nemec iz Vipavskega 
Križa, ki jo na Ajdovski tržnici 
srečujemo kot ponudnico zelišč 
in blagodejnih mazil, kuha tudi 
odlične marmelade. "Zelo rada 
raziskujem nove kombinacije 
okusov marmelad. Marmelado 
kuham tudi brez sladkorja, samo z 
dodatkom limoninega soka," nam 
je povedala v lanskem intervjuju 
za Latnik. Poiščite gospo Nemec 
na Ajdovski tržnici. Zagotovo 

je lani skuhala kakšno posebno 
marmelado, ki bo dala letošnjim 
krofom poseben okus. H krofom 
se odlično poda skodelica čaja, 
zato ob nakupu marmelade 
izberite tudi katero od čajnih 
mešanic, ki jih pripravlja Ivica 
Nemec. Pravo zakladnico gorskih 
čajev, ki jim zlepa ni enakih, pa 
boste našli na stojnici Tončke 
Čibej s Predmeje, ki "zelišča 
nabira s srcem in dušo," kot nam 
je zaupala v lanskem pogovoru za 
Latnik.

Krofi teknejo že za zajtrk, 
marsikdo pa zgolj s krofi v 
pustnem času ne bo zadovoljen. 
Nekaj bo treba narezat, bi rekli po 
starem. Predpustni čas sovpada 
s časom kolin. Mesnine imajo 
že od nekdaj osrednje mesto v 
pustnih jedilnikih. Seveda sodijo 
zraven tudi kislo zelje, repa in 
krompir, a brez mesnin pač ne 
gre, če se mesu niste že povsem 
odrekli. Na Ajdovski tržnici zato 
obiščite stojnico Katrne kmetije 
iz Skrilj. "Med vsemi kmetijami 
v Vipavski dolini imamo največjo 
ponudbo mesnih izdelkov," nam 
je za Latnik kmalu po prenovi 
Ajdovske tržnice povedala 
Barbara Kravos. Od takrat so 
svojo ponudbo obogatili tudi z 
mortadelo, ki sicer ne sodi med 
tradicionalne vipavske jedi, za 
predpustno malico pa se bo vseeno 
prilegla. V tem času so v ospredju 
klobase in ocvirki, za povrh pa 
tudi domača salama. Ob obisku 
Ajdovske tržnice se zato ustavite 
tudi pri stojnici Mesnin iz doline, 

ki jih v Kukanjah izdeluje izkušen 
mesar Aleš Brataševec. "Svoje 
prašiče krmim samo z naravno 
krmo in tako vedno vem, kakšno 
meso je v mojih izdelkih," je 
skrivnost svojih izdelkov pojasnil 
v pogovoru za Latnik.

Na Ajdovski tržnici se boste 
lahko dobro oskrbeli s sestavinami 
za pustne dni, pa tudi za tiste, ki 
sledijo. Ob tem, ko razmišljamo 
o starem izročilu, o tradiciji 
priprave jedi, ki spremljajo še 
ohranjena praznovanja, smo 
lahko veseli, da nas naši kmetje in 
predelovalci še vedno oskrbujejo 
z dobrimi pridelki in izdelki, 
oživljajo stare načine pridelave 
hrane in ohranjajo stare recepture 
priprave mesnin. Z vsakim 
nakupom na Ajdovski tržnici 
podpiramo njihova prizadevanja 
in ohranjamo lokalno kmetijstvo, 
s tem pa tudi kakovost bivanja v 
naši dolini.

Tudi med zimskimi počitnicami! 

Kino Ajdovščina
Hiša dobre volje Ajdovščina

Živahno vzdušje 
Naj se vam tokrat najprej opravičimo, saj je nepovabljen škrat prispevek v decembrskem 

Latniku malo pobrkljal, a se na srečo ni dotaknil vzdušja v Hiši dobre volje. To je vedno odlično 
in polno ljubezni, saj se ga dotaknejo samo odlični ljudje, ki v Hišo ob vseh rednih dejavnostih 
prinašajo še tisto dodatno energijo, ki naše dobrovoljce in dobrovoljke ohranja v izjemni formi. 
Kako se imamo? Vedno odlično!

Dobrodelno umetniško 
udejstvovanje in skrb za 
razmigano misel: 

Ker smo zelo ustvarjalni in 
delavni, smo se z veseljem odzvali 
vabilu Društva upokojencev 
Ajdovščina in v sodelovanju s 
programom »Starejši za starejše« 
pripravili tristo prekrasnih 
voščilnic za starejše občanke in 
občane Občine Ajdovščina. Kaj 
je še lepšega kot to, da starejši 
razveselijo starejše? Za našo 
neskončno vedoželjnost pa bo v 
novem letu poskrbela Potujoča 
knjižnica Lavričeve knjižnice 
Ajdovščina, ki se bo enkrat 
mesečno ustavila na našem pragu 
in nam tako omogočila knjižnico 
na domu. 

December je bil čas dobrih 
mož in veselega rajanja: 

Skupaj z učenci in učenkami 
Cirius-a Vipava smo še polepšali 
že tako bogato okrašeno Hišo 
in skupaj izdelovali okraske 
iz papirja. S svojo neverjetno 
glasbeno strastjo pa nam je 
energično poslastico pripravil 
ansambel Vaški godci iz OŠ Col 
in nas ponesel v rajanja poln čas. 
December je v praznično okrašeni 
Hiši dobre volje dišal po odličnih 
domačih piškotih, tombola pa je 
poskrbela za neverjetno veselje 
ene od dobrovoljk, ki je pobrala 
prav vse nagrade. Še dobro, da je 
bil Sv. Miklavž do vseh enak in 
je s svojim dolgim in doživetim 
pismom ter pozornostjo razveselil 
prav vse prisotne. Vrhunec 
božičnega vzdušja pa smo doživeli 
skupaj s svojci na zabavi, ki ni 
mogla miniti brez plesne skupine 
Ajde z Alice Plesnega centra ADC 

ter čudovitega Bojana Uhlja, ki 
nas je s svojo glasbo takoj spravil 
na plesišče. Dedek Mraz nas je 
presenetil z velikim košem daril 
in s pomočjo skritih pomočnikov 

iz OŠ Lokavec pričaral pristno, 
duhovito in krasno presenečenje 
– le kako je lahko vedel prav 
vse od nas!? Obiskali pa so nas 
tudi Božički na Tomosovih 
motorjih Društva Tomos klape 
Ajdovščina, ki so za piko na i 
vzdušje razvneli s harmoniko. 
Hvala Medobčinskemu društvu 
prijateljev mladine Ajdovščina za 
ta nepozaben dogodek.

Nepozabni obiski: 
Župan Občine Ajdovščina 

Tadej Beočanin nas je počastil 
z obiskom evropskega poslanca 
Matjaža Nemca, ki se je kot iskriv 
in pozoren sogovornik izkazal 
tudi s petjem himne Hiše dobre 
volje. Kot primer dobre prakse pa 
smo si prislužili tudi prispevek 
v Nedeljskem dnevniku, ki ga 
je pripravila novinarka Nataša 
Bucik Ozebek. 

Skrb za naše zdravje in prav 
posebne užitke:

Center za krepitev zdravja 
Ajdovščina nas je s predavanjem 
o življenju s sladkorno boleznijo 
spodbudil v okusno raziskavo. 
Zadišalo je po kruhu! Najprej 
se je zavrtel namizni mlin, da 
smo lahko s sveže mleto pirino 
in pšenično moko spekli kar 
štiri vrste kruha. Najboljša 
faza raziskave je bila seveda 
degustacija – zaključili smo, da 
je ne glede na razlike v okusih, 
barvah in izgledu sveže pečen 
kruh nekaj najboljšega, kar si 
človek lahko zaželi. Ko zadiši 
po njem, zadiši tudi po tistih 
drugih časih, ko je pomenil 
kos kruha veliko več od malice. 
Koliko spominov je privrelo 
na dan! Skupaj z Zavodom D – 
Svetovalnim centrom za demenco 
smo organizirali Alzheimer 
cafe, na katerem nam je doc. dr. 
Anamarija Kejžar predstavila 
temo Živeti z demenco v družini 
in nam tako ponudila prav 
posebno oporo. Še se bomo srečali 
in takrat ste dobrodošli tudi vi.

Zelo hvaležni letu 2023 smo v 
novo leto vstopili z zavedanjem, 
kako zelo dragoceni sopotniki 
smo si in da le skupaj lahko 
pišemo prekrasno zgodbo Hiše 
dobre volje. Hvala tudi Občini 
Ajdovščina in Domu upokojencev 
Nova Gorica, ki omogočata, da 
smo lahko tako povezana, srečna 
in aktivna družina. 

Če se nam želite pridružiti, ne 
oklevajte in nas kontaktirajte. 
Odprti smo vsak delavnik od 
ponedeljka do petka med 7 h in 
17 h. Če želite več informacij, 
se lahko obrnete na Hišo dobre 
volje na 051 230 883 ali hisa.
ajdovscina@dung.si, vedno pa 
vam je na voljo tudi strokovna 
delavka Tina Krog na 051 605 
699 ali tina.krog@dung.si. 
Dobrodošli!

Kotiček Mladost na burji
Prisrčno pozdravljeni otroci in mladi! Prvi mesec novega 

leta je za nami. Verjamem, da ste ga začeli aktivno ter da se 
strani vaših dnevnikov Mladost na burji polnijo z novimi vtisi, 
dragocenimi izkušnjami in znanji. Pred vami so novi izzivi s 
štirih programskih področij. 

Moja skupnost 
Naj bo ves februar v znamenju kulture. Udeleži se prireditev ob 

kulturnem prazniku v svojem lokalnem okolju. Nauči se kitico 
Prešernove poezije ali si s prijatelji izmenjaj seznam najbolj priljubljenih 
knjig. Razišči, kaj ponujajo v Mladinskem kulturnem centru Hiša 
mladih v Palah, še posebej si v Hišo mladih vabljen v času zimskih 
počitnic, od 19. 2. do 23. 2. 2024, ko bo na sporedu vsakodnevno 
druženje mladih. Več informacij na: sara.bone@mc-hisamladih.si

Moj prijatelj 
Naj bo letošnje valentinovo priložnost, da se spomniš na vse 

osebe v svojem življenju, ki jih imaš rad in te podpirajo – na starše, 
prijatelje, sorodnike ... Podari jim drobno pozornost, ki si jo sam 
ustvaril, nakloni jim svoj čas za pogovor in druženje, pomagaj jim 
pri vsakdanjih opravilih, nasmej jih z dobro šalo ali pa jim pripravi 
okusno jed. 

Moje zdravje
Kljub nizkim temperaturam in občasnem divjanju »gospe Burje« 

preživljaj čim več časa na prostem, v naravi. Poskrbi za ptice in opazuj, 
koliko vrst ptic opaziš. Gradivo, kako prepoznaš ptice in kako jim 
pripraviš lojno pogačo, dobiš na Facebook strani »Mladost na burji« 
ali na Instagramu »Program Mladost na burji«. Z malo domišljije in 
iznajdljivosti lahko narediš preprosto ptičjo krmilnico iz glinenega 
cvetličnega lončka, v katerega privežeš lojno pogačo. Za zahtevnejše 
različice ptičjih krmilnic  pa se obrni na odraslo osebo ali na mentorja 
v Garaži, na Vilharjevi ulici.

Moj poklic

V prostem času izpopolni svoje fotografsko znanje pod mentorstvom 
mladega fotografa Nika Velikonje. Brezplačne fotografske delavnice 
bodo potekale enkrat tedensko, s pričetkom v februarju. Spoznaval 
boš številne tehnike fotografiranja, od osnovnih do najzahtevnejših, 
vključno s postprodukcijo in končnim oblikovanjem fotografij. 
Delavnice se bodo zaključile s fotografsko razstavo. Vabljen/-a v pravi 
fotografski izziv, več informacij na: sara.bone@mc-hisamladih.si

Za več informacij in pomoč pri izvajanju aktivnosti v programu 
Mladost na burji smo na razpolago v pisarni Inštituta za mladinsko 
politiko v Hiši mladih, v ajdovskih Palah. Obiščeš nas lahko vsak 
delavnik od 8. do 16. ure. Za več izzivov in idej spremljaj Facebook 
stran »Mladost na burji« in Instagram »Program Mladost na burji«. 
Na nova znanja in doživetja!

Urška Brežnjak,
vodja programa Mladost na burji

Maria Stoyanova, Pogled v prihodnost

9. 2. ob 17.00: MIRACULOUS 
PIKAPOLONA & ČRNI 
MAČEK, animirana komična 
pustolovščina, sinhronizirano v 
SLO

Miraculous je navdihujoče 
animirano superherojsko vesolje, 
v katerem se Pikapolona in Črni 
maček čudežno spremenita. 
Skupaj ves čas premagujeta 
zlobneže in krmarita v 
najstniškem obdobju, polnem 
raznoraznih izzivov.

9. 2. ob 19.00 ŠTERKIJADA, 
slovenski film

Intimen portret družine 
jadralca Jureta Šterka skozi 
oči njegovega sina Igorja. 
Humorna, a tudi neprizanesljiva 
avtobiografska drama o običajni 
družini z neobičajnim očetom. 
Otvoritveni film zadnjega 
Festivala slovenskega filma.

22. 2. ob 16.00 ŠOLA 
ČA ROBN IH ŽI VA LI 
2, družinska avantura, 
sinhronizirana v SLO

Po dveh letih se na velika 
platna vračajo čarobne živali. 
V nadaljevanju očarljive 
pustolovščine z animiranimi 
živalmi v nenavadni šoli, kjer 
otroci prejmejo čarobno žival, z 
naslovom Šola čarobnih živali 2, 
bomo tokrat spremljali priprave 
na muzikal. Pa bo šlo vse po 
načrtu?

22. 2. ob 18.00 KAJ PA 
ESTER?, romantični slovenski 
mladinski celovečerec 

Nič ni za vedno. Razen 
ljubezen. In srednja šola. Sveža 
mladinska komedija Tosje 
Flakerja Berceta s Katjo Predan 
in Bojanom Cvjetićaninom v 
glavni vlogi. 

22. 2. ob 20.00 ČEBELAR, 
akcijski triler

V tej napeti akcijski zgodbi v 
glavnih vlogah nastopajo Jason 
Statham, Josh Hutcherson 
in Minnie Driver, ki vas 
bodo potegnili v globok svet 
skrivnostnih in izjemno močnih 
organizacij.

23. 2. ob 16.00 NINA IN 
JEŽEVA SKRIVNOST, otroški 
animiran film, sinhroniziran v 
SLO

Barvita in napeta animirana 
detektivka, v kateri iznajdljiva 
otroka skrivaj rešujeta težave, 
ki jih je povzročil svet odraslih. 
Svoje mesto v svetu najdeta, ko 
pomagata drugim.

23. 2. ob 18.00 GEPACK, 
slovenska komedija 

V kinematografe prihaja 
GEPACK - celovečerni prvenec 
Žige Kukoviča, uveljavljenega 
ustvarjalca vsebin za družbena 
omrežja, ki zadnja leta prodira 
tudi v filmski svet. Gre za 
gverilski projekt, ki ga je v lastni 
režiji in ob popolni svobodi 
ustvarjanja posnel skupaj z ekipo 
mladih in zagnanih umetnikov. 

23. 2. ob 20.00 BOB MARLEY: 
ONE LOVE, biografska drama

Biografska glasbena drama z 
naslovom Bob Marley: One Love 
slavi življenje in glasbo jamajške 
ikone, ki je navdihovala številne 
generacije s svojim sporočilom 
ljubezni in enotnosti.
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Na Ljudski univerzi Ajdovščina 
smo izvedli 20 programov, v 
katere je bilo vključenih preko 
200 udeležencev. S tem se je 
zaključil program Dvig digitalnih 
kompetenc 30+, ki sta ga 
sofinancirala Republika Slovenija 
in Evropska unija iz Evropskega 
socialnega sklada v okviru Javnega 
razpisa za sofinanciranje izvajanja 
neformalnih izobraževanj za 
odrasle na področju digitalnih 
kompetenc za leto 2023.   

Digitalne kompetence danes 
niso pomembne le z vidika 
usposobljenosti za določeno 
delovno mesto, ampak pomembno 
izboljšujejo tudi kakovost 
življenja, saj je digitalnih storitev, 
kot sta denimo e-bančništvo in 
e-zdravje, čedalje več. Z udeležbo 
so udeleženci okrepili zavest o 

prednostih uporabe digitalnih 
orodij za življenje posameznika in 
družbe kot celote, obenem pa tudi 
zaupanje v digitalne tehnologije, 
razumevanje digitalnih tehnologij 
ter njihovo odgovorno in varno 
uporabo.  

V okviru programa so 
udeleženci spoznali različne 
digitalne vsebine, in sicer 
s področja informacijske 
pismenosti, komuniciranja 
in sodelovanja, ustvarjanja 
digitalnih vsebin, varnosti ter 
tehničnega reševanja težav 
in izzivov. Ob zaključku 
izobraževanj smo opazili največji 
napredek na področju varnosti na 
spletu. Udeleženci so ozavestili 
zavedanje o varnosti na spletu, 
saj le ena napačna odločitev in 
le en napačen klik lahko ogrozi 
naše dragocene podatke. Ob 
tem seveda še zdaleč nismo 
zanemarili tudi ostalih navedenih 
področij, ki so udeležencem 
omogočila pridobivanje osnovnih 
in naprednih znanj o ravnanju s 
telefoni in računalniki.  

Brezplačna izobraževanja 
so bila dostopna vsakomur, 

ki je želel pridobiti znanje iz 
področja digitalnih kompetenc. 
Vključili so se lahko prebivalci 
Slovenije, stari 30 let in več.  
Udeležencem smo nudili 
ustrezno IT opremo, obenem pa 
so bili zagotovljeni prostori, ki 
so omogočali sodelovanje tudi 
osebam s posebnimi potrebami. 
Na ta način smo si prizadevali, 
da so bile delavnice prilagojene 
in dostopne vsem, ne glede na 
morebitne omejitve. Omogočili 
smo vključitev tako tistim, ki 
niso imeli predhodnega znanja, 
kot tudi tistim, ki so že imeli 
določeno predznanje in so želeli 

svoje znanje nadgraditi. 
Dvig digitalnih kompetenc 

je pomemben za vse starostne 
skupine, saj digitalne kompetence 
pomembno vplivajo na aktivno 
vključevanje v družbo znanja, 
starejšim pa omogočajo tudi 
ohranjanje samostojnosti. 
Podobna izobraževanja smo 
tako omogočili tudi 70 otrokom 
in mladostnikom, starim od 6 
do 29 let v programu Digitalni 
kreatorji, ter s tem pripomogli 
h krepitvi digitalnih kompetenc 
ter spodbujanju in promociji 
naravoslovnih in tehniških 
poklicev. Projekt je sofinanciralo 
Ministrstvo za digitalno 
preobrazbo.

Čeprav sta se ob koncu leta 2023 
oba projekta uspešno zaključila, 
pa zgodba še zdaleč ni končana. 
Na Ljudski univerzi Ajdovščina 
si še naprej prizadevamo, da z 
različnimi programi omogočamo 
dvig njihovih digitalnih 
kompetenc.

Vabljeni, da aktualno ponudbo 
programov spremljate na 
spletni strani Ljudske univerze 
Ajdovščina.

Mojca Beltram, 
samostojna strokovna delavka

Več kot 200 dijakov je od 15. do 
18. januarja 2024 razvijalo svoje 
ideje na podjeten način v okviru 
intenzivnih delavnic Startup 
izziv POPRI, ki ga je organiziral 
Primorski tehnološki park v 
sodelovanju z Regijsko razvojno 
agencijo ROD Ajdovščina, 
Idrijsko – Cerkljansko razvojno 
agencijo ICRA, Posoškim 
razvojnim centrom in Regionalno 
razvojnim centrom Koper.

Dogodek je simultano 
potekal na naslednjih lokacijah: 
Ajdovščina, Koper, Idrija in 
Tolmin. V projektu je sodelovalo 
9 srednjih šol na Primorskem in 
v zamejstvu, in sicer: Gimnazija 
Nova Gorica, Gimnazija Tolmin, 
Srednja šola Veno Pilon, Škofijska 
gimnazija Vipava, Šolski center 
Nova Gorica, Gimnazija Jurija 
Vege Idrija, Srednja ekonomska 
in poslovna šola Koper, Državni 

izobraževalni zavod s slovenskim 
učnim jezikom Cankar, Vega, 
Zois Gorica, Humanistični in 
družbeno-ekonomski licej Anton 
Martin Slomšek Trst. 

Startup izziv POPRI je 
tridnevni dogodek, na katerem se 
mladi naučijo, kako z metodami 
vitkega podjetništva tehnološke 
in družboslovne ideje hitro in 
učinkovito spremeniti v uporabne 
izdelke, storitve in poslovne 

rešitve. S pridobljenim znanjem 
se bodo dijaki lahko prijavili 
na nacionalno tekmovanje za 
najboljšo podjetniško idejo 
mladih, ki ciljnim skupinam 
omogoča razvoj inovativnosti, 
ustvarjalnosti in podjetnosti – 
POPRI. Rok za oddajo poslovnih 
modelov na tekmovanje je 14. 
februar 2024 do 12.00. 

Dijaki so v četrtek, 18. januarja 
2024, pripravljene podjetniške 
ideje tudi javno predstavili v 
obliki 'pitcha' - petminutne 
predstavitve pred podjetniško 
komisijo. Namen tridnevnih 
delavnic je bil mlade seznaniti 
s procesom razvoja novih idej, 
uporabe metod in orodij, ki 
omogočajo učinkovito lansiranje 
novih izdelkov na trg ter razvoj 
splošnih poslovno-podjetniških 
znanj in veščin.

Prav tako smo skupaj s 
predstavniki Garaže v mesecu 
januarju že lahko prisluhnili 
idejam naših najmlajših, ki so 
risali sanjske stroje v okviru 
pobude MyMachine. Učenci 
podružničnih šol Vrtovin, 
Skrilje, Lokavec in Vipavski Križ 
so iskali rešitve za probleme, ki 
so jih zaznali v okolju in nam 
predstavili njihove rešitve. V 
pobudi MyMachine sodelujejo 
učenci nižjih razredov osnovnih 
šol, ki se za en dan prelevijo v 

vlogo inovatorjev in pobudnikov 
sprememb, s katerimi nas njihove 
risbe vsako leto navdušujejo. 
Nastale ideje nato predstavijo 
dijakom in študentom, ki v drugi 
fazi razmišljajo o izvedljivosti 
posamezne ideje in jo v tretji fazi  
poskušajo praktično uresničiti. 
Na podlagi otroških idej prihaja 
do povezovanja vseh stopenj 
izobraževanja, industrije in 
drugih institucij. Kot rezultat pa 
se na koncu izdela pravi delujoči 
prototip izbranih podjetniških 
idej.

MyMachine je pobuda in 
intelektualna lastnina fundacije 
MyMachine s sedežem v 
Kortrijku v Belgiji, ustanovili 
pa so jo Leidal, sklad skupnosti 
Zahodne Flandrije in univerza 
za uporabne znanosti HOWEST. 
Gre za neprofitno iniciativo, ki jo 
v Belgiji izvajajo že od leta 2008, v 
Sloveniji pa smo se ji pridružili v 
začetku leta 2014, kjer poteka pod 
okriljem Instituta Jožef Stefan.

Razstavo vseh risb sanjskih 
strojev učencev omenjenih šol 
iz našega območja načrtujemo v 
pomladnih mesecih v prostorih 
Območno obrtno podjetniške 
zbornice Ajdovščina, ko bo tudi 
potekala prireditev ob odprtju 
razstave.

Start-up izziv POPRI in pobuda MyMachine
Na Regijski razvojni agenciji ROD Ajdovščina v okviru različnih projektov že več let spodbujamo razvoj kompetenc podjetnosti in kreativnosti od malih nog naprej. 

Za vseživljenjsko učenje je namreč ključna tudi krepitev kompetenc podjetnosti. Proces razvoja podjetniških idej lahko uporabimo v vseh fazah učenja in za vse 
oblike izobraževanja in usposabljanja. Z razvojem kompetenc podjetnosti otroci razvijajo naslednje spretnosti: ustvarjalnost, vrednotenje idej, etično in trajnostno 
mišljenje, motivacijo in vztrajnost, finančno in ekonomsko pismenost, prevzemanje iniciative, načrtovanje in vodenje, spoprijemanje s tveganji, delo v timu …

Startup izziv POPRI

PŠ Skrilje PŠ Vrtovin

PŠ Vipavski Križ PŠ Lokavec

Digitalno znanje kot pomemben del našega vsakdana 
Kako pomembna je zakladnica našega digitalnega znanja v vsakdanu, dokazuje odlična udeležba v programih za dvig digitalnih kompetenc, ki jih je Ljudska 

univerza Ajdovščina kot vodilni partner konzorcija organizirala skupaj z Ljudsko univerzo Koper, Ljudsko univerzo Ilirska Bistrica, Ljudsko univerzo Postojna, 
Ljudsko univerzo Škofja Loka in Ljudsko univerzo Sežana. Skupaj smo ponudile kar 87 izvedb izobraževanj na različnih lokacijah po Sloveniji in tako omogočile 
znanje kar 986 posameznicam in posameznikom.

Povabilo na predavanje:

Rak kože: 
razumevanje in 
preprečevanje

V sodobnem svetu, kjer smo vsakodnevno izpostavljeni 
številnim okoljskim vplivom in sončni svetlobi, je rak 
kože postal ena od najpogostejših oblik raka. Zavedanje 
o tej pomembni temi je ključnega pomena za ohranjanje 
zdravja kože in preprečevanje morebitnih zapletov. Zato 
vas vabimo na mesečno predavanje z naslovom "Rak kože: 
razumevanje in preprečevanje," ki ga bo vodil priznani 
strokovnjak, asistent Borut Žgavec, dr. med.

Asistent Borut Žgavec je 
specialist dermatovenerolog 
in dermatohistopatolog, ki se 
ukvarja z estetsko in klasično 
dermatologijo, diagnostiko ter 
zdravljenjem kožnih bolezni. 
Je član številnih domačih in 
mednarodnih strokovnih 
organizacij, svetov in kolegijev.

Predavanje bo potekalo 6. 
februarja 2024, s pričetkom 
ob 18.00, v prostorih Ljudske 
univerze Ajdovš čina . 
Predavanje je brezplačno, nanj 
se je potrebno predhodno 
prijaviti. Prijave so mogoče 
preko spletne strani Ljudske 
univerze Ajdovščina ali na anja.
jamsek.furlan@lu-ajdosvcina.
si.

Asistent Borut Žgavec bo 
osvetlil ključne vidike raka 
kože, vključno z njegovimi 
vzroki, simptomi ter sodobnimi 
metodami diagnosticiranja in 
zdravljenja. Poseben poudarek 
bo namenjen tudi preventivnim 

ukrepom, ki jih lahko vsak 
posameznik uvede v svoj 
vsakdan, s ciljem zmanjšanja 
tveganja za razvoj te resne 
bolezni.

Ne zamudite te edinstvene 
priložnosti, da se seznanite z 
najnovejšimi informacijami o 
raku kože in pridobite dragocena 
znanja o preprečevanju.

foto Borut Žgavec, osebni arhiv
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Odzivi šole na potrebe in želje mladih, gospodarstva in 
razvoja občine

Izobraževalni programi so se na naši šoli skozi zgodovino zelo spreminjali. Mnogim sta ostala v spominu šiviljski program in program za zidarje, imeli pa 
smo tudi ekonomsko šolo in naravoslovno-matematično tehnologijo, gimnazijski program pa je večinoma prisoten skozi celotno zgodovino šole. V zadnjih 
dvajsetih letih ni prihajalo do sprememb: izvajamo dva izobraževalna programa – Gimnazijo in Predšolsko vzgojo. Kot se je šola v preteklosti odzivala na 
potrebe časa in gospodarstva, tako tudi v bližnji prihodnosti načrtujemo nekaj novosti. Z naslednjim šolskim letom bomo začeli izvajati tudi program nižjega 
poklicnega izobraževanja – Pomočnik v biotehniki in oskrbi.

Zadnjih 5 let smo predstavniki 
šole, občine in gospodarstva 
načrtovali nov izobraževalni 
program, s katerim smo želeli 
odgovoriti na potrebe industrije 
v občini. Načrtovali smo 
tehnično naravnan program, 
ki bi bil prilagojen potrebam v 
sodobni živilski industriji. Žal 
je bil predlog glede ustvarjanja 
novega programa s strani Centra 
za poklicno izobraževanje 
zavrnjen. Pridobili smo določene 
usmeritve in z Ministrstvom za 
izobraževanje že nadaljujemo 
pogovore o potrebah in izzivih 
na tem področju v naši dolini. 

Vzporedno smo pred 
iztekom lanskega leta prejeli z 
Ministrstva za izobraževanje 
pobudo za izvajanje dvoletnega 
programa nižjega poklicnega 
izobraževanja – Pomočnik v 
biotehniki in oskrbi. V širšem 
slovenskem prostoru, kot tudi 
pri nas, je namreč zaznati vedno 
večji interes kandidatov za vpis 
v programe nižjega poklicnega 
izobraževanja – ti so namenjeni 
učencem, ki so končali najmanj 7 
razredov devetletne osnovne šole 
oziroma so končali osnovno šolo 
s prilagojenim izobraževalnim 
programom. 

Ocenili smo, da je glede na 
strukturo industrije v Ajdovščini 
in rast števila prebivalcev prav, 
da se pozitivno odzovemo, 
zato smo že začeli z reševanjem 
kadrovskih ter prostorskih 
vprašanj in izdelavo izbirnega 
dela predmetnika. Program bo 
nekoliko drugače usmerjen kot 
novogoriški. Če so tam usmerjeni 
v kmetijstvo in prehrano, se 
bomo pri nas usmerili v čiščenje, 
urejanje in oskrbo. 

Izvajanje omenjenega 
programa ne zapira možnosti 
za nadaljnji razvoj in širitev 
nabora programov. Nasprotno, 

prizadevamo si za kakovost in 
široko pestrost programov. Lani 
so nas s podelitvijo priznanja 
Blaža Kumerdeja na Zavodu 
RS za šolstvo prepoznali kot 
sodobno šolo, ki gradi na 
razvijanju in preizkušanju 
sodobnih pristopov. Tako bomo 
v programu Gimnazija še naprej 
gojili najvišji standard priprav na 
vsa nadaljnja izobraževanja in 
krepili individualne sposobnosti 
in potenciale dijakov. Udeleženi 
smo pri nacionalni posodobitvi 
programa Predšolska vzgoja. Z 
novim programom pa želimo 
dokazati, da se tudi nižjega 

poklicnega izobraževanja in 
področij čiščenja ter oskrbe 
ne sme prepuščati naključju. 
Miselnost, da to lahko počne 
vsak brez izobrazbe, namreč 
ni prava. Kot rečeno, pa bomo 
še naprej raziskovali potrebe 
in poskusili širiti ponudbo 
izobraževanja ter poleg priprav 
na nadaljnje izobraževanje v 
sodelovanju z gospodarstvom 
zagotavljati potreben kader za 
delovna mesta, ki se v naši občini 
odpirajo. 

Andrej Rutar, ravnatelj 
SŠ Veno Pilon Ajdovščina

Berlin – kjer se učenje 
nemščine sreča z 
raziskovanjem mesta

Dijaki 3. in 4. letnika gimnazije, 
ki se učimo nemščine kot drugega 
tujega jezika, smo se od 12. do 17. 
decembra odpravili na jezikovno 
ekskurzijo v Berlin. Potopili smo 
se v novo jezikovno okolje in tam 
preizkusili ter izboljšali svoje 
govorne veščine. Vsepovsod smo 
se srečevali z nemščino in tako 

izostrili občutek za izgovarjavo 
in uporabo različnih besed in 
fraz. Ob pripravi referatov smo 
že doma odkrivali znamenitosti 
Berlina, ki smo si jih na ekskurziji 
ogledali in jih podrobneje 
spoznali. Raziskovanje mesta 
je spodbudilo timsko delo in 
nas povezalo. Poleg tega smo 
okrepili svojo samostojnost in 
iznajdljivost. Izkusili smo, da ne 
gre vedno vse po načrtih in da 
se je včasih potrebno prilagoditi 

danim okoliščinam. Na primer, 
ko smo zamudili vlak in je bilo 
treba iskati nove povezave, da smo 
prišli na cilj pravočasno in še kaj. 
Že organizacija in usklajevanje 
prevozov z našo časovnico je 
bila velika preizkušnja naše 
organiziranosti. 

 V dneh, preživetih v kulturno 

in zgodovinsko bogatem mestu, 
smo dobili vtis, kakšno je 
tamkajšnje življenje. Želeli pa bi si 
doživeti tudi nočno življenje, ki je 
v Berlinu zelo živahno in pestro. 

Taka ekskurzija nam je prinesla 
lepo izkušnjo, saj smo poleg 
spoznavanja bogate nemške 
zgodovine in nemškega jezika 
pridobili veščine organizacije in 
se ob tem imeli lepo. 

Kristina Zorn, 3. a

Radosti na snegu v čarobnem 
svetu Pohorja

Prvi teden v letu 2024 bo za dijake 2. letnika Predšolske vzgoje ostal v spominu kot nepozabno 
doživetje, polno smeha. Drugačne, strnjene oblike pouka so za dijake vedno dobrodošle - 
naučimo se novih veščin in sklepamo posebna medrazredna prijateljstva. 

3. januarja smo se dijaki v 
spremstvu profesorjev odpravili 
na nam še nepoznano Hočko 
Pohorje v hotel Tisa, kjer smo se 
udobno namestili in se razdelili 
v skupine glede na izbrane 
dejavnosti. Pričakovali smo, da 
bo pokrajina zasnežena, a smo 
na Pohorju ugotovili, da zima 
letos tudi Štajercev ni obdarila s 
snegom. Kljub temu smo spoznali, 
da se v zimskem času v naravi 
lahko počne veliko zanimivih 
stvari. Vse, kar smo počeli, bomo 
lahko koristno uporabili v našem 
poklicu. 

Smučarji so se vsak dan z 
avtobusom odpravili do smučišča, 
kjer so v štirih skupinah glede na 
predznanje smučanja nadgrajevali 
svoje veščine. Druga skupina pa 
je čas koristno porabila za poučne 
pohode – povzpeli smo se do 
Mariborske koče, vrha Partizanke 
in Framskega slapu, in drsanje 
v profesionalni Ledni dvorani 

Maribor. 
Medtem ko smo čez dan urili 

svoje fizične in koordinacijske 
sposobnosti, smo v večernih 
urah kot pravi pilonovci v hotelu 
razvijali svoje srčne, vedoželjne 
in ustvarjalne vrline. Na podlagi 
legende o pohorskem škratu smo 
ilustrirali prizore iz pravljic ter 
izdelovali škratke, za zaključni 
večer pa smo po skupinah 
pripravili program in profesorji 
so nas za nastop simbolično 
nagradili. Naša skupina si je s 

svojo točko priborila uro več 
druženja pred spanjem. 

Ker smo bili ves čas zaposleni z 
zanimivimi aktivnostmi, so nam 
dnevi (pre)hitro minevali. V štirih 
dneh smo ugotovili, da nas takšne 
dejavnosti precej bolj povežejo kot 
pouk in kratka druženja na šolskih 
hodnikih. Na čudovito druženje, 
ki bi ga z veseljem še kdaj ponovili, 
nas bodo spominjali prisrčni, 
smeha polni posnetki in zgodbe, ki 
si jih bomo še dolgo pripovedovali. 

Sara in Zala Kavčič, 2. č

V javnosti obstaja mišljenje, da je zamenjati banko in bančni 
račun zelo zapleteno, stresno in počasno, saj je potrebno 
celotno bančno poslovanje prenesti na novo banko. Torej 
plačo ali pokojnino, vse trajnike, kartice, morebitne limite, 
varčevanja, kredite, ... ob vsem navedenem zveni zamenjava 
banke res kot misija nemogoče!

V resnici je postopek zamenjave banke zelo enostaven in 
preprost:
• za prenos celotnega poslovanja (plačo, trajnike, kartice, 

itd.) poskrbi nova banka, v tem primeru Primorska 
hranilnica,

• strankam ni potrebno ničesar urejati,
• stranka le podpiše ustrezen obrazec.

Vse v zvezi z zamenjavo banke in bančnega računa tako 
uredita banki med seboj brez dodatnih aktivnosti stranke!

Zakaj se splača odpreti račun na Primorski hranilnici?
• Imamo dokazano najugodnejše bančne pakete na trgu.
• Novi komitenti prejmejo Paket dobrodošlice z 12 

mesečnim brezplačnim vodenjem.
• Nudimo veliko ugodnosti tudi na ostalih segmentih 

poslovanja.
• Stranke so deležne visokih letnih prihrankov.
• Bančna ponudba je prilagojena posamezniku.
• Imamo prijazne, strokovne in k strankam osredotočene 

bančne svetovalce.
• Smo domača, lokalna in hitro-razvijajoča banka.

Odločitev je torej zelo enostavna – zamenjajte banko in 
odkrijte vse ugodnosti Primorske hranilnice. Vabljeni v 
poslovno enoto v Vipavi, Ajdovščini, Novi Gorici ali Ilirski 
Bistrici. 

Se vidimo! Na Primorski!

Bančništvo. Tukaj. Zdaj.
www.phv.si

Enostavno, brezplačno in brezskrbno prepustite 
prenos celotnega bančnega poslovanja Primorski 
hranilnici in odkrijte vse ugodnosti, ki jih nudimo.

Zamenjava banke?
Nič lažjega!
Vse uredimo na Primorski!

Čas je za zamenjavo banke.
Enostavno, brezplačno in brezskrbno – za vse poskrbimo 
na Primorski hranilnici!

NAGRADA

Najugodnejša 

BANKA
2023

NAJUGODNEJŠA KOŠARICA
6 OSNOVNIH BANČNIH STORITEV
ZA POVPREČNEGA KOMITENTA

Latnik-PR-275x390.indd   1 09/01/2024   14:52
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ZGODOVINA TOBAKA
Krištof Kolumb je leta 1492 

prispel na ozemlje današnje 
Amerike, kjer so ga domorodci-
Indijanci, seznanili z zeleno 
rastlino, imenovano« tobakovec«, 
ki češ, da zdravi vse bolezni. 
Kolumb, ki je verjel v zdravilno 
moč tobaka, ga je pred 532 leti 
pripeljal v Evropo. 1590 je kajenje 
v obliki pipe prišlo v angleško 
kraljestvo, in tako osvojilo 
visoko družbo. Bolj množično 
pa so cigarete postale znane v 
krimski in napoleonskih vojnah, 
ko so cigarete postale dodatek 
prehrane vojakov. Dajale so 
lažni občutek sitosti. Vojaki so si 

sami zvijali tobak in pripravljali 
cigarete. V obdobju industrijske 
revolucije, pa je bil izumljen stroj 
za masivno izdelavo cigaret, znan 
kot Bonsackov stroj. Vzporedno s 
tem so začele rasti prve tobačne 
tovarne na Kubi in v Angliji. Z 
razvojem filmske industrije in 
reklam je tobak dosegel najširše 
množice. Kajenje cigaret je bila 
najprej domena moških, čez nekaj 
desetletij pa je kajenje zasvojilo 
tudi ženske. Trgovske in politične 
poti so ponesle tobak po vsem 
svetu in danes ni kraja, kjer ljudje 
ne bi kadili. 

DEJSTVA
Tobačna industrija je vedno 

prikrivala poročila, ki so 
dokazovala, da so cigareti 
škodljivi. Danes pa je medicinsko 
potrjeno, da je kajenje na svetu 
vodilni vzrok mnogim boleznim. 
Kajenje najpogosteje povezujemo 
s pljučnimi boleznimi. Ena takih 
je KOPB- kronična obstruktivna 
pljučna bolezen. Pri kadilcih je 
tudi večje tveganje za raka pljuč, 
ustne votline in grla ter tveganja 
za razvoj srčno in možgansko-
žilnih bolezni. Letno zaradi 
bolezni kajenja umre 3123 
prebivalcev Slovenije.

STATISTIKA 
Statistika kaže, da 10% 15 

letnikov kadi enkrat tedensko, 

ali pogosteje. A statistiki ne 
verjamemo, če izkušnje ne 
doživimo sami. Ko pa se bolezen 
dotakne ravno nas, ko ravno nam 
zboli mož ali oče za boleznijo, ki 
jo povzroči kajenje, ko mnogo 
prezgodaj umre naš prijatelj, 
sorodnik, dober znanec, ali, ko 
kot starši pri svojem najstniku 
v žepu najdemo škatlico cigaret, 
takrat pa dobi statistika drugo 
razsežnost. 9 od 10 kadilcev je 
začelo kaditi pred 18. letom. 
Potrebno je vedeti, preden 
začnemo iskati krivca drugje, 
da se otroci kadilcev pogosteje 
odločajo za kajenje cigaret, kot 
otroci nekadilcev. Mladostniki 

posnemajo naše vedenje, 
največkrat tisto slabo. Zato 
moramo biti mladostnikom v 
vzor. Torej je na nas, da naredimo 
prve korake in pustimo stopinje. 
Mladostniki nam bodo samo 
sledili.

MISEL ZA STARŠE
Ne skrbite, ker vas otroci nikoli 

ne poslušajo. Raje skrbite, ker vas 
otroci vedno gledajo. (Robert 
Fulghum)

Povzeto po NIJZ
Karin Krečič Štrancar, 

dipl.m.s., izvajalka vzgoje za 
zdravje otrok in mladostnikov

Vsak človek se že rodi s potrebo 
po preživetju to je: ljubezen, 
pripadnost, moč, svoboda, zabava. 
V življenju ima posameznik 
svobodno izbiro svojih ciljev, s 
katerimi teši svoje potrebe, pa 
tudi načine, kako jih bo dosegel. 
Doseganje zadovoljstva je odvisno 
od pristnih odnosov z bližnjimi 
ljudmi, kako ti vplivajo na našo 
srečo, pa tudi nesrečo. Sta pa v 
praksi najpomembnejša potreba 
po ljubezni in pripadnosti, saj 
je povezanost z ljudmi, ki nam 

nekaj pomenijo, predpogoj za 
zadovoljitev vseh potreb.

Vsak lahko nadzoruje zgolj 
vedenje samega sebe in drugi mu 
ne morejo ponuditi nič več kot le 
informacijo. Tako kot ne moremo 
mi vplivati na življenje drugih, 
tudi oni ne morejo vplivati na naše 
življenje, odločitve ali vedenje. In 
vendar so vsi problemi, s katerimi 
se ljudje ubadamo, problemi z 
odnosi v sedanjosti, pa naj bo to 
partnerski odnos, odnos starš – 
otrok ali pa med zaposlenimi v 

kolektivu.
Glavni vzrok težav za razvijanje 

kakovostnih odnosov, ki hkrati 
predstavljajo tudi pogoj za 
osebno srečo in zdravje človeka, 
je v tem, da ne razumemo, da 
drugemu človeku ni nujno 
’dobro’ to, kar je nam ’dobro’. 
Zato je važno, da odstopimo 
od ideje, da bomo bližnjega 
spremenili v objekt, ki bo delal 
po naših željah. Raje se posvetimo 
boljšemu načinu komuniciranja 
in takemu podajanju vsebine, 
ki bi bolj poenotila skupne cilje 
v prihodnosti. Vsak ima osebno 
izbiro in odgovornost.

Razvila se je debata, nekateri 
člani so povedali svoje izkušnje, 
mnenje in poglede na temo 
predavanja, vsi pa smo si bili 
enotni, da teorijo prenesti v 
prakso oziroma življenje ni 
enostavno.

Bodimo drug drugemu dobra 
bližina. (A. Rebula)

Marta V.

Lahko bi rekli, da je organizacija 
dogodka že skoraj tradicionalna, 
saj je bilo tokratno sodelovanje 
izpeljano že v drugo. Zakaj? 
Ker predstavlja zanimivo 
medgeneracijsko druženje, tako 
za udeležence delavnic CKZ-
ja kot tudi za nas - učence. In 
drugič, ker tako Gurmani s tem 
širimo vedenje o zdravem načinu 
prehranjevanja skupini ljudi, ki 
se zavestno trudi spremeniti 
svoje življenjske navade na 
boljše. V gospodinjski učilnici 
smo prikazali, kako vzamemo v 
roke zdrave lokalne sestavine in 
recepte, kako jih posodobimo in 
oplemenitimo ter na koncu lično 
postrežemo. Zavestno smo se 
izogibali nezdravim sestavinam. 
Zakaj in kje smo svoje trike 
uporabili, smo razkrivali svojim 
poslušateljem. 

Šturski gurmani smo gostili 
20 odraslih udeležencev. Za njih 
smo poleg raznovrstnih jedi 

pripravili tudi koncept delovanja 
in predstavitev naše kulinarične 
šolske skupine. 

Večer se je ob krajšem 
kulturnem programu začel s 
šturskim 'tartufom'; kroglico, 
pripravljeno iz albuminske skute 
in prahom suhega paradižnika, 
ki je bila postrežena na podlagi 
iz koruznega hrustka. To je bil 
uvod. Sledil je korenčkov pire s 
črno lečo in domačim kefirjem, 
nato kremna juha s koromačem 
in čipsom iz sladkega krompirja, 
temu pa še ješprenj z radičem in 
praženimi orehi. Prvi posladek je 
bila nešpljeva krema z ajdovimi 
kokicami. Za konec smo 
goste posladkali še s pogačo, 
pripravljeno iz moke grozdnih 
pešk, tej pa smo dodali še preliv, 
pripravljen iz grozdnih jagod 
sorte izabela - smrdljivka. Zraven 
smo pokuševalcem postregli 
še figovo 'kofje'. Kofje, kot so ga 
včasih ponekod pile naše none, 

ker ni bilo denarja za pravo kavo. 
Vsaj tako so nas o njem podučile 
gospodinje s Planine.

Večer smo zaključili z glasbo in 
prijetnim klepetom. Bili smo zelo 
zadovoljni in veseli, da nam je šlo 
vse kot po maslu in smo uspeli 

gostom pokazati vsaj del našega 
znanja, strasti do kulinarike in 
otroško energijo. Skoraj kot v 
pravi gostilni. 

Skozi njihove komentarje, 
zahvale ter pohvale smo začutili, 
kako smo jim polepšali dan in jih 

naučili nekaj novega. Da so bili res 
zadovoljni, vemo tudi iz dejstva, 
da smo se s CKZ že dogovorili za 
nadaljnje sodelovanje.

Šturski gurmani in 
mentorica Petra Ušaj

Center za krepitev zdravja 

Štursko kulinarično 
popoldne

V sredo, 10. januarja, smo v šoli pripravili poseben dogodek 
– kulinarično popoldne Šturskih gurmanov za zunanje goste. 
Povabili smo osebje Centra za krepitev zdravja (CKZ) Ajdovščina in 
udeležence njihovih delavnic, namenjenih zdravemu hujšanju.

Predavanje: Teorija izbire
V Društvu Abstinent Vipavske doline smo imeli 15. januarja sestanek Izvršnega odbora, v 

nadaljevanju pa so se nam pridružili še ostali člani in prisluhnili smo predavanju, ki ga je imel naš 
terapevt Tomaž. Na zelo zanimiv način je predstavil vsebino knjige dr. Williama Glasserja 'Teorija 
izbire', ki opisuje naše gledanje na ljudi nasploh ter prizadevanje, da bi jih podredili svoji volji.

31.januar - svetovni dan boja proti kajenju
31. januar, svetovni dan boja proti kajenju, predstavlja posebno priložnost za vsako kadilko ali kadilca, da se odloči za življenjsko 

spremembo – torej za življenje brez kajenja. Opustitev kajenja je koristna za zdravje v kateremkoli starostnem obdobju.

V Vilenici

Zunaj je sijalo sonce, po 
travnikih je še ležala slana. S 
krožkom Spoznavanje narave na 
Društvu MOST smo se odpravili 
v električno osvetljeno podzemlje 
jame Vilenica. Poimenovana je po 
meglicah, ki se v zimskih dneh 
dvigajo iz jame in so nekoč v njej 
bivale vile. Najstarejša turistična 
jama v Evropi! Že v 17. stoletju 
so vanjo vodili popotnike. Do 
odkritja Postojnske jame je slovela 
kot največja, najlepša in najbolj 
obiskana jama matičnega Krasa. 
Po desetletjih zapuščenosti je 
"vstala iz pepela", ko so jo uredili 

jamarji Sežanskega jamarskega 
kluba. Po 500 stopnicah, ki se 
vijejo gor in dol, sijejo kapniki 
različnih oblik in velikosti v rjavih, 
rdečih, sivih in belih odtenkih. 
Nedvomno najbolj barvita jama 
pri nas. Jamski barok. Prijazni 
vodniki pa povedo marsikatero 
zanimivost. V vhodni Plesni 
dvorani podelijo vsako leto 
mednarodno literarno nagrado 
Vilenica. Hvala prijaznemu 
vodiču Jordanu. Nazaj grede še 
kavica v slaščičarni v Lokvi.

Irena Breščak

Zbiranje odpadnega 
jedilnega olja zelo uspešno

Odpadno jedilno olje lahko povzroči veliko nevšečnosti v gospodinjstvu, če ga 
zlivamo v odtok, če ga zlivamo v naravo pa propad rastlin in onesnaženje vode. 

Nalaga na stenah kanalizacijskih cevi 
in otežuje prehod odplak. V greznici ali 
mali komunalni čistilni napravi, se izloči 
na površino in onemogoči prehod zraka 
do odplak, kar povzroči slabo delovanje 
ali celo prekinitev delovanja greznice ali 
male komunalne čistilne naprave. 

Veseli nas, da se veliko občanov tega 
zaveda in odpadno jedilno olje vestno 
ločeno zbira. Odložijo da v poseben 

zabojnik na ekološkem otoku, odpeljejo 
v zbirni center pod Dolgo Poljano 
ali oddajo v akciji zbiranja nevarnih 
odpadkov.

Zbrana količina odpadnega jedilnega 
olja se je od leta 2020 do leta 2023 
rekordno povečala. Če smo leta 2023 
smo zbrali 7 t odpadnega jedilnega olja, 
smo jih v letu 2023 kar 17 t.

Zbirni center pod 
Dolgo Poljano

Če vam nastanejo večje količine 
komunalnih odpadkov ali imate doma 
komunalne odpadke, ki jih ne zbiramo 
na ekološkem otoku, lepo vabljeni v zbirni 
center

Odpadke ločite po materialih v različne 
vreče ali vedra in jih naložite na različna 
mesta v vozilu ali prikolici. Prepuščanje 
odpadkov v zbirnem centru bo tako 
potekalo hitreje in bolj varno. Po oddaji 
odpadkov zapustite območje centra v 
najkrajšem možnem času. 

Pravilno ločeni odpadki so pogoj 
za kakovostne reciklate in nadaljnjo 
obdelavo. V kolikor niste prepričani 
kam odložiti odpadek, vprašajte za 
pomoč zaposlene, ki vam bodo z veseljem 
pomagali.

Gradbene odpadke, odpadno silažno 
folijo ter ostale nekomunalne odpadke 
prevzemamo samo ob delavnikih od 7:00 
do 15:00.

Nasveti za zbiranje:
- za zbiranje olja uporabite odrabljene plastenke
- pred oddajo olja preverite, če je plastenka dobro zaprta,
- ne uporabljajte steklene embalaže, ker se ta lahko razbije in pride do 

nepotrebnega onesnaženja zbiralnika,
- olja ne prepuščajte na ekoloških otokih, ki nimajo zbiralnika za jedilna olja, ker
- s tem tvegamo onesnaženje ekološkega otoka ali okolice,

Ste vedeli?
- Opadno jedilno olje je odlična 

surovina za izdelavo biodizla ter 
pridobivanje bioplina, iz katerega 
se proizvede električna energija ter 
toplota.

- Iz enega litra odpadnega olja 
nastane 0,9 litra biodizla.
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Jaslice so od svojega običajnega 
mesta pod krstnim kamnom 
podaljšane v prezbiterij vse do 
glavnega oltarja, kar pomeni, da 
se razprostirajo na kar sedmih 
metrih dolžine. Mesto Betlehem 
ni porinjeno v ozadje, ampak 
zaseda osrednje oziroma najbolj 
vidno mesto v jaslicah, saj se po 
evangeljski zgodbi Jezus sicer res 
rodi v prostoru za živino, ker 
v prenočišču ni bilo prostora, 
vendar pa ta hlev ni na gmajn'ci, 
temveč v Betlehemu. Pastirji so 
postavljeni na poljane za mestom, 
kar jim omogoča, da so usmerjeni 
proti novorojenemu Detetu, hkrati 
pa tudi proti ljudem v cerkvi, da 
ti lahko vidijo njihove radostne 
obraze in skromne darove, ki 
jih prinašajo. Na drugi, vzhodni 
strani, je vzšla nova zvezda, ki so 
ji sledili modri in tako našli pot 
do Jezusa. Arhitektura mesta in 
tudi rastlinje nista postavljena v 
naše podnebje, ampak poskušata 

prikazati kraj, kjer se je pred več 
kot dva tisoč leti rodil Odrešenik.

Jaslice so tudi tokrat 
postavljali birmanci skupaj s 
svojimi starši. Glavno delo – 
ogrodje, nebo, gradnjo mesta 
in elektroinštalacije – je opravil 
Lojze Vidmar ob pomoči žene 
Katarine. Za zadostno količino 
mahu je poskrbelo vseh deset 
birmancev s Predmeje, Otlice in 
Kovka. Ti so v družbi staršev tudi 
postavili pašnike, drevje ter vse 
ljudi in živali, ki pripovedujejo 
božično zgodbo.

Na predlog domačega župnika 
Petra je pred oltarno mizo tudi 
večji kip Deteta Jezusa; udobno 
zibelko mu je pripravil David 
Krapež. Poleg jaslic so birmanci 
poskrbeli tudi za božično drevo 
in ga razsvetlili s prazničnimi 
lučkami, na zvonik cerkve pa so 
namestili zvezdo, ki kaže pot.

Katarina Vidmar, 
tekst in foto

Februar pa je že primeren za 
'notranja' opravila. Setveni načrt 
zahteva 'znanstven' pristop, saj je 
treba upoštevati kolobar, dobre 
in slabe sosede … Na tej osnovi 
sestavite spisek potrebnega 
semena, ki mu dodate še kakšno 
noviteto, saj za vrtičkarje velja, da 
radi eksperimentiramo. 

Druga polovica februarja je tudi 
že pravi čas za vzgojo lastnih sadik 
nekaterih plodovk. Na prvem 
mestu so feferoni, ki imajo pri 
nas dolgo vegetacijo in prepozno 
posajene sadike zato ne utegnejo 
dati polnega pridelka. Feferonom 
sledijo paprike, jajčevci, medtem 
ko paradižnike običajno sejemo 
marca. 

Za setev uporabljajte 
kakovostno zemljo

Čeprav se na prvi pogled zdi, 
da bo vsaka (kupljena) zemlja 
primerna za setev, pa ni nujno 
tako. Da bi seme vzklilo, mora 
biti posejano v substrat, ki mu 
omogoča optimalno količino 
vlage: v prevlažni zemlji bo seme 
zgnilo, v presuhi pa se bo preveč 
izsušilo. Nasploh velja, da pri 
zemlji za sejance ne velja 'šparati'. 

Nekateri še vedno uporabijo 
kar boljšo zemljo z vrta ali pa 
kupljeno univerzalno zemljo 
zmešajo s tisto iz krtin, kar pa se 
danes odsvetuje, saj takšna zemlja 
ni sterilna. Vrtni centri ponujajo 
zelo veliko vrst substratov – 
ne brez razloga, saj različne 
vrste vrtnin in drugih rastlin 
potrebujejo različne sestavine. 
Za sejance so na voljo posebni 
substrati v manjših pakiranjih 
(15 do 20 litrov). 

Temperature in vlaga za 
vzgojo sadik

Semena običajno vzklijejo 
na temperaturi od 18 do 24 
°C. Takšna je po navadi tudi 
temperatura bivalnih prostorov 
v hiši ali stanovanju. Toda kje bi 
torej lahko namestili kalilnike 
oziroma posodice s semeni? Na 
okenski polici nad radiatorjem 
bi bil primeren prostor, vsaj na 
začetku in za manjše količine. 
Toplo je tudi v kurilnicah, tisti 
pa, ki imajo že resno 'proizvodnjo' 
sadik, imajo urejene ogrevane 
prostore prav za ta namen. 

Toda tudi to še ne zagotavlja 
uspeha – semena so lahko dokaj 

'muhasta', nekaterim pri kaljenju 
bolj pomaga tema, drugim ustreza 
svetloba. Zelo pozorni moramo 
biti tudi pri globini sejanja ali 
sajenja. Načeloma velja, da se 
seje vsaj za dvojno (pri drobnih 
semenih trojno) debelino semena 
globoko. So pa tudi nekatere 
rastline, katerih seme moramo 
pustiti na svetlobi in jih zgolj 
z dlanjo pritisniti na substrat 
(recimo seme črnega korena). 

Ljudje smo pač naravnani tako, 
da predpisanim količinam zelo 
verjetno dodamo še ščepec več – 
to velja za sol, za sladkor, karkoli, 
podobno je s semeni. Pretirana 
gostota semen nam bo ob dobrem 
vzniku zagotovo povzročala 
težave pri pikiranju. Pri 
nekoliko večjih semenih, recimo 
plodovk, lahko seme s katerikoli 
kuhinjskim pripomočkom ali 
leseno paličico, enakomerno 
porazdelimo po površini in ga 
zagrnemo z ustrezno količino 
substrata. Pri večjim semenih 
(denimo bučk in kumar, sploh pa 
buč) potisnemo semena v zemljo 
nekaj centimetrov vsaksebi. 

Izbira ekoloških semen je 
osebna odločitev. Načeloma velja, 

da je pod to oznako pakirano 
seme prestalo strog kontrolni 
postopek in da so tudi dejansko 
pobirali seme z rastlin, pri katerih 
gojenju niso uporabili pesticidov 
in drugih neprimernih gnojil. 

Pri visokih temperaturah 
se vrhnja plast substrata (tam, 
kjer so semena) hitro posuši, 
zato je uravnavanje primerne 
vlažnosti naša glavna naloga. 
Zalivanje z zalivalko ni dobra 
rešitev, saj curek lahko premeša 
zgornjo plast, ali jo vsaj zbije. V 
rahlem substratu naj bi semena 
kalila dvakrat hitreje kot v 
zbitem. Primernejše je pršenje s 
pršilkami (lahko tudi od raznih 
čistil, vendar morajo biti temeljito 
oprane). Še bolje bo, če boste 
posodo pokrili s prozorno folijo 
za živila, ki bo dlje časa ohranjala 
zemljo primerno vlažno. Ko se 
pojavijo prve rastlinice, je treba 
folijo večkrat preluknjati, saj 
rastline potrebujejo zrak že takoj 
po vzniku. 

Nahranite svoje sadike
Na začetku sadike prejmejo 

hrano (energijo za rast) iz semena 
samega. Ob pojavu prvih listov 

pa že potrebujejo več energije za 
rast. Za prehranjevanje sadik so 
na razpolago tekoča gnojila. V 
začetni fazi rastline potrebujejo 
večje količine dušika. Spet jih 
je najboljše pršiti. Foliarnemu 
gnojenju v priporočenih 
intervalih sledi gnojenje/zalivanje 
z gnojili bodisi za list, za plodovke 
ali cvetoče rastline. Ob presajanju 
lahko rastlinam dodamo tudi 
specialna organska gnojila, danes 
so v modi iz morskih alg. 

Svoje rastline preverite vsaj 
enkrat na dan!

Bogata ponudba semen, substratov (zemlje) in drugega sadilnega materiala.

ODPIRALNI ČAS:
ponedeljek - petek: 

8:00 - 18:00
sobota: 8:00 - 12:00

Goriška 64, obrtna cona Gmajna, Tel: 05/ 36 71 500

VRTNI CENTER 
AJDOVŠČINA

Aktivni gabrski otroci
Otroci v vasi Gaberje so bili v 

mesecu decembru zelo dejavni na 
kulturnem področju. V začetku 
decembra so uprizorili resnično 
zgodbo o škofu sv. Nikolaju 
ter tako popestrili prihod sv. 
Miklavža v vas. Na sveti večer 
pa so pred polnočnico v domači 
cerkvi odigrali krajšo igrico po 

scenariju mlade domačinke Ane 
Turk. V tem prazničnem času je 
dogodek marsikomu pogrel srce. 

Tudi v času sv. Treh kraljev so 
bili dobrodelni in po vasi zbrali 
lep kupček denarja za otroke v 
misijonih. Mlade glave pa imajo 
še polno idej za naprej. 

Darja Turk

Kakor nekdaj v Betlehemu … 

Jaslice na Otlici
Ob 800-letnici postavitve prvih jaslic na svetu so v cerkvi 

na Otlici zrasle večje in obsežnejše jaslice kot doslej. Njihova 
glavna posebnost je, da skušajo prikazati božično zgodbo 
čimbolj dosledno po Lukovem evangeliju. Torej Marije in Jožefa 
ne pošiljajo po ljudski pesmi ven iz mesta Betlehem in se tudi 
Jezus ne rodi tam na gmajn'ci …

MePZ 'Zdravko Munih' pel v Šturjah

V Šturjah smo božično novoletni 
čas popestrili z nastopom pevcev 
iz Mosta na Soči. Šturski župnik 
Zoran Zornik je 29. 12. 2023 
povabili k večerni maši pevski 
zbor 'Zdravko Munih'. 

Leta 1990 je mostarski rojak, na 

domačih in tujih odrih poznan 
maestro Marko Munih, dal 
pobudo in z enako mislečimi 
ustanovil zbor, ki nosi ime 
po njegovem očetu Zdravku. 
Sprva je zbor vodil sam, nato 
pa je taktirko prepustil mlajšim. 

Zadnjih dvajset let uspešno vodi 
zbor Mirjam Klinkon. 

Mašno bogoslužje so olepšali 
s petjem na koru ob spremljavi 
orgel. Po maši so pa nadaljevali 
z božičnimi pesmimi pred 
oltarjem. 

Člani domačega zbora Filipa 
Terčelja smo goste povabili še 
na druženje v Marijin dom. Ob 
pogostitvi so zapeli še zanimivo 
narečno pesem, ki jo radi pojejo 
na Tolminskem - Magdalenco. Še 
nekaj časa je v dvorani odmeval 
refren »…wej, wej!« Zaključili 
pa smo s skupno pesmijo 'Sem 
pevec'.

Aleš Brecelj

Veseli december v Dolgi Poljani
Prednovoletno rajanje v vasi 

se je začelo s tradicionalnim 
Miklavževanjem v dvorani 
krajevne skupnosti. Otroški 
pevski zbor je s pomočjo mladih 
vaških glasbenikov pripravil 
odlično vzdušje v dvorani. Otroci 
so tako lažje pričakali prihod 
prvega dobrega moža v letu. 
Miklavž je v spremstvu angelčka 
in hudička prišel ob koncu 
kulturnega programa. Nagovoril 
je vse prisotne, nato pa pohvalil 
vse pridne otroke in jih obdaril z 
tradicionalnimi darili. Manjkale 
niso niti leskove šibe, ki jih je 
hudič delil med prisotne otroke. 

Po  ot roškem delu 
Miklavževanja se v Športno 
kulturnem društvu spomnimo 
tudi na naše najstarejše vaščane 
in jih ob tej priložnosti obiščemo 

in obdarimo z Miklavževimi 
darili.

V nedeljo, teden pred božičnim 
večerom, so vaški pohodniki 
pripravili popoldanski pohod do 
Podkriža, pod Pravim vrhom, na 
Gori. V kapelici so naredili jaslice 
in postavili ter okrasili novoletno 
drevesce. Ostali vaščani smo 
njihov večerni povratek pričakali 
na placu, s kuhanim vinom in 
čajem. Sledil je še prižig lučk, ki 
so krasile center vasi čez božične 
in novoletne praznike. 

Pred božičem so vaški fantje 
postavili tudi lepe stilizirane 
jaslice ob zapuščeni hiši na 
vaškem placu.

Klub slabemu vremenu na 
silvestrovo se je kar precej 
vaščanov zbralo na placu in 
skupaj pričakalo novo leto. 

Večina se je potem preselila v 
prostore krajevne skupnosti, 
kjer je za dobro vzdušje skrbela 
vaška mladina. Skuhali so tudi 
odličen bograč, ki je ogrel že malo 
utrujene in prezeble vaščane.

Odbor za kulturo ŠKD 
TABOR Dolga Poljana

Feferoni, paprike, jajčevci, paradižniki …
Januarske vremenske razmere niso omogočale resnega 'brkljanja' na vrtu – se je pa zemlja lahko malo oddahnila. Nič še ni zamujenega, če vam doslej še ni 

uspelo posaditi česna, čebule, boba, bo tudi februarja pravi čas. Le da posejete še špinačo, saj zgodaj posejana ne bo tako hitro uhajala v cvet. Hladna zemlja ne 
moti niti graha in če nam bo uspelo 'prehiteti' pomlad za teden ali dva, se bo naš grah morda izognil junijski suši

S pesmijo pričarali božično vzdušje
Praznični čas je popestril tudi Mešani mladinski pevski zbor Srečko Kosovel s kar tremi nastopi. 

Prva dva smo pevci izvedli skupaj z Moškim pevskim zborom Srečko Kosovel, enega v cerkvi 
Janeza Krstnika v Ajdovščini, drugega v cerkvi svete Ane v Kopru, tretjega pa smo izvedli s 
Tercetom sester Kobal v cerkvi svetega Justa na Ustju.

Pod vodstvom Petre Habjanič 
Gregorc smo odpeli Božičnico 
II in venček božičnih ljudskih, s 
katerim smo poslušalce popeljali 
v božični čas. Sledilo je še nekaj 
črnskih duhovnih, potem pa je 
nastopil MoPZ Srečko Kosovel 

pod vodstvom Andreja Makorja, 
ki je odpel tudi program, s 
katerim so gostovali novembra 
v Srbiji. Koncert smo zaključili 
skupaj, z nepogrešljivo Sveto 
nočjo ob spremljavi flavt in orgel.

Na Ustju so koncert začele 

Sestre Kobal, v nadaljevanju smo 
se jim pridružili pevci MeMPZ 
Srečko Kosovel in še zadnjič v  
prazničnem času polepšali večer 
našim poslušalcem.

Iris Leban
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V nedeljo, 14. 1. 2024 smo se z 
družinami podali na organiziran 
pohod, ki je bil hkrati tudi prvi 
v nizu družinskih izletov PD 
Ajdovščina v letu 2024. Kljub 
slabši napovedi vremena smo 
se v kar lepem številu, bilo nas 
je 34, zbrali pri Pomniku miru 
na Cerju. Cerje je vzpetina, ki 
se nahaja na zahodnem robu 
kraške planote. Za večino ljudi 
poznano območje, kjer stoji 
stolp z muzejem in razgledno 
točko, vendar se tam skriva še 
marsikaj. Območje ima pestro 
vojno zgodovino in je prepleteno 
s številnimi zanimivostmi (jame, 
tematske poti). Tu čez poteka tudi 
en del 500 km dolge Poti miru, ki 
povezuje območja, ljudi, ustanove 
ter bogato kulturno in naravno 
dediščino vzdolž nekdanje soške 
fronte (1915–1917) od Rombona 
do Devina.

Naš izlet se je, kot rečeno, 
začel pred Pomnikom miru na 
Cerju. Tu smo si pod vodstvom 
lokalnega vodnika, oblečenega v 
staro vojaško uniformo, ogledali 
muzej in se seznanili z vojaško 
zgodovino od časov soške fronte 
pa vse do osamosvojitvene vojne 
za Slovenijo. Lokalni vodnik nas 
je z izčrpnimi informacijami 
popeljal skozi zgodovino te 
krute fronte, njegovo pričevanje 
pa je še podkrepil kratek film z 
arhivskimi posnetki te morije. V 
avli je na ogled odsek brižinskih 
spomenikov, v vsakem nadstropju 

pa je predstavljen del slovenske 
vojaške zgodovine. Na vrhu 
stolpa je razgledna točka, ki nudi 
razglede vse od Alp do morja. 
Tokrat smo se zaradi vremena 
morali zadovoljiti le z meglenimi 
razgledi na bližnje vzpetine. 

Po dobri urici smo se zbrali 
pred stolpom in radovedni čakali, 
kaj si bomo zanimivega ogledali v 
nadaljevanju. Tu se je naš kratek 
pohod šele začel. Z lokalnim 
vodnikom smo se odpravili 
po Poti miru do spomenika, 
posvečenega znamenitemu 
Soškemu levu. Tako so namreč 
klicali avstro-ogrskega poveljnika 
Svetozarja Borojevića von Bojno, 
ki je uspešno načrtoval preobrat 
na soški fronti in vodil zadnjo, 
12. bitko, ter zadal končni poraz 
italijanski vojski.

Od tu nas je pot vodila do 
vhoda v jamo Pečinka, ki je v 
času vojne služila za zaklonišče 
vojakom. Del te poti je speljan 
tudi skozi vojaški jarek. Večji 
del današnje jame je naravnega 
izvora, nadaljuje pa se v umetni 
rov, izkopan do vrha hriba 
Pečina, kjer je bila opazovalnica 
z ogromnim žarometom. Dolga je 
150 metrov, v višino pa premaga 
22 metrov. Naravno jamo Pečinka 
sta kot zaklonišče za vojake v prvi 
svetovni vojni uporabljali obe 
armadi. Najprej je bila v posesti 
avstro-ogrske vojske, v 9. soški 
bitki, v začetku novembra 1916, 
pa je prešla v italijanske roke in 

ostala njihova do konca oktobra 
1917. Jama je bila opremljena s 
pogradi za vojake in kabinami 
za častnike. V drugi svetovni 
vojni pa so jo uporabljali tudi 
partizani. V jami so lepo vidne 
naravne oblike iz sige, vendar so 
kapniki in ostale tvorbe precej 
poškodovani. Pomembna je tudi 
iz arheološkega vidika, saj so leta 
1909 izkopali številne drobce 
prazgodovinske lončevine skupaj 
z ostanki človeških kosti.

Po ogledu jame smo se skozi 
rov povzpeli na vrh Pečine. Tu 
smo občudovali meglen razgled 
in naredili krajši postanek. Otroci 
pa so veselo brskali za več kot 
sto let starimi vojaškimi 'metki'. 
Sledil je le še povratek nazaj na 
Cerje, kjer smo zaključili naš 
zanimiv, triurni družinski pohod. 

Zahvala vsem otrokom, staršem 
in starim staršem za udeležbo. 
Se vidimo marca na naslednjem 
družinskem pohodu. 

Vodniki Petra, Gorazd in 
Vanja, PD Ajdovščina

Božički na motorjih obiskali 
otroke v Vipavski dolini

Motoristi in simpatizerji Moto Kluba Q VEJTR WAJDUŠNA smo se odločili, da na ta Božič ne bomo 
osrečili le otrok s posebnimi potrebami kot prejšnja leta, ampak tudi ostale otroke iz Vipavske 
doline. Zato smo oblečeni v božičke na motorjih 20. 12. 2023 obiskali gojence VDC Ajdovščina, 
otroke vrtca Ajdovščina enot SŠ Vena Pilona, Ob Hublju, Ribnik 1, Ribnik 2, Budanje, Vrhpolje, 
Vipava, otroke Waldorfskega vrtca Ustje ter osnovnošolce OŠ Danila Lokarja, OŠ Šturje, OŠ 
Budanje, OŠ Vrhpolje ter gojence zavoda Cirius Vipava. Na koncu smo se predstavili še otrokom 
in staršem, ki so prišli pozno popoldan na ajdovski Lavričev trg.

Vsem otrokom smo takoj ob 
prihodu narisali velik nasmeh 
na obraz ter v njih prebudili 
neizmerno veselje. Nekateri so 
ploskali, drugi kričali ter peli. 
Otrokom smo razdelili veliko 
sadja in sladkarij.

Z gojenci zavoda v Vipavi smo 
se družili na dvorišču zavoda 
CIRIUS, kjer so si lahko mali 
in veliki radovedneži ogledali 
okrašene motorje, se na njih 
tudi povzpeli ter fotografirali 
skupaj z Božički. Pod novoletno 
smreko smo jim pustili veliko 
različnih daril (didaktične igrače, 
terapevtske knjige, barvice, 
plišaste igrače, sadje, piškote ter 
čokolado) in seveda lepe spomine 
na praznične dni.

Čez dva dni pa smo se odzvali 
še na vabilo motorista Erika 
Breščaka in se udeležili njegove že 
tradicionalne povorke Božičkov 

na motorjih ter obiskali še gojence 
nove bolnišnice v Stari Gori pri 
Novi Gorici, kjer smo ravno 
tako kot drugod ob prihodu iz 
njih izvabili neizmerno veselje, 
se malo z njimi podružili, jim 
zaplesali ter jim dostavili darila, 
ki smo jih pred tem nabrali v 
Mercator Centru Kromberk. 

Ob tej priložnosti bi se radi 
zahvalili še podjetjem: Incom, 
Pekarni Ježek, Piceriji Anja, 
podjetju Avto Krka, Darku 
Žgavcu ter vsem našim članom 
in simpatizerjem, ki so se odzvali 
na prošnjo in darovali za otroke. 

Zahvala tudi otrokom naših 
članov in simpatizerjev, ki so z 
veseljem darovali svoje igrače za 
otroke s posebnimi potrebami.

Še vas bomo obiskali. Tudi vam 
hvala za prelep srčen dan. 

Elvis Marc, predsednik MK 
Q VEJTR WAJDUŠNA

Pri Božičku v Žapužah se 
je zbralo mnogo otrok

Ob prihodu zime pridejo tudi dobri možje. Letos zime ni od 
nikjer in otroci so se zbali, da tudi Božička letos ne bo. A on 
vedno pride do pridnih in razigranih otrok in tudi letos je 
prišel. Ker je bilo toplo, so mu tekle potne kaplje s čela, a svoje 
poslanstvo je dobro izpolnil. 

Pred domom krajanov v 
Žapužah ga je pričakala množica 
šestdesetih otok. V lepem 
vremenu so prišli Božičku naproti 
že prej in se vključili v otroško 
delavnico, ki jo je vodila Janja. 
V dvorani so se med čakanjem 
poigrali z barvami ter nalepkami 
in ustvarjali pisane vazice.

Završalo je med otročadjo, ko so 
rjavi konji pripeljali Božička. Kaj 
nam je prinesel? Lepo je pozdravil 

in s pomočniki razdelil darilca, 
ki so jih otroci skrbno čuvali do 
doma. Ko so bili vsi obdarjeni, so 
se najmlajši približali Božičku in 
so v krogu skupaj zapeli. Obljubil 
je, da prihodnje leto spet pride 
in zagotovil, da tudi zima pride 
za njim. Najbolj radovedne je z 
vprego popeljal po vasi en krog in 
veselje je bilo nepozabno. 

Aleš Brecelj

10. rokodelske 
delavnice Delfin 

Ljubiteljski rokodelci, člani društev upokojencev Slovenije, 
so se že desetič srečali v Izoli. Gostitelj je hotel Delfin, kjer 
direktor Miloš Milivojević s svojimi zaposlenimi poskrbi, da 
teče vse kot po maslu.

Organizacija in izvedba je v 
rokah Tehnične kulture Zveze 
društev upokojencev Slovenije in 
njihova predsednica Zdenka Bevc 
Škof je tako povedala o delavnicah: 
»Rokodelske delavnice Delfin so 
se med članstvom uveljavile kot 
pomemben projekt s področja 
ohranjanja rokodelskega znanja in 
veščin, katerega cilj je spodbujati 
starejše k ustvarjalnosti ter 
ozaveščati o pomembnosti in vlogi 
starejših pri negovanju pozabljenih 
tradicij domače in umetne obrti. 
S temi aktivnostmi pomembno 
prispevamo k samozaupanju in 
aktivnemu staranju nas starejših, 
hkrati pa neopazno krepimo 
svoje kognitivne sposobnosti. 
Neprecenljivo je oživljanje in 
ohranjanje že pozabljenih znanj 
kulturne in tehnične dediščine s 
poudarkom na prenosu le-teh na 
mlade.« 

Letos se je zbralo 150 udeležencev 
iz 73 društev upokojencev iz vseh 
13 pokrajinskih zvez. Severno 
Primorsko so zastopala 4 društva: 
Ajdovščina, Šempeter pri Gorici, 
Tolmin in Renče. 10 mojstric in 
4 mojstri so svoje znanje delili 
svojim rokodelcem in zaključili 
z lepimi izdelki. Rokodelke in 
rokodelec so sodelovali v naslednjih 
delavnicah: kaligrafija, cvetlični 
aranžma, izdelava punčke, sobni 
copati, skodelica in podstavek 
iz papirja, predpražnik iz ličja, 
vezane voščilnice, Kulinarika, 
zeliščarstvo, fotografija s telefonom 
... Za spremljevalce je poskrbela 
čarobna fizika in igra štrbunk, za 
spremljevalni program pa iz Javne 
agencije RS za varnost prometa in 
Simbioza. 

V sredo, 13.12., smo imeli obisk 
iz MGTŠ (Franc Stanonik, Alja 

Guček in Kristina Maver), iz OZS 
(Goran Lesničar Pučko, Jernej 
Bortolato in Anja Podreka), iz 
Rokodelskega centra Kati Sekirnik, 
prišla je predsednica ZDUS Zdenka 
Jan in direktor hotela Delfin Miloš 
Milivojević, ki si je vzel čas in vsak 
dan pozorno spremljal naše delo.

Okroglo mizo Rokodelci ZDUS 
v luči ZORR je z gosti in drugimi 
prisotnimi upokojenci vodil Željko 
Kljajič Dogajanje okrogle mize je 
spremljal urednik revije ZDUS plus 
Črt Kanoni in novinarka revije 
Vzajemnost. Gostje so si ogledali 
tudi našo razstavo. 

V popoldanskem času nas je 
obiskal minister Matjaž Han. Z 
zanimanjem si je ogledal razstavo 
ročnodelskih izdelkov in se 
preizkusil v igri štrbunk. V polni 
kavarni je z njim vodil pogovor Črt 
Kanoni.

Rokodelke iz sosednjih Buj so 
predstavile svoje delo in izkušnje. 
Na otvoritvi so se z lepim 
kulturnim programom predstavili 
učenci iz Izole. Četrtkov popoldan 
pa so popestrili člani društev 
upokojencev Pivka, Ilirska Bistrica 
in Postojna.

Organiziran je bil dobrodelni 
bazar. Vsak udeleženec je prispeval 
po dva rokodelska izdelka, ki jih je 
bilo mogoče kupiti. Izkupiček so 
dobila društva upokojencev Črna, 
Nazarje in Rečica ob Savinji, ki so 
utrpela veliko škode v poplavah.

Zadnji večer je bil namenjen 
izdelkom, ki so jih rokodelci 
ponosno razstavili. Zaključili smo 
z podelitvijo diplom, kulturnim 
programom in obljubo, da 
se ponovno srečamo na 11. 
rokodelskih delavnicah.

Nevenka Vidmar, 
DU Ajdovščina

Planinsko društvo Ajdovščina - družinski izlet

Spoznavanje okolice Cerja

Pohod Korte - Kaštelir - Krog
V soboto, 20. januarja, smo na Društvu MOST organizirali daljši pohod. Tokrat smo se odpravili na 

potepanje po zaledju Istre.
Avtobus smo parkirali v Kortah, 

ki je največja vas tega področja. 
Kar 54 se nas je zbralo. Pot je 
pomagala izbrati in nas po njej 
vodila Helena Košir, doma iz 
Kort. Cel teden smo zaskrbljeno 
pogledovali vremensko napoved. 
Burja in celo sneg nista dajala 
ravno nekega zagotovila, čeprav 
je za soboto kazalo na sonce. 
Zjutraj pa smo se zbudili v zimski 
dan brez oblačka in celo veter je 
skoraj ponehal. Naša prva postaja 
je bilo veliko gradišče Kaštelir 
nad Kortami. Pred kratkim 
urejeno več kot 5.000 let (!) staro 
naselje, ki je imelo takrat celo tisoč 
prebivalcev, ni tako, kot bi moralo 

biti. Res škoda, da Slovenija ne zna 
izkoristiti in urediti svojih biserov. 
Prelepi razgledi na zasnežene 
Alpe, Krn, Triglav in Dolomite ter 
morje v čistem zraku brez oblačka. 
Naslednja znamenitost, ki smo jo 
pogledali, so bili naravni vodni 
viri. Čeprav so 250 m nad morjem, 
tu vode ni nikoli zmanjkalo. Na 
žalost jih je veliko pozidanih, ta 
v Kortah pa še prikazuje, kako 
je bilo. Nadaljevali smo do stare 
šole Korte (sedaj preurejene v 
hostel), kjer je že pred 184 leti 
potekal pouk v slovenščini. Pot 
nas je vodila proti Krogu, kjer 
je že v 11. in 12. stoletju deloval 
benediktinski samostan. Po 

vojni so objekte nacionalizirali, 
vendar se veliki načrti o uporabi 
teh objektov niso uresničili. So 
pa tudi tu grenak priokus zaradi 
propadajočih objektov popravili 
čudoviti razgledi na sečoveljske 
soline, morje in Istro globoko pod 
nami. Vračali smo se po stezah 
proti Kortam in po prehojenih 
13 kilometrih končali na kmetiji 
Kotrle, kjer so nam postregli 
bobiče s klobaso, pa tudi kozarček 
okrepčilnega nam je pripadel. No, 
za konec smo imeli še kilometer do 
našega avtobusa. Bilo je res lepo in 
vredno ponovitve.

Branko Lavrenčič, fotografije 
Igor, Jana in Vili

Javni spomeniki in 
obeležja v Ajdovščini

V okviru januarskega srečanja 
krožka Zgodovinska potepanja 
na Društvu Most nam je 
bibliotekarka Lavričeve knjižnice 
Franka Koren predstavila javne 
spomenike in obeležja v mestu 
Ajdovščina. To niso samo 
skulpture, kipi, so tudi razne 
spominske plošče in še kaj bi se 
našlo. 

Leta 2016 je Andrej Kogoj, 
profesor zgodovine in geografije, 
popisal javne spomenike v 
mestu Ajdovščina, letos pa je 
bibliotekarka Franka Koren 
zapise obdelala in pripravila za 
vnos na portal Kamra, kjer si jih 
lahko ogledamo tudi na spletu. 
Kar 32 zapisov predstavlja utrinke 

iz zgodovine našega kraja vse do 
danes, ki so si zaslužili takšno ali 
drugačno obeležje. 

Na portalu Kamra (https://
www.kamra.si/) najdemo razne 
domoznanske vsebine, znane 
osebnosti, razne dogodke, stare 
fotografije. Lavričeva knjižnica 
je za portal Kamra prispevala še 
naslednje vsebine: Alojz Bajc – 
olimpijec iz Ajdovščine, Kam so 
šle vse fabrike?, Obeležja vojne za 
Slovenijo – ohranjanje spomina 
na Goriškem, Zasebna knjižnica 
Stanislava Bačarja, Življenjska 
zgodba Franca Pračka. Vabljeni, 
da si jih na Kamri tudi ogledate.

Zdenka Žigon, 
foto Jana Maraž

Da med prazniki ne bi ostali sami
RKS – Območno združenje 

Ajdovščina že vrsto let pred 
novoletnimi prazniki obišče 
na domu ajdovske in vipavske 
občane, starejše od 80 let. 
Prostovoljci jim prinesejo kakšno 
malenkost in jim voščijo polno 

zdravja tudi v novem letu. Tako 
jih želijo malce razveseliti in 
razvedriti v prazničnem času. 
Letos je 56 prostovoljcev obiskalo 
in s panetoni obdarilo 1505 
starejših. 

Za njihovo neutrudno pomoč 

se jim iz srca zahvaljujemo, saj 
brez njih tako velike akcije ne bi 
mogli izpeljati. Seveda pa tega ne 
bi zmogli niti brez velikodušne 
podpore in donacije podjetja 
Freyssinet Adria SI, d.o.o., brez 
znatnega popusta podjetja Fama 
d.o.o. Vipava ter občin Ajdovščina 
in Vipava. 

Ob tem naj omenimo, da smo 
s pomočjo Božička za 1 dan 
s čudovitimi darili obdarili 
tudi 160 otrok in 53 socialno 
ogroženih starejših. Upamo, 
da smo jim v prazničnem času 
prinesli vsaj malce veselja, prav 
vsem pa želimo obilo zdravja in 
vse dobro v novem letu. 

RK Ajdovščina
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Decembra, ko so dnevi 
krajši, noči pa dooolge

Je pa pravi čas za druženje, petje in dobro voljo. Za 
medgeneracijsko prireditev v Plačah smo se v šopek besedil 
in pesmi povezali krajani Plač, aktivni člani DU Ajdovščina, 
učenke in učenci OŠ Dobravlje – podružnične šole Vipavski Križ, 
poverjeniki in prostovoljci v programu Starejši za starejše. 
Srečanje je potekalo v KS Plače, v Domu krajanov, kjer so 
dvorano primerno uredili za kulturno prireditev.

Najprej so nas pozdravili 
otroci. Na nastop so jih skrbno 
pripravile učiteljice Nataša Valič 
in Klementina Lemut, glasbeno 
spremljavo je na klaviaturi igral 
učitelj Franc Leben. Prisrčno 
so nam predstavili snežinke 
balerinke in povedali, kako lepo 
je imeti prijatelja. V zboru so nam 
z glasbili in zvočnimi glasovi 
pripravili pravo nevihto, nato 
pa poiskali »hišico v čudežnem 
kraju, kjer se godijo le lepe reči«. 
Tudi Plače so tak kraj, smo 
razumeli ob dobrodošlici in 
nagovoru predsednika krajevne 
skupnosti Igorja Česnika. V tem 
kraju se sliši otroški živ-žav, 
otroško petje, tudi jok – torej kraj 
kipi od življenja, polnokrvne rasti 
in dobrega počutja. K dobri volji 
so ta sobotni večer pripomogli še 
člani Dramsko-pevske skupine 
Zarja, ki je letos praznovala 
polnoletnost. Nasmejali smo se ob 
domislicah v skeču Zamenjava.

P r e d s e d n i k  d r u š t v a 
upokojencev Maksimiljan Marc 
je predstavil delo našega društva 
v tem letu, športne vadbe in 
tekmovanja, pohodništvo, 
letovanja in izlete. Z utripom 
kulture v našem društvu je 
predsednika dopolnila Nevenka 
Vidmar. Pevke ženskega 
pevskega zbora Večernica že 
skoraj tri desetletja bogatijo 
društveno dejavnost. Nastopajo 
na domačih pevskih srečanjih 
in revijah, obiskujejo domove 
starejših, prepevajo na številnih 
prireditvah. Veliko gostujejo in 
s prijetnimi, pa tudi zahtevnimi 
melodijami vedno nosijo dober 
glas tudi v tujino. Ubrano so 
zapele tudi tokrat.

Za kakovostno življenje 
potrebujemo pomoč, nasvet ali 
včasih le klepet. In tu je veliko 
priložnosti za prostovoljstvo, 
za solidarnost in medsebojno 
pomoč kot vodilni vrednoti v 
programu Starejši za starejše, ki 
ga v DU Ajdovščina izvajamo 
že 19 let. »Prostovoljka Danica 

Krečič že od leta 2010 z obiski na 
domu ali po telefonu kontaktira 
vse starejše krajane Plač. Z njimi 
se pogovarja, jim na različne 
načine popestri dan, posreduje 
uporabne informacije, pomaga pri 
organizaciji zahtevnejše pomoči; 
enostavna, manjša opravila pa 
opravi tudi sama,« je povedala 
koordinatorica programa Irena 
Vidmar.

Za veder zaključek kulturnega 
programa sta poskrbela Mojca in 
Bojan Pergar, člana DPS Zarja. V 
šaljivem skeču sta nam uprizorila 
delovanje ambulante 'Na griču'. 
V narečnem pogovoru med 
zdravnikom in pacientko smo 
razbrali, da včasih tudi brezhibna 
logika na pomaga. 

DU Ajdovščina so se letos 
pridružili kitaristi kitarske 
skupine Akordi. Ponosni smo 
nanje, ko zabrenkajo in zapojejo 
klasične, narodno-zabavne in 
ljudske melodije. V skupino jih 
povezuje veselje do glasbe in to 
delijo s poslušalci med nastopi. 
S pevkami DPS Zarja so nam 
približali angele, ki živijo; 
pričarali bele snežinke in nas 
pripravili na božične praznike.

Pomembno vlogo poverjenikov 
društva, njihovo predano 
obiskovanje članov društva ter 
pridobivanje novih, je predstavila 
Rožica Kovač. Organizira in 
usklajuje njihovo delovanje in 
poskrbi, da v začetku leta vsak 
član prejme program dejavnosti 
društva.

Ob zvokih harmonike smo večer 
nadaljevali v veselem druženju in 
sproščenem pogovoru. Domačini 
in prostovoljke so postregli z 
okusnimi domačimi jedmi in 
slastno jabolčno pito. Hvaležni 
smo Karlu Simoniču, domačinu 
in poverjeniku društva, ki je 
skrbno bdel, da je vse potekalo 
brezhibno in v prijetnem vzdušju. 
Tudi zato nam bo ta dogodek 
ostal v lepem spominu. 

anb, DU Ajdovščina

V tednu med božičem in novim 
letom smo obiskali praznično 
okrašen Varaždin. Iz meglenega 
jutra smo krenili iz Ajdovščine, 

toda že, ko smo vozili proti 
Štajerski, je posijalo sonce in bilo 
ves dan naš sopotnik.

Varaždin je mesto na severu 

Hrvaške, leži ob reki Dravi 
med štirimi zgodovinskimi 
pok rajina mi:  Štajersko, 
Međimurjem, Zagor jem 
in Podravino. Ima bogato 
zgodovino. Prvič je omenjen 
že leta 1181, svobodno kraljevo 
mesto je postal leta 1209, od 
konca 14. stoletja je bil v lasti 
Celjskih grofov, nato pa je prešel 
v last madžarsko-hrvaške družine 
Erdödy. Mesto se je razvilo okrog 
srednjeveške trdnjave Stari grad. 
Leži v središču mesta, obnovili so 
ga v 16. stoletju v renesančnem 
slogu. Peš smo se povzpeli do 
gradu in si v spremstvu vodnice 
ogledali bogato zbirko Mestnega 
muzeja.

Če je Stari grad največja 

znamenitost, je vsekakor mestno 
pokopališče tisto, ki ga ob obisku 
Varaždina ne smemo izpustiti. 
Znano je namreč po urejenosti, 
zasaditvi cipres in zelenja.

Sprehodili smo se po mestnem 
jedru mimo mestne hiše in 
si ogledali čudovite palače in 
zgradbe iz 18. stoletja, večinoma 
v baročnem slogu. Zanimivost 
Varaždina je tudi, da je bil v 
tem času nekaj let glavno mesto 
Hrvaške. Doživel pa je požar in 
takrat so upravljanje preselili v 
Zagreb.

V centru mesta smo se v prijazni 
gostilni okrepčali s kosilom. V 
tem času se je spustila tema in 
tisoče lučk se je prižgalo in dalo 
mestu čaroben pridih. Sprehodili 

smo se po okrašenem mestnem 
trgu in si v hiškah z gostinsko 
ponudbo privoščili 'kuhančka'.

Potem pa proti domu, polni 
vtisov o doživetem dnevu. Pot 
proti domu je bila ravno prav 
dolga, da smo na avtobusu 
priredili 'glasbo po željah'. Vsak 
je lahko poslušal želeno pesem. 

Naše praznovanje smo 
nadaljevali 6. januarja s 
tradicionalnim silvestrovanjem. 
Že vrsto let namreč na društvu 
silvestrujemo prvo soboto 
po novem letu. Zabavo smo 
organizirali v lepem ambientu 
Jamarskega doma na Dobu pri 
Domžalah. Druženje smo ob 
dobri hrani in pijači popestrili s 
srečelovom, družabnimi igrami 
in plesom. Nazdravili smo in si 
zaželeli vse dobro.

"Kam gremo naslednjič na 
izlet?" se slišijo vprašanja. Brez 
skrbi; še veliko je zanimivih 
destinacij, ki jih še nismo obiskali!

Rožica Kovač, 
DU Ajdovščina

DU Ajdovščina

Praznični december se je podaljšal v januar 
Božično - novoletni čas! Čarobno obarvan s pričakovanji o doživetih praznikih, popestrenih z obiskom in ogledi mest, ki so v ta 

namen okrašena - z željo po druženju, stisku rok z izrečenimi in neizrečenimi željami za zdravje in srečo v letu, ki prihaja.

PGD Selo izvirno pri postavitvi 
jaslic na Sv. Pavlu

Kot že nekaj let so tudi v lanskem decembru 'siuski gasilci' postavili jaslice na Sv. Pavlu. Na že 
znanem mestu se je 17. decembra 2023 zbrala lepa množica gasilcev in uživala v lepi, sončni nedelji.

Ideje in motiv jaslic je nastal že 
kakšen teden prej, ko so se člani 
družili in zbirali ideje za letošnje 
jaslice. Odločili so se za motiv 
avgustovskih poplav in jaslice 
popestrili z novimi figurami 
gasilcev, ki predstavljajo desetino 
članov. 

Končni izdelek je navdušil tako 
gasilce kot obiskovalce.Vzdušje je 
bilo veselo in praznično. Čaj in 
kuhano vino pa sta dodala še 
malo barve na nasmejana lička.

Vedno nam je lepo na Sv. Pavlu, 
zato obljubljamo, da se drugo leto 
ponovno srečamo in postavimo 
jaslice v naš kotiček.

PGD Selo

DEŠK Žapuže

Blagoslov med hrami 
ob dobri hrani

Že sedmo leto smo v Žapužah 
ob zvokih harmonike sosedje in 
prijatelji obiskali hrame in boljše 
shrambe. Vedno imamo vsi 
največ zadovoljstva v sebi, če se 
dobro počutimo v veseli družbi. 
Za dober začetek je poskrbel v 
prvem hramu šturski župnik 
Zoran Zornik z uvodno besedo 
o uživanju hrane in predvsem 
vina, ki oživlja, če ga pametno 
pijemo. Preden smo se podali na 
obisk k ostalim devetim sosedom, 
nam je podelil blagoslov, ki smo 
ga ponesli še drugim. 

Tokrat je za kozarce z napisom 
'S kozarci po klanci' poskrbel 
umetnik Matija Kete. Pod 
okriljem društva DEŠK je bil za 
organizacijo ter protokol zadolžen 
Marko Nagode. V prekrasnem 
zimskem večeru je pesem ob 
spremljavi harmonike iz Šempasa 
prišla do desetih hiš v Žapužah in 
Kožmanih. Tadej je poskrbel za 
preproste vrečice za okrog vratu, 
kjer je počival spominski kozarec 
med potjo, da smo si lahko med 
tem časom ogreli roke v žepih. 

Med vsemi gostoljubnimi 
krajani je bilo v vsakem 'hramu' 
nekaj edinstvenih dobrot, ki jih 

vsa ta leta polagajo gospodinje in 
gospodarji na mize. Pri Damjani 
na začetku so bili obloženi 
kruhki, Anita je v Kožmanih 
navila pršut na palčke, Tadej je 
na tanko narezal pršut in kuhano 
panceto, od koder smo se spet 
vrnili v Žapuže v Grintovec 
na prve letošnje krofe, ki jih je 
pripravila Arma. Prvi del se je 
zaključil z malo daljšim oddihom 
pri Jurki in Stojanu, ki sta 
pripravila joto – na žlico. Sledila 
je daljša pot po klancu v gornje 
Žapuže k Marku na pohančke in 
francosko solato in še bi se našlo 
… Ob spustu nazaj v dolino smo 
šli tudi skozi Martinovo klet, kjer 
je dišalo po hrustljavih štravbah  
in v nadaljevanju poskusili 
krodegine v testu pri Jožetu ter 
nadaljevali pri Radotu z domačim 
– žepovskim vinom in salamo.

Tradicionalni zaključek je 
vedno pri konjarju Evgenu, kjer se 
v krušni peči peče pice. Po vpisu 
zadnjega lastnika v knjigo obiskov 
ter namestitvi letne nalepke na 
vrata se je protokol blizu polnoči 
zaključil. Ostala je želja, da se v 
prihodnjem letu krog hramov 
poveča.          Aleš Brecelj

Kratki pohod – Slap, Lože
Tokratni pohod društva Most smo pod budnim očesom mentorice Vesne Bratina začeli na 

posestvu Rouna, ki se nahaja kakšen kilometer od vasi Slap. Jutro je bilo hladno, po travnikih 
slana, sonce je počasi kukalo izza Nanosa in nakazovalo lep, sončen zimski dan.

Šli smo mimo Majerije in 
njenega zeliščnega vrta. Na 
nasprotni strani so nas pozdravile 
lame. Med potjo smo naleteli 
na urejen kal, posebne gobe na 
drevesu in druge rastline. Irena 
Breščak nam je na njen lasten 
način seveda vse razložila. A kdo 
bi si zapomnil vsa latinska imena.

Po ravnini smo hitro prišli 
do središča vasi Slap, kjer nam 
je naša zgodovinarka Zdenka 
Žigon predstavila zgodovino 
vasi. Na trgu se nahaja poseben 
kamen, stopila je nanj, kot so že 
v 17. stoletju (mogoče tudi prej) 
s tega kamna razglašali novice 
podložnikom.

Prvi zapisi o vasi Slap sežejo 
do trinajstega stoletja, ko naj bi 
malteški vitezi pozidali grad. 
Slapensko slastno kapljico je 
opisal tudi Valvazor v Slavi 
Vojvodine Kranjske iz leta 1689. 
Vinogradi in pridelava vina 
so še vedno glavna kmetijska 
dejavnost. Morda ima zaslugo za 
to tudi prva slovenska kmetijska 
šola, ki je bila ustanovljena 1873 
prav na Slapu. Grofje Lanthieri 
so šoli odstopili graščino in 

posestvo, kar si popotnik lahko 
prebere na kamniti plošči nad 
grajskimi vrati. 

Trg je lepo obnovljen. Nekateri 
pohodniki so ugotavljali, da je bila 
vas bogata že v preteklosti, saj so 
še vedno vidna večja gospodarska 
poslopja, lepi, kamniti 'prtoni' in 
veliki borjači.

Po ravnini smo nato dosegli 
Lože. Nad vasjo kraljuje grad 
in seveda smo si ga šli ogledat. 
Ni čudno, da so že v 12. stoletju 
na tem mestu postavili grajsko 
utrdbo, saj ima čudovit razgled na 
celotno zgornjo Vipavsko dolino, 
z značilnimi vasicami in grički, 
posajenimi z vinsko trto. Lastniki 
so se menjavali, od oglejskih 
patriarhov, do Habsburžanov in 
drugih … Sedanji dvorec je dal 
v 17. stoletju zgraditi Janez Filip 
Cobenzl, katerega rodbina je 
izumrla. Podedovali so ga grofje 
Coronini in ga leta 1822 prodali 
zdravniku Jožefu Mayerju. 
Njegova hčerka Ana Mayer je 
bila prva ženska z doktoratom 
znanosti na ljubljanski univerzi. 
Njeno področje je bila kemija, 
zato ni čudno, da je odprla 

prvo kemično tovarno na 
jugoslovanskih tleh. Iz te družine 
izhaja še veliko zanimivih in 
podjetnih žensk. O njih pa kdaj 
drugič. V njihovi lasti je dvorec 
ostal do druge svetovne vojne. 
Po nacionalizaciji so bila v njem 
stanovanja in prostori za druge 
družbene potrebe, nekaj časa celo 
kmetijska šola. Od leta 1987 pa je 
grad zaprt.

V zadnjem času si kulturno 
društvo Von Leitenburg prizadeva 
za rešitev gradu. V društvo so 
vključeni razni umetniki, lahko 
pa se vključi vsak s svojim delom 
ali s sredstvi. Njihovo delo je 
že vidno. Očistili so okolico in 
postavili informativne table. 
Na sosednjem griču stoji klopca 
velikanka v močni oranžni barvi, 
da se jo lahko opazi že od daleč. 
Postavljena je bila lani septembra 
kot del evropskega projekta.

Polni lepih vtisov in novega 
znanja o naši bližnji okolici smo 
se po poljski poti skozi vinograde 
vrnili na izhodiščno točko. 

Jerica Pelicon, 
foto Vesna Bratina, Vili Vetrih

Lovski zbor Zlatorog Vipava
Lovski pevski zbor Zlatorog 

Vipava je edini lovski zbor 
na severnem Primorskem. 
Praznovali smo že 45 let 
neprekinjenega delovanja in 
nastopanja, tako na lovskih 
prireditvah, kot je Revija lovskih 
zborov in rogistov, pa tudi 
na drugih prireditvah, kot je 
Primorska poje, Naši zbori pojo, 
slovesnosti lovskih družin, pa tudi 
na pogrebih lovskih tovarišev.

Trenutno naš zbor šteje 14 
pevcev. Radi bi okrepili naše 
vrste, zato vabimo, da se nam 
pridružijo novi pevci, predvsem 
lovci, pa tudi ostali pevci, ki imajo 
veselje do petja in druženja, saj 
ni pogoj, da mora član biti tudi 
lovec. V zboru prepevamo samo 
še trije ustanovni člani in sicer 
Franjo Slejko, Jože Kalc in Bogdan 
Ambrožič, ki je tudi predsednik. 
Zbor vodi Peter Vidrih. 

Sredi novembra smo gostovali 
v Centru starejših občanov 
Pristan v Vipavi. Vodstvo Centra 
vsake toliko časa organizira 
kakšno prireditev za stanovalce. 
Popestritev vsakdana je seveda 
dobrodošla, kar je bilo videti z 
navdušenim aplavzom po vsaki 

odpeti pesmi. Zapeli smo pet 
pesmi z lovsko tematiko in pet 
ljudskih pesmi. 

V farni cerkvi sv. Petra v 
Dobravljah smo 25. novembra 
2023 sodelovali pri lovski maši 
za pokojne lovce, umrle med 
covidom in tako prispevali k 
slovesnosti sv. maše. Po končani 
maši smo izvedli koncert skupaj z 
Brkinsko-Kraškimi rogisti, ki so 
pod vodstvom Jakoba Gustinčiča 
odigrali pet skladb, Zlatorog 
pa je dodal deset pesmi. Po 
aplavzu sodeč so bili obiskovalci 
zadovoljni. 

V začetku decembra smo v 
dvorani na Gradišču pri Vipavi 

organizirali koncert z gosti iz 
zamejstva. Petčlanska klapa Skala 
iz Gropade pod vodstvom Lore 
Pavletič prisega na dalmatinski 
melos. Na Gradišču so se 
predstavili  z devetimi skladbami. 
Obiskovalci so bili navdušeni. 
Seveda je tudi Zlatorog prispevali 
svoj delež z izvedbo desetih pesmi 
z lovsko, pa tudi ljudsko tematiko. 
S takimi koncerti bomo še 
nadaljevali in se trudili ohranjati 
pevsko kulturo tako med lovci kot 
tudi splošno med ljudmi, zato 
vabimo v naše vrste nove pevce.

Jože Kalc
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V Medobčinskem društvu 
prijateljev mladine Ajdovščina 
smo na pobudo Občine Ajdovščina 
– v sklopu Veselega decembra v 
Ajdovščini – organizirali projekt 
'Majhna dejanja za velik nasmeh'. 
Poglavitni namen je bil izdelati 
trajnostni izdelek od začetka 
do konca in z njim obdariti 
ajdovske organizacije, in sicer 
Hišo Malorca, Dom starejših 
občanov, Rdeči križ, Karitas, 
Varstveno-delovni center in 
Hišo dobre volje. Izbrana je bila 
priljubljena klasična družabna 
igra domino. Z izbiro domin kot 
daril smo želeli podati sporočilo 
enotnosti in povezanosti, saj 
povezovanje ploščic simbolizira 
povezanost ljudi. Sodelovali smo 
z učnim centrom Garaža, ki je 
izdelal komplete domin različnih 
velikosti in materialov, VDC 
Ajdovščina-Vipava, katerega 
uporabniki so za domine sestavili 
darilne embalaže, ter z Društvom 
Tomos klapa Ajdovščina.

Pod okri ljem MDPM 

Ajdovščina so tri decembrske 
sobote na Lavričevem trgu v 
Ajdovščini potekale otroške 
delavnice, na katerih so majhni 
in veliki otroci olepševali ploščice 
domin. Koliko barvitosti, smeha, 
strasti in umetniške izraznosti je 
bilo moč najti v ustvarjalnem 
procesu uličnih delavnic v 
čarobnem vzdušju praznično 
odetega mestnega jedra. Mladi so 
s svojo srčnostjo, velikodušnostjo 
in plemenitostjo zavzeto kreirali 
darila z mislijo na obdarovane.

28. decembra se je na 
Lavričevem trgu Ajdovščina 
odvijal sklepni del projekta, 
dogodek OBDAROVANJE. Po 
uvodnem programu, plesni 
predstavi Plesnega centra ADC 
in prebiranjem misli o dobroti, 
so mladi dokončane komplete 
domin predali Društvu Tomos 
klapa Ajdovščina. Praznično odeti 
člani Tomos klape Ajdovščina so 
narisali nasmehe na obraze vseh, 
ki so jih osebno obiskali.

Prepoznavamo, da je 

povezovanje izjemno pomembno 
za našo lokalno skupnost, 
saj prinaša številne koristi 
in bogati vse udeležene, tako 
tiste, ki obdarujejo kot tiste, ki 
so obdarovani. To, da smo vsi 
skupaj z majhnimi dejanji dosegli 
skupno namero, simbolizira moč 
dobrih dejanj.

Mdpm Ajdovščina

Program za mlade Profi 
fotografija

Program Profi fotografija 
pričnemo 7. februarja in bo 
pod mentorstvom mladega 
fotografa Nika Velikonje potekal 
vsako sredo popoldan. Nik bo 
z mladimi delil svoje znanje, 
pridobljeno na Višji strokovni 
šoli za fotografijo v Sežani. 
Udeleženci bodo v programu 
pridobili dragocene veščine 
o osnovnih in zahtevnejših 
fotografskih tehnikah - portretni, 
ulični in tihožitni, ter se naučili 
slikanja s svetlobo, ostrenja, 
postprodukcije, kompozicije 
ipd. Program bo zelo praktičen, 
zato priporočamo, da imajo 
udeleženci s sabo svoj fotoaparat 
(ali izposojenega). S programom 
zaključimo aprila, s postavitvijo 
javne fotografske razstave v 
Galeriji Hiše mladih. Pohiti s 
prijavo na naši spletni strani, 
imamo le še nekaj prostih mest. 

Pustovanje v Ajdovščini
Zimo bomo preganjali v torek, 

13. februarja, med 16. in 18. uro, 
na glavnem trgu v Ajdovščini 

(ali v primeru slabega vremena v 
športni dvorani na Policah). Letos 
bodo za smeh in veselje poskrbeli 
animatorji iz Cirkokroga s svojimi 
smešnimi nastopi, cirkuškimi 
vragolijami, z žongliranjem in 
igrami. Pester program z nami 
soustvarjajo tudi DJ Samo in 
MDPM Ajdovščina. Pustne šeme, 
lepo vabljene!

Otvoritev fotografske razstave: 
Pogled iz ptičje perspektive

V četrtek, 15. februarja, 
vabimo na otvoritev razstave v 
Galerijo Hiše mladih. Tokrat 
bosta razstavljala navdušenca 
nad fotografijo, Jan Rustja in 
Matej Bone, ki sta se podala na 
potep po okoliških vaseh in jih 
fotografirala iz ptičje perspektive. 
Boste uganili, katere vasi so na 
fotografijah? Pridite v galerijo in 
preverite.  

Zimske počitnice za mlade: V 
izi

Mladina (14+), vabljena v našo 
družbo vsak počitniški dan med 
10. in 12. uro. Skupaj bomo malo 
poklepetali, ustvarjali, migali, 
poslušali muziko, imeli kako 

luštno delavnico, si skuhali pašto 
s tuno, si ogledali kak dober film 
… V izi. Prijave sprejemamo na 
naši spletni strani. Se vidimo!

Stand-up: Pozvek, Bohinc in 
Gorinšek

Za slovo od februarja pa še 
stand up! 29. februarja se bodo 
na našem odru zvrstila kar tri 
imena slovenskih komikov: 

Aleksander Pozvek, Rok Bohinc 
in David Gorinšek. To so imena, 
ki odzvanjajo v slovenskem 
medijskem in kulturnem 
prostoru. To so imena Jeseničana, 
Kranjčana in Štajerca, ki bodo 
združili svoje moči in Primorcem 
postregli z dobršno dozo smeha. 
Karte so na voljo v predprodaji 
na recepciji mladinskega hotela 

(v Palah).
Več informacij na spletni strani 

www.mc-hisamladih.si.

Vlado Kreslin
in Mali bogovi

Gartrože

Ansambel 
StilZvita Feltna

Majhna dejanja za velik nasmeh

MDPM Ajdovščina uspešno 
organiziralo delavnico za mlade 
parlamentarce in parlamentarke

Medobčinsko dr ušt vo 
prijateljev mladine Ajdovščina 
kot medobčinski koordinator 
programa Otroški parlament 
povezuje 7 osnovnih šol občin 
Ajdovščina in Vipava. Društvo v 
program vzgoje otrok za aktivno 
državljan vključuje mlade 
parlamentarce in parlamentarke, 
ki so jim v šolah v pomoč mentorji, 
učitelji in svetovalni delavci. 
Otroški parlamenti delujejo v 
obliki zasedanj, ta potekajo na več 

ravneh, od šolske do nacionalne, 
in imajo temo razprave. Letošnja 
osrednja tema Duševno zdravje 
otrok je nadaljevanje lanske, 
s poudarkom na preobratu iz 
debate in vsebine v akcijo in 
proces. 

MDPM Ajdovščina je 11. 
januarja 2024 v Hiši mladih 
Ajdovščina organiziralo za vse 
udeležence Otroškega parlamenta 
štiriurno delavnico 'Povej na 
glas – spregovorimo o duševnem 

zdravju' v izvedbi Tanje Povšič, 
vodje podporno-izobraževalnega 
centra Modra postaja pri ZPMS. 
Delavnica je dokazala, da imajo 
mladi veliko smelih idej in so 
uspešni prešli od poučevanja 
do moderiranja. Svoja mnenja, 
ideje in ugotovitve o na delavnici 
raziskani temi bodo predstavili 
marca na 34. medobčinskem 
Otroškem parlamentu v 
Ajdovščini.

Mdpm Ajdovščina

Unikatne darilne 
embalaže za 
praznične domine

V Varstveno delovnem centru Ajdovščina – Vipava smo ob 
koncu leta 2023 sodelovali v projektu Majhna dejanja za velik 
nasmeh. Projekt je na pobudo Občine Ajdovščina organiziralo 
Medobčinsko društvo prijateljev mladine Ajdovščina. Poglavitni 
namen je bil izdelati trajnostni izdelek od začetka do konca in z 
njim obdariti posamezne organizacije v občini Ajdovščina. Tako 
so v delavnicah našega VDC-ja nastale unikatne darilne embalaže 
za domine. En komplet domin pa smo 28. 12. 2023 prejeli tudi v 
dar – iz rok božičkov, ki so nas obiskali na Tomosovih motorjih.

Na pobudo Občine Ajdovščina 
so v Medobčinskem društvu 
prijateljev mladine (MDPM) 
Ajdovščina ob iztekanju leta 2023 
organizirali projekt s pomenljivim 
imenom: Majhna dejanja za velik 
nasmeh. Osrednji namen projekta 
je bil izdelati trajnostni izdelek 
od začetka do konca in z njim 
obdariti 'ajdovske' organizacije, 
ki pomembno prispevajo za dvig 
kvalitete življenja posameznih 
skupin v lokalni skupnosti. V 
Varstveno delovnem centru 
Ajdovščina – Vipava smo se z 
veseljem odzvali na vabilo k 
sodelovanju. V naših delavnicah 
v Vipavi so varovanci pod 
mentorstvom zaposlenih izdelali 
unikatne darilne embalaže iz 
valovite lepenke. V njih so mesto 
dobile ročno izdelane domine. 
Izbrana priljubljena klasična 
družabna igra nosi sporočilo 
enotnosti in povezanosti, saj 
povezovanje ploščic simbolizira 
povezanost ljudi. 

Komplete domin različnih 
velikosti in materialov so izdelali 
v učnem centru Garaža, ki deluje 

pod okriljem Zavoda Beta. V 
organizaciji MDPM Ajdovščina 
so tri decembrske sobote na 
Lavričevem trgu v Ajdovščini 
potekale otroške delavnice, na 
katerih so (majhni in veliki) 
otroci okrasili ploščice domin. V 
prazničnem vzdušju so mladi s 
svojo srčnostjo zavzeto ustvarjali 
darila z mislijo na obdarovanje. 
Komplete domin so 28. 12. 2023 
so nato predali Društvu Tomos 
klapa Ajdovščina. V 'božičkovi 
opravi' so člani društva na svojih 
mopedih obiskali in obdarili 
Hišo Malorca, Dom starejših 
občanov Ajdovščina, Rdeči Križ, 
Karitas, Hišo dobre volje in tudi 
naš Varstveno delovni center 
Ajdovščina – Vipava. Veselja in 
nasmehov ni manjkalo. Veseli 
smo, da smo lahko bili del 
projekta (kot soustvarjalci in tudi 
kot obdarovanci), v katerem se je 
ponovno izkazalo, kako veliko 
moč lahko imajo drobna dejanja 
pozornosti in povezovanja. 

Ivana Lavrenčič, 
VDC Ajdovščina-Vipava

Kaj bo dogajalo 
februarja v Hiši Mladih?
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Decembrski praznični čas 
vsako leto znova prinaša posebno 
čarobnost. Na podružnični šoli 
Lokavec OŠ Danila Lokarja 
Ajdovščina so jo tokrat pričarali 
z dobrodelnostjo, tako v 
materialni obliki kot tudi na 
ravni medsebojnih odnosov. Že 
v novembru so začeli priprave 
na razveseljevanje širokega 
kroga ljudi okoli sebe; od otrok 
s posebnimi potrebami, otrok, 
ki nimajo vsega v izobilju, pa vse 
do starostnikov, ki so prepogosto 
osamljeni. S tem namenom so 
učenci podružnične šole Lokavec 
s pomočjo učiteljev izvedli kar 
nekaj dobrodelno obarvanih 
projektov.

Na pobudo gospe Blanke Krapež 
so že konec novembra učenci 
zavihali rokave in iz odpadnih 
nogavic izdelali čudovite punčke 
za otroke s posebnimi potrebami 
CIRIUS-a Vipava. V imenu vseh 
lokavških šolarjev se je 7 otrok 
podružnične šole odpravilo v 
Vipavo. Ti so za svoje vrstnike iz 
CIRIUS-a pripravili še dodatno 
presenečenje: dramsko igrico o 
čudežnem snežaku, ki oživi, če 
ima okrog sebe dobre ljudi.

Učenci so sodelovali v projektu 
Rdečega križa 'Podarimo igračo', 
prvošolci pa v projektu 'Božiček 
za en dan'. Vsak od otrok se je 
odpovedal nečemu, kar ima rad, 

s prihranjenim denarjem pa je 
skupaj s starši kupil darilce za 
šestletnega Aleksa. Med darili 
so bili pripomočki za higieno, 
mehka plišasta igrača, šolske 
potrebščine, oblačila … Vsak 
predmet je bil skrbno izbran, da 
bi dečku polepšali božične dni in 
mu pričaral nasmeh na obrazu. 
A to še ni bilo vse. Prvošolci so 
se odločili, da mu bodo podarili 
še nekaj prav posebnega. Vsak od 
njih je narisal risbico, vse risbe 
pa so združili v poseben kolaž. 
Ta unikaten umetniški izdelek 
ni bil le darilo, ampak tudi izraz 
njihove skupne topline in skrbi za 
svojega sovrstnika.

V duhu dobrodelnosti so urili 
tudi svoje ročne spretnosti, saj so 
za dobrodelni praznični sejem 
v Ajdovščini pripravili zelo 
raznolike izdelke: od obeskov, 
novoletnih aranžmajev, čestitk 
in ogrlic, do igric, piškotov in 
prazničnih posodic.

Na poseben način so četrtošolci 
razveselili tudi starejše občane, ki 
redno obiskujejo dnevni center 
Hiša dobre volje. Namenili so 
se, da jim pošljejo osebna pisma. 
Preden so se četrtošolci lotili 
pisanja, so prejeli informacije 
o željah, hobijih in interesih 
vsakega starostnika posebej. 
Z branjem o tem, kaj starejše 
občane veseli in kaj jim polepša 

dan, so četrtošolci imeli 
možnost ustvariti pristna pisma, 
prilagojena vsakemu prejemniku 
posebej. Pisma so okrasili z 
lastnimi domišljijskimi risbicami, 
jih zložili v kuverte in jih poslali 
starejšim občanom v upanju, da 
jim bo njihova pozornost pričala 
nasmeh na obraz. Dogovorili pa 
so se tudi, da jih bodo ob koncu 
letošnjega koledarskega leta 
obiskali in jim zaigrali šaljivo 
igrico o dogodivščinah otrok ob 
vračanju iz šole domov. Poleg tega 
bodo igrico zaigrali tudi v Domu 
starejših občanov Ajdovščina.

Starejše ljudi pa so lokavški 
šolarji razveseljevali tudi preko 
projekta 'Mala pozornost za veliko 
veselje', pri čemer so izdelali več 
kot 130 ročno napisanih voščilnic. 
Te voščilnice bodo prejeli tisti 
starostniki iz celotne Slovenije, 
ki bivajo v centrih za starejše 
ali pa nimajo svojcev in rednih 
obiskov.Pisanje prazničnih 
voščil je postalo več kot le 
dejanje dobrodelnosti; postalo je 
sredstvo za gradnjo mostov med 
različnimi generacijami.

Radost prazničnega obdobja je 
potrebno deliti – takrat se veselje 
še množi; pri temu, ki prejema 
in pri temu, ki ga deli. Upajmo, 
da se bodo prijetne izkušnje, ki 
so se letos spletle med šolarji in 
skupnostjo tudi nadaljevale.

Šola ni le proces učenja iz knjig 
in pridobivanje ocen za znanje, ki 
se čez čas pozabi. Šola je mnogo 
več. Je vsakodnevno učenje 
vrednot in soustvarjanje prijaznih 
medsebojnih odnosov, kar tako, 
mimogrede, v vsakem trenutku. To 
znanje ni ujeto v šolski predmet, 
ni namenjeno ocenjevanju in ni 
zapisano v spričevalu. Se pa tega 
dragocenega znanja ne pozabi in 
ostane v nas. Še več, lahko ga delimo 
z drugimi in s tem lepšamo dneve 
in rišemo nasmehe na obraze.

Tega se naši učenci učijo že v 
razredu s prijaznimi besedami, 
ki imajo čarobno moč, pa z 
risbicami za prijatelje, s skupno 
igro, z izražanjem pohval ob 
prepoznavanju dobrih lastnosti ali 
dejanj sošolcev, s spodbujanjem, s 
pomočjo pri nalogi in še marsikje. 

V mesecu pred iztekom leta pa smo 
se vsi skupaj še bolj trudili.

Pred Miklavžem smo sodelovali v 
slovenski dobrodelni akciji Božiček 
za en dan, namenjeni ljudem 
različnih starostnih obdobij, 
ki živijo v težkih življenjskih 
razmerah. Obdarovali smo deklico, 
našo vrstnico, ki smo ji v lično 
zaviti škatli poslali naša darila.

V decembru smo izdelali veliko 
različnih izdelkov za šolski bazar, 
kjer s prodajo lastnih izdelkov 
zbiramo denar za šolski sklad. 
Za izdelovanje punčk iz nogavičk 
in dodatnih materialov pa nas 
je navdušila prostovoljka, gospa 
Blanka Krapež, ko je prišla v razred 
in nam dala idejo, da bi punčke 
podarili otrokom s posebnimi 
potrebami v Cirius-u. S kombijem 
smo odpeljali veliko darilno škatlo 

s punčkami v Vipavo. 
Tik pred prazniki smo se 

odpravili še na sprehod po 
ajdovskih ulicah šolskega okoliša z 
namenom, da podelimo novoletne 
voščilnice, ki smo jih sami izdelali. 
Z njimi smo razveselili nekaj 
mimoidočih in ko smo jim glasno 
zapeli »Želimo vam srečen božič, v 
novem letu pa mir«, se je zdelo, kot 
da bi prišli iz kakšnega ameriškega 
božičnega filma. Vstopili smo skozi 
vrata banke, zdravstvenega doma, 
upravne enote, VDC-ja, Karitasa, 
steklene stavbe Pipistrela … Povsod 
so nas navdušeno povabili naprej, 
iskreno veseli, nadvse presenečeni. 
Prislužili smo si veliko čokoladnih 
bonbonov, piškotkov, pa mandarin 
in seveda nasmehov ter lepih želja 
in nenazadnje tudi predlog, da naj 
takšen prisrčen obisk z voščilom 

postane vsakoletna navada. 
Kako ponosni smo prišli v šolo! 
Kdo je bolj srečen, tisti, ki da ali 

tisti, ki dobi? 
Mi smo iz srca dali in tudi nazaj 

dobili. In še bomo dajali. 
Ni samo december tisti, ki nas k 

temu vabi. Čisto vsak navaden dan 
je lahko za nekoga prav posebno 
dober in nepozaben. Vsak nov dan 

je nova priložnost za to, da živiš 
dan, poln ljubezni do vseh in vsega 
okoli nas. Če tej ljubezni dodaš še 
širok nasmeh, pogled v oči, objem 
ali majhno darilo, je to začimba, ki 
še izboljša okus dneva. Vabimo vas, 
da dobro začinimo drug drugemu 
čisto vsak dan v letu 2024. Srečno!

Klavdija Jerončič in 
Suzana Gorup z učenci 1. a

France Prešeren v Poezijah pravi:
Na jasnem nébi mila luna sveti,
kjerkoli žarki nje so zasijali,
pozimi se snega, ledu kristali,
demanti rôse bliskajo poleti.
Spet se bližamo slovenskemu 

kulturnemu prazniku – 
Prešernovemu dnevu. V šoli pri 
pouku spoznavamo Prešernovo 
poezijo in se učimo, kaj je kultura, 
do kod lahko sega naša domišljija, 
ustvarjalna in svobodna, saj v 
domišljiji ni meja. Igramo se z 
besedami, rimami, poustvarjamo 
pesmi in zgodbe … Nekaj teh 
ustvarjalnih utrinkov bomo 
podelili na dogodkih Delimo 
kulturo. 

V tednu pred 8. februarjem 
se bomo z učenci predstavili s 
kulturnim programom. Prvošolci 
bodo sodelovali z dijaki in 
dijakinjami Srednje šole Veno Pilon 
iz programa predšolska vzgoja.

Drugošolci so povabili 
vzgojiteljice in otroke iz vrtca Ob 
Hublju in jim bodo na naši šoli 
predstavili kulturne drobtinice, 
ki so jih pripravili pri glasbeni 
umetnosti, slovenščini in 

spoznavanju okolja.
Učenci 3. razreda z učiteljicami 

se bodo predstavili s kulturnim 
programom v sredo, 7. februarja, 
ob 11. uri na Lavričevem trgu, 
kamor ste povabljeni tudi 
občanke in občani.

Četrtošolci se bodo napotili v 
VDC – varstveno delovni center 
Ajdovščina, kjer bodo s pesmijo 
in plesom popestrili dan (6. 
februar ob 10.30) vsem njihovim 
uporabnikom in zaposlenim. 

Učenci 5. razreda in njihovi 
učitelji načrtujejo v tistem tednu 
zimsko šolo v naravi, in sicer na 
Pohorju, kjer bodo tudi pripravili 
kulturni večerni program. 

Učitelji in učenci iz Prilagojenega 
programa z nižjim izobrazbenim 
standardom pa pripravljajo dan 
odprtih vrat, 6. marca 2024, in 
vabijo vse, ki jih zanima šolsko delo 
v njihovem programu, da pridejo, 
kjer bodo dobili veliko zanimivih 
informacij. Podrobna navodila o 
dnevu odprtih vrat bodo objavljena 
tudi na spletni strani naše šole.

Na podružnični šoli v Lokavcu 
bodo delili kulturo po zaselkih 

(pred šolo, pred staro cerkvijo in na 
Grajšku) in sicer, 7. februarja, od 
10. ure dalje. V primeru napovedi 
slabega vremena pa en dan prej, 6. 
februarja.

Vzemimo si nekaj časa za 
kratek oddih, za naše misli, ki 
velikokrat hitijo, da jih nahranimo 
z lepo pesmijo, zanimivo zgodbo, 
sproščeno melodijo in plesom, da 
tako obudimo dobro voljo in misel, 
da znam razmišljati, ustvarjati v 
slovenskem jeziku … jeziku naše 
domovine!

V vrtčevski skupini Jagode 
(enota ob Hublju) smo združeni 
otroci in odrasli, ki si želimo veliko 
prijaznosti. Zato si vsakodnevno 
želimo ustvariti prijazne 

dneve. Na dan prijaznosti smo 
mimoidočim poklanjali rumene 
rože, ki so jih otroci sami izdelali. 
Na njihovih obrazih smo videli 
veliko zadovoljstva in hvaležnosti. 

Svoje znanje smo želeli širiti in 
deliti tudi med vse naše starše 
in otroke iz sosednjih skupin. 
Povabili smo jih v našo skupino 
na gledališko igro z naslovom 
Strah avtorice Jane Milčinski. 
Skozi zgodbo smo spoznali, 
kako se lahko tudi negativen lik 
spremeni v prijaznega. Ob koncu 
igre sva začutili zadovoljstvo in 
radost v očeh otrok in staršev. 
Prijetno druženje smo popestrili 
z likovno delavnico in rajanjem 
ob glasbi. 

Na naše otroke sva ponosni, 
saj so vložili veliko truda vsak 
po svojih najboljših močeh. 
Trudili se bomo, da bomo krepili 
spoštovanje, hvaležnost sočutje 
do sebe in drugih.

Melita in Tatjana

Mesec december je poseben čas, 
ko se med seboj še bolj povežemo 
in si vzamemo čas za bližnjega. 
Tudi otroci iz skupine Žirafe iz 

vrtca Ajdovščina radi spoznavamo 
nove ljudi in z njimi sodelujemo. 
Tako smo se odzvali prijaznemu 
povabilu gospe Matejke Štrukelj, 

ki nas je povabila v Varstveno 
delovni center v Ajdovščini na 
ogled predstave z naslovom 'Srebrni 
okras za božično drevo'. Predstavo 
so nam zaigrali varovanci VDC-
ja s pomočjo njihovih mentorjev. 
Zgodba nam je razkrila, kako je 
božična smrečica dobila svoj prvi 
okras, ki sta ga spletla dva pajka s 
pomočjo Božičkovega čarobnega 
prahu. 

Po predstavi nas je s svojo glasbeno 
točko presenetila varovanka Lea 
Kranjc, ki nam je zaigrala na 
klarinet skladbo o dedku mrazu. 
Otroci so skladbo spremljali še s 
svojim petjem. Lea nas je razveselila 
tudi s pripovedovanjem zgodbe ob 
spremljavi svoje harmonike. Po 
končanem dramsko-glasbenem 

programu smo se sprehodili skozi 
prostore, ki so bili čarobno okrašeni 
z okraski, ki so jih sami izdelali. 
Popeljali so nas v svoj pravljični 
kotiček, kjer se vsakodnevno vsi 
zberejo, prisluhnejo zgodbi in ob 
adventnem koledarju odkrivajo 
skrivna sporočila. 

V njihovi družbi smo se počutili 
zelo prijetno, občutiti je bilo 
njihovo toplino in srčnost. V 
znak hvaležnosti smo jih obdarili 
z okraski iz slanega testa in 

voščilnico. Čudovita lanterna, ki 
so nam jo podarili ob odhodu, 
nas je spremljala vso pot do vrtca. 
Ta posebna lučka nas v teh dneh 
spominja na lepo druženje ter 
iskrive in pristne medsebojne 
odnose. Ob tej priložnosti se iz srca 
zahvaljujemo vsem varovancem 
in njihovim mentorjem, ki so 
nam pričarali tako lepo dopoldne. 
Veselimo se medsebojnega 
sodelovanja in povezanosti tudi v 
novem letu.        Dolores in Alenka

V mesecu decembru smo 
povabili gospodinje s Planine, 
ki so z nami pripravile 
domače praznične testenine s 
paradižnikovo omako. Našemu 
vabilu so se prijazno odzvale 
gospe Vilma, Boža in Marija, 
ki so nam pokazale, kako lahko 
sami pripravimo testenine. Z 
otroki smo se pogovarjali, ali 
doma sami izdelajo testenine, 
pri čemer so nam povedali, da 
jih kupujejo v trgovini. Zaupali 
so nam, s katero omako jih najraje 
jedo in ugotovili smo, da je izbira 
omak zelo bogata.

Preden smo začeli z delom, 
nam je gospa Boža predstavila vse 
potrebne sestavine za pripravo 
testenin. Skupaj smo tako zamesili 
testo, ki je moralo nato pol ure 
'počivati'. Testo smo nato valjali 
s pomočjo posebnih strojčkov 
za pripravo testenin, kjer je vsak 

otrok zvaljal svoj košček testa. 
Iz testa so otroci izdelali široke 
rezance in tudi rezance za v 
juho. Pripravili smo tudi okusno 
paradižnikovo omako, ki smo 
jo postregli k naši pašti. Otroci 
so bili skozi celo dopoldne zelo 
aktivni in so radi pomagali pri 
vseh dejavnostih. Njihov trud in 
vztrajnost sta bila poplačana, ko 
so lahko svoje testenine z omako 
tudi poskusili. Vsem je bila naša 
domača 'pašta' boljša kot tista iz 
trgovine. Iz naših izkušenj otroci 
tudi veliko raje pojedo jedi, pri 
katerih so vključeni v pripravo. 
Naše skupno druženje je bilo 
prijetno, sproščeno in dragoceno 
za vse nas. Iskrena hvala vsem 
gospodinjam za podarjen čas 
in vsa znanja, s katerimi ste nas 
obogatile. Veselimo se druženja 
in sodelovanja tudi naprej.

Alenka in Dolores

Delali smo 'pašto'
Že drugo šolsko leto smo otroci iz skupine Žirafe vključeni 

v projekt Turizem in vrtec. Letošnja izbrana tema je Okusni 
zakladi – lokalni kulinarični spominki s trajnostnim pridihom. 
Z otroki tako spoznavamo hrano in jedi, ki so značilne za naše 
lokalno okolje. Vsak mesec skupaj pripravimo eno tradicionalno 
jed iz naših krajev, pri čemer nam pomagajo stari starši, starši 
in različna okoliška društva.

Kako lahko nekomu polepšamo dan

Lokavški šolarji pričarali duh 
dobrodelnosti

Podarimo si čas

Ustvarjamo boljši jutri

VABLJENI NA
INFORMATIVNA DNEVA

www.sglzs.si

SREDNJA GOZDARSKA LESARSKA IN
ZDRAVSTVENA ŠOLA POSTOJNA

PROGRAMI
GOZDARSKI TEHNIK 4-letni  |  GOZDAR 3-letni  |  MIZAR 3-letni
ZDRAVSTVENA NEGA 4-letni  |  BOLNIČAR NEGOVALEC 3-letni
DIJAŠKI DOM

16. 2. 2024 ob 9.00, 15.00
17. 2. 2024 ob 9.00

informativnidnevi.sglzs.si

Učenci OŠ Danila Lokarja Ajdovščina 
bodo februarja delili kulturo

Posladkali smo se s 
paštakremo

V mesecu januarju smo se otroci 
in vzgojiteljice iz skupine Žirafe 
iz vrtca Ajdovščina z avtobusom 
odpravili na izlet v Vipavo. 
V sodelovanju z društvom za 
kreativno preživljanje prostega 
časa 'Razmetano Podstrešje' nam 
je domačinka Anita pripravila 
delavnico izdelave pravih 
vipavskih paštakrem. V Vipavi 
smo se najprej sprehodili po ozkih 
ulicah in si ogledali stari trg, nato 
pa smo pot nadaljevali do stare 
šole. Tam nas je že čakala gospa 
Anita, ki nam je najprej zaupala 
skrivnost, kako pripravimo 
vipavske paštakreme. 

Njena posebnost je, da je 
sestavljena iz treh plasti testa in 
kreme. Listnato testo je gospa že 
pred tem spekla, z otroki pa smo 
skuhali odlično kremo. Otroci so 
z velikim zanimanjem spremljali 
potek dela in si dobro zapomnili 

vse potrebne sestavine. 
Ko je bila krema kuhana, smo 

v pekaču sestavili našo domačo 
dobroto. Tako pripravljena se 
mora potem še nekaj časa ohlajati 
(najbolje kar v hladilniku čez noč). 
Z otroki smo ta čas zapolnili z 
igranjem prstnih iger in petjem 
otroških pesmi. Ob zaključku 
nam je ga. Anita pripravila 
presenečenje in nas postregla že 
z ohlajeno paštakremo, ki jo je 
posebej za nas pripravila že dan 
prej. Delavnico smo tako obogatili 
s sladko pogostitvijo in novim 
receptom iz kuhinje vipavskih 
gospodinj. 

Za to dragoceno kulinarično 
izkušnjo se iz srca zahvaljujemo 
gospema Aniti Vižintin in Petri 
Premrl Prelc, da smo v sodelovanju 
z društvom Razmetano podstrešje 
skupaj ustvarili čudovito 
dopoldne.        Dolores in Alenka
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V Varstveno delovnem centru 
Ajdovščina – Vipava se vsak 
dan trudimo ustvarjati okolje, v 
katerem lahko vsak varovanec, 
skladno s svojimi zmožnostmi in 
željami, izrazi svojo edinstvenost. 
Med raznolikimi aktivnostmi, ki 
jih v ta namen izvajamo, ima glasba 
pomembno mesto. Z njo krepimo 
spomin, se sproščamo, zabavamo 
in izražamo občutke. Glasba nas 
povezuje. Je jezik, ki premosti vse 
ovire: notranje in zunanje, vidne 
in nevidne. Na tem brezmejnem 
polju ustvarjalnih možnosti je 
jeseni 2023 v VDC-ju 'zrasla' 
nova glasbena instrumentalno – 
vokalna zasedba. 

Pod mentorstvom zunanje 
sodelavke, glasbene pedagoginje 
Loredane Sajovic in ob pomoči 
našega sodelavca Markota 
Fabčiča, se je skupina začela 
srečevati vsak ponedeljek 
dopoldan. V enoti v Ajdovščini 
skrbno vadijo, spoznavajo nove 
pesmi, drug drugega, se družijo 
in z glasbo razveseljujejo. Svoj 
premierni nastop je glasbena 
zasedba petih varovank (Eme, 
Lee, Marte, Danjele in Vanesse) 
ter Loredane in Markota, doživela 
v začetku lanskega decembra, ob 
prihodu dobrega moža Miklavža. 
S prazničnim programom so 
obogatili srečanje za mlajše otroke 

zaposlenih v VDC-ju. 
V zadnjih, predprazničnih dneh 

decembra pa je v novi glasbeni 
zasedbi zavladalo še posebno 
prijetno pričakovanje. Dodatno 
so 'pilili' svoj repertoar in se z 
iskricami v očeh veselili svoje 
prve 'turneje'. V petek, 5. januarja 
novega leta, so se v popoldanskih 
urah odpravili v Ljubljano. Ob 
jaslicah v frančiškanski cerkvi in 
v soju lučk na Pogačarjevem trgu 
so obiskovalcem prestolnice zapeli 
in zaigrali. Tako kot znajo: ubrano 
in srčno. Prvi zares javni nastop je 
seveda zahteval veliko 'korajže' za 
vse nastopajoče. Pristni nasmehi 
in pozitivni odzivi poslušalcev 
pa so bili največja potrditev in 
nagrada. Ter vzpodbuda, da se 
bomo z glasbo še naprej vključevali 
tudi v širši skupnosti. Glasbe (tako 
kot naše volje), pri tem ne more 
nič zaustaviti. Je lepilo, ki povezuje 
ljudi, ne glede na razlike. 

Ivana Lavrenčič, VDC 
Ajdovščina-Vipava

Prvi praznični koncert je do 
vseh kotičkov napolnil dvorano 
Kulturnega doma v Vipavi. 
Predstavili so se orkestri; pričeli 
so mlajši godalci pod vodstvom 
Kristine Markovič, nato so 
harmonikarji pod taktirko 
Karmen Krapež zaigrali dve 
poskočni skladbi. Za njimi so 
dvorano napolnili zvoki šolskega 
pihalnega orkestra, ki mu je 
dirigiral Andrej Kobal; vsem 
znane melodije so marsikomu 
narisale nasmeh na obraz. Kot 
zadnji je na oder prišel godalni 
orkester glasbene šole, ki ga vodi 
Polona Praček. V svoje točke 
so vključili tudi soliste – pri 
Schubertovi Serenadi violinistko 
Andrejo Bone, pri Andersonovi 
skladbi pa dva solista, Ambroža 
Bratino in Maksimiljana Kandusa 
z nevsakdanjim instrumentom 
– brusnim papirjem. Pri zadnji 
točki so pianist in pevci iz razreda 
Jerice Rudolf podaljšali krog 
izvajalcev ter tako dobesedno 
objeli občinstvo – ne le s svojo 
postavitvijo, ampak predvsem s 
toplino božične pesmi.

V Dvorani prve slovenske vlade 
v Ajdovščini so se 21. decembra 

predstavili baletni plesalci, solisti 
in komorne skupine, večer pa 
so začeli najmlajši glasbeniki – 
učenci predšolske glasbene vzgoje 
in glasbene pripravnice, ki so 
združili nežne glasove in ubrano 
zapeli ob komorni skupini in 
kitarskem orkestru. Kitaristi 
so nato izvedli še dve zanimivi 
skladbi, nadaljevali pa so mlajši 
baletni plesalci. S temperamentno 
točko so jim sledile starejše 
baletne plesalke, njim pa še malce 
starejše, a vendar prave mlade 
dame – pevke, ki so predstavile 
tradicionalno angleško božično 
pesem v slovenski preobleki. 
Zatem so se na odru začeli 
razvrščati inštrumenti, iz katerih 
so mladi virtuozi izvabljali 
nadvse raznovrstne zvoke: harfa, 
violina, klarinet, harmonika, 
klavir, violončelo, f lavta in 
saksofon. Vmes smo slišali tudi 
nekaj komornih zasedb – duo 
violin ter kombinacijo klarineta 
in kitare. Ob koncu so se nam 
oči orosile ob venčku slovenskih 
božičnih pesmi, ki ga je za 
kvartet klarinetov priredil kolega 
Peter Pačnik, ki je pred dvema 
mesecema tragično preminil. 

Spodbudno in že kar bučno pa je 
koncert zaključila skupina tolkal. 
Po aplavzih sodeč je bilo občinstvo 
nad koncertom navdušeno. Žal 
nam je le tistih obiskovalcev, ki 
so večer poslušali stoje, morda 
za silo prislonjeni na steno ali 
celo pred vrati dvorane. Morda 
pa Miklavž že zbira nove želje; 
naj ne pozabi zapisati: učenci so 
pridni in ustvarjalni, učitelji zelo 
prizadevni, starši in stari starši 
razumevajoči in spodbujajoči. Vsi 
skupaj si želijo veliiiko dvorano 
…

V šolski dvorani sta se 22. 
decembra predstavila naša 
nekdanja učenca, Nika Gorše 
in Jan Rener. Nika trenutno 
obiskuje 2. letnik klavirja na 
Akademiji za glasbo v Ljubljani 
pri profesorici Dubravki Tomšič 

Srebotnjak, Jan pa obiskuje 2. 
letnik klavirja na Univerzi za 
glasbo in upodabljajočo umetnost 
v Gradcu pri profesorici Zuzani 
Niederdorfer.

Predstavila sta pester program; 
oba sta svoj del nastopa začela z 
Bachovo skladbo in nadaljevala z 
Beethovnom. Za drugi del je Nika 
izbrala Skrjabina, Jan pa Chopina 
in Prokofjeva. Glasba, ki je bila 
prav gotovo po meri vseh, tako 
glasbenih sladokuscev kot tistih z 
glasbeno manj izkušenimi ušesi. 
Za predbožični dodatek smo Niko 
in Jana slišali skupaj v priredbi 
Plesa sladkorne vile iz Hrestača; 
to je bilo pa čisto zares za češnjico 
na torti.

Ponosni smo, da nekdanji 
učenci širijo dober glas o naši 
glasbeni šoli, še bolj pa nas veseli, 

da nas občasno tudi obiščejo 
in v živo pokažejo sebe in svoj 
glasbeni napredek.

V tednu pred počitnicami 
so se učenci harmonike Zala 
Fabčič, Tinkara Gul in Jurij 
Mužina iz razreda učiteljice 
Karmen Krapež ter Špela Troha 
iz razreda učiteljice Sabine D. 
Trifković predstavili z glasbeno 
pravljico Škrat Nacek v Vrtcu pri 
OŠ Šempas in učencem 2. in 3. 
razreda OŠ Šempas. Zgodbo je 
napisala Karmen Krapež in vanjo 
vpletla glasbene vložke.Kvartet 
se je po praznikih v domači šoli 
predstavil še učencem predšolske 
glasbene vzgoje in glasbene 
pripravnice.

Za nastopajoče in mlade 
poslušalce je bilo preprosto lepo.

Katarina Vidmar

V VDC-ju na tisoče nasmehov ob 
donaciji Odprave zelenega zmaja

Včasih en sam nasmeh pove več kot tisoč besed. V Varstveno delovnem centru Ajdovščina – 
Vipava je ob koncu prvega tedna leta 2024 nasmehov nešteto. S hvaležnostjo in veseljem v srcu 
smo včeraj prejeli informacijo članov ajdovske glasbene zasedbe Odprava zelenega zmaja, da so 
za naš zavod na božičnem dobrodelnem koncertu zbrali 1000 EUR. S podarjenimi sredstvi bomo 
varovancem lažje omogočili letovanja in druge aktivnosti in doživetja, ki jih sicer ne bi izkusili.

V Varstveno delovnem centru 
Ajdovščina – Vipava (VDC) 
z različnimi dejavnostmi 
spodbujamo samostojnost, 
soc ia l no  vk ljuč e va nje , 
ustvarjalnost in delovno aktivno 
življenje odraslih oseb z motnjo 
v duševnem in telesnem razvoju. 
Gradimo prostor povezanosti, 
v katerem vsak posameznik po 
svojih zmožnostih sodeluje, se 
uči, izraža in uresničuje želje 
ter soodloča. Poleg standardnih 
storitev organiziramo letovanja 
in številne druge nadstandardne 
aktivnosti, da varovancem 
omogočimo doživetja, ki bi jih 
sicer težje izkusili. V ta namen 
bomo usmerili tudi sredstva od 
prodanih kart za dobrodelni 
božični koncert, ki ga je 22. 
12. 2023 v Baru Hiša Mladih 
organizirala ajdovska glasbena 
zasedba Odprava zelenega 
zmaja. Na prvi četrtek leta 2024 
so nas člani zasedbe razveselili 
z informacijo, da so s svojo 

dobrodelno noto na božičnem 
koncertu, ki so ga organizirali že 
6. leto zapored, za nas zbrali kar 
tisoč evrov. 

Predbožični petek v Palah je 
bil nabit s pozitivno energijo 
in srčnostjo. Prekaljeni 'punk 
rokerji' iz glasbene zasedbe 
Odprava zelenega zmaja so s 
skupaj s svojimi gosti (člani 
skupin Twoja Mama, Tambura 
team, Jet Black Diamonds in 
drugimi glasbenimi ustvarjalci) 
pripravili večer dobre 'retro' 
glasbe. Dokazali so, kako lahko 
majhne geste posameznikov, ki se 
povežejo skupaj, ustvarijo velika 

dejanja za dobro skupnosti. 
V VDC-ju verjamemo, da 

darovati ne pomeni le nakloniti 
materialnih sredstev. Ampak 
podariti del sebe in izboljšati 
svet. Odprava zelenega zmaja je 
s posluhom za potrebe drugih 
in ob podpori velikega števila 
srčnih obiskovalcev koncerta, 
v VDC-jev mali, a hkrati Veliki 
svet prinesla ne samo sredstva za 
izboljšanje kvalitete bivanja naših 
varovancev, ampak tudi veliko 
sonca in nasmehov. 

Ivana Lavrenčič, VDC 
Ajdovščina-Vipava

Praznični koncerti Glasbene šole Vinka Vodopivca Ajdovščina
Novoletni koncerti ajdovske glasbene šole so tudi v decembru 2023 občinstvo popeljali v praznične ritme. Tradicionalnima koncertoma v Ajdovščini in Vipavi se 

je pridružil še klavirski recital v šolski dvorani in tako se je teden pred božičnimi prazniki do konca izpolnil z dobro glasbo. Za najmlajše pa so tudi tokrat poskrbeli 
harmonikarji z glasbeno pravljico.

Prva 'turneja' nove glasbene 
zasedbe VDC Ajdovščina – Vipava

V Varstveno delovnem centru Ajdovščina – Vipava z raznolikimi aktivnostmi vzpodbujamo 
varovance k ohranjanju obstoječih znanj, pridobivanju novih izkušenj in ohranjanju ter 
izražanju njihovih talentov. Tako se je jeseni 'rodila' naša nova glasbena skupina, ki deluje pod 
mentorstvom zunanje sodelavke Loredane Sajovic. Instrumentalno – glasbena zasedba, ki je 
v decembru premierno nastopila na nekaj naših internih dogodkih, se je 5. 1. 2024 podala na 
svojo prvo 'turnejo' v praznično odeto Ljubljano.

Praznični Vrtovin
Praznični čas je čas, ko ga vsi pričakujemo, imenujemo ga tudi 

Veseli december, saj je najbolj bučen mesec v letu. Navadno se 
začne s prižigom prazničnih lučk po mestih in vaseh. To pa je 
tudi čas, ki ga najmlajši nestrpno pričakujejo, Dedek Mraz ima 
vse otroke zelo rad in jih vsako leto obišče.

Dedek Mraz je s svojim 
prihodom v Vrtovin s polnim 
košem daril razveselil otroke, 
ki so ga pričakovali z velikim 
navdušenjem. Pri razdelitvi daril 
sta dedku priskočili na pomoč Neja 
in Klara. Pripravili so mu pravi 
plesni spektakel, igrico in zapeli 
pesmice, potem pa so ga vsi skupaj 
priklicali. Otroci so z iskricami v 
očeh in polni pričakovanja prihiteli, 
ko jih je poklical in jim dal darilo.

Tudi letos je bil del prazničnega 
decembra v Vrtovinu tradicionalen 
božični koncert v cerkvi Device 
Marije, ki ga vsako leto pripravijo 
domači pevci MoPZ Vinograd. 
Večer je bil namenjen temu, da se 
za trenutek ustavimo, prisluhnemo 
drug drugemu, začutimo radost, 
veselje. Nastopajoči pevci so z 
zapetimi božičnimi pesmimi 
poskušali pričarati vsaj delček 
božičnega razpoloženja. Vabilu 
domačega pevskega zbora sta 
se letos prijazno odzvala ženska 
vokalna skupina Grlica Budanje in 
Mešani pevski zbor Lipa Šempas, s 
katerim imajo domači pevci tudi po 
zaslugi skupne zborovodkinje Katje 

Bajec Mihelj stkane zelo prisrčne 
prijateljske vezi. Za zaključek 
večera pa so vsi nastopajoči pevci 
pred oltarjem zapeli Grubarjevo 
Sveto noč.

Na pobudo kamenjskega župnika 
Rafka Klemenčiča so bile tudi letos 
okrog cerkve na Školju sv. Pavla 
nad Vrtovinom postavljene jaslice 
Vrtovincev in prebivalcev okoliških 
vasi. V okolici cerkve ste si lahko 
ogledali več kot deset različnih 
jaslic iz naravnih materialov in 
kamnitih upodobitev.

Novo leto Gospodovo 2024 smo 
tudi letos pričakali pri sv. maši pri 
cerkvici na Školju in tako hvaležno 
sklenili staro leto in pričakali novo.

Nevenka G.

Rok za prijavo: 30. 6. 2024

za smeri

pek - slaščičar - živilski tehnik - strojni tehnik - tehnik mehatronike
v višini 130 € mesečno

živilstvo in prehrana - strojništvo - elektrotehnika (1. in 2. stopnja)
v višini 170 € mesečno

V naših proizvodnih obratih v Ajdovščini, Novi Gorici, Škofji Loki in Kopru
nudimo tudi obvezno in počitniško praktično usposabljanje.
Več informacij o delu pri nas, štipendijah in prijavi najdete

na povezavi na QR kodi in na naši spletni strani.

Božično-novoletni 
koncert na Gočah

V nedeljo, 7. januarja 2024, smo na Gočah letošnji božično-
novoletni čas zaključili s koncertnim večerom, na katerem sta se 
predstavila Mešani pevski zbor Primorje Ajdovščina ter kitarska 
skupina Akordi, ki nas je z nastopom počastila že tretjič.

Po uvodnem pozdravu 
predsednice KS Goče Anje 
Godnič se je najprej predstavil 
Mešani pevski zbor Primorje 
Ajdovščina pod vodstvom 
Matjaža Remca. Njihov program 
je obsegal ljudske, cerkvene in 
umetne pesmi. Če sodimo po 
aplavzu, sta publiko najbolj 
navdušili pesem En glaž vina mi 
dej Iztoka Mlakarja ter Rajske 
strune Valentina Štolcerja.

Nato so oder zapolnili 
kitaristi skupine Akordi, ki 
so se predstavili s petjem, z 

igranjem kitar in nekaterih 
tolkal ter branjem hudomušne 
poezije. Refrene pesmi smo v 
publiki vsi poznali, zato smo se z 
veseljem odzvali povabilu, da naj 
pomagamo pri petju.

Program gostov se je prehitro 
iztekel in publika je s ploskanjem 
izrazila željo za še eno pesem. 
Kitarski skupini so se na odru 
pridružili pevci zbora Primorje in 
ob pomoči publike je bilo slišati 
pesem Ružo crvena. Še en dokaz 
več, da glasba povezuje.

Metka Paljk
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Stanka Golob je svojo 
inovativno tehniko slikanja s 
peskom, ki ima vlogo slikarskih 
barv, začela razvijati pred 
petindvajsetimi leti. Priprava 
takšnega slikarskega materiala 
je dolgotrajen postopek, od 
nabiranja različnih vrst peskov 
in njihovo izpiranje ter sejanje 
posameznih vrst na različne 
debeline. Barva vsake granulacije 
peska se za nianso razlikuje od 
druge, kar avtorici omogoča 
ustvarjanje izjemno prefinjenih 
barvnih in tonskih prehodov. 
V svoja dela vnaša tudi svoja 
intimna občutja in razmišljanja 
o naravnem, družbenem in 
kulturnem okolju, v katerem živi. 
Njene kompozicije so barvno in 
oblikovno skladne, tehnika 
pa dovršena, kar dokazujejo 
predvsem subtilne obdelave 
barvnih prehodov in modeliranje 
senc. 

Špela Kobal ne želi, da se ob 
pogledu na njena dela ukvarjamo 
z njo, temveč z nami samimi. 
Zgodbe, ki jih tako vneto iščemo v 
vsaki stvari, so projekcija tega, kar 
želimo in po čemer hrepenimo, 

pravi, zato isto zgodbo razume 
vsak po svoje in jo tudi vsak na 
svoj način podoživlja. Zgodbe so 
postale tudi bistvo potrošniških 
laži, ki na nas prežijo na vsakem 
koraku. Morda pa v umetniških 
delih vedno iščemo odgovor 
umetnika zato, da preusmerimo 
pozornost od sebe na drugega 
in se ne soočimo s samim 
seboj. Umetniška dela bi morali 
razumeti kot ogledalo samemu 
sebi. 

Jasmina Rojc se predstavlja z 
deli iz ciklusa Akt brez modela; 
ženski in moški akti v različnih 
legah in položajih, predstavljeni 
kot izvorni in sestavni del narave, 
ki izražajo intimne pripovedi vseh 
nas. Zbirka nastaja že od leta 2019 
in danes vključuje 150 črno-belih 
slik, ki jih je Jasmina oblikovala v 
glavnem s svinčnikom in tušem, 
včasih tudi s suhim pastelom. 
Akti brez definirane osebnosti se 
dotaknejo intimnosti vsakogar, 
ki svoj pogled upre v prvinski 
obris telesnih figur. Skozi dela, ki 
nam jih Jasmina predstavlja na tej 
razstavi, smo spoznali ustvarjalko, 
ki jo krasi vehementna, lahkotna 

in svobodna poteza, ki njenim 
delom daje simbolen, metaforičen 
in asociativen pomen.

Anton Tratnik spada med 
tiste fotografe, ki jim instant 
sodoben fotografski svet ni 
najbolj blizu. Ne zanimajo ga 
fotografije popačene in zlagane 
realnosti, pa tudi ne obdelava le-
teh v vseh mogočih programih. 
Izziv so mu kadri, s katerimi 

se naključno sreča, v katerih 
skuša najti zgodbo, seveda s 
fotografskim potencialom. Lahko 
je to narava, človek ali urbano 
okolje. V zadnjem obdobju ga je 
pritegnila fotografija arhitekture. 
Za Antona je fotografija predvsem 
intimno početje, raziskovanje 
samega sebe. Pričujoče 

fotografije potrjujejo prav to, v 
njih prepoznamo avtorja, ki zna 
opazovati in videti, avtorja, ki mu 
je estetika in tehnična dovršenost 
samoumevna, avtorja, ki vztrajno 
raziskuje in ne priznava bližnjic.

Vladimir Bačič

Lokarjeva galerija

Mozaik 2024
Od 12. januarja do 3. februarja se v Lokarjevi galeriji predstavljajo novo sprejeti člani Društva 

likovnih umetnikov Severne Primorske, ki so bili sprejeti v društvo v letu 2023. Tri slikarke 
in fotograf - štirje povsem različni miselni svetovi in ustvarjalni pristopi. Razstava nam nudi 
zanimiv pogled v te svetove in njihove intimne misli.

Najlepše misli in pesmi
Katjuša Kosovel iz Črnič je lansko leto v samozaložbi izdala 

dve novi knjigi in dnevnik Čas za srečo. Izdala je knjigi Najlepše 
misli Katjuše Kosovel in Najlepše pesmi Katjuše Kosovel. 

Skupno je napisala osem 
knjig. Knjigi sta bili izdani 
ob praznovanju deset letnice 
objavljanja pesmi in misli na 
Facebook strani Ulica lepih 
misli, ki ima na današnji dan 
že več kot 65 tisoč sledilcev. V 
knjigi Najlepše misli so zbrane 
najlepše misli desetih let in 
dodane še neobjavljene besede, 
ki ljudi motivirajo, spodbujajo in 
polepšajo dan. 

V knjigi Najlepše pesmi pa 
najdemo najlepše pesmi desetih 

let in novejše verze. Knjiga 
pripoveduje o življenju in 
spoznanju, da je življenje lepo. 
Besedna ustvarjalka je zelo 
aktivna na družbenih omrežjih, 
kjer dnevno ljudem polepša jutra 
z objavo lepih misli in pesmi. V 
tem letu ima kar nekaj literarno 
– glasbenih večerov, kjer s 
hčerko Nino Kosovel po Sloveniji 
predstavljata Katjušina izdana 
dela. Nina Kosovel pa program 
popestri z glasbo. V aprilu se 
dogodek obeta tudi v Ajdovščini.

Samosevci v 
Vipavskem Križu

V obeležitev dneva rojstva slovenskega kulturnega praznika 
se bodo z branjem svoje poezije predstavili Franc Koren, Marko 
Pišljar in Peter Raspor, z avtorji se bo pogovarjala Melita Lemut 
Bajec. Dogodek bo v Grajski kleti v Vipavskem Križu v četrtek, 
1. februarja 2024, ob 19.00.

Pripravljajo ga: Boris Jež, 
interpret dediščine Janeza 
Svetokriškega; Oktet Sotočje 
in baritonist Zdravko Perger, 
zaslužni pevec SNG Opera in 
balet Ljubljana; Melita Lemut 
Bajec, asist. dr.; jezikoslovka na 
Fakulteti za humanistične študije 
Univerze na Primorskem.

Samosevci so: Franc Koren, 
dr. med.; avtor pesniških zbirk: 
V svetlobo prebujen (2018), V 
meni poje ljubezen (2020) in 
Kronski dragulji (2022); Marko 

Pišljar, doc. dr.; avtor pesniške 
zbirke Odsevi bližine (2021); 
Peter Raspor, prof. dr., zaslužni 
profesor Univerze v Ljubljani, 
avtor pesniških zbirk: Prameni 
sonca na obrazu časa (2018), 
Stopinje v pesku (2019), Na obisku 
pri rotarijskih pesnikih (2020), 
Preskoči svojo senco (2020), 
Osama na krilih korone: Klic v 
samoto, Viroslav zločesti, Gigi 
Tovariš, Samota v Osami (2022), 
Kaplja nad gladino (2023).

Spominska razstava Simona Vovka
Na Gočah smo 22. decembra 2023 odprli spominsko razstavo Simona Vovka, domačina Goč, 

ki se ukvarja z oblikovanjem, slikarstvom in fotografijo. Svoj prvi cikel z naslovom 'Razpotja 
v času' je prvič predstavil na samostojni razstavi v domačem kraju leta 2003, po 20 letih pa 
spominsko s ciklom '#magicmoments'.

Simon Vovk živi in dela v 
Ljubljani, ustvarja pa na rodnih 
Gočah, kjer ima tudi atelje. Svoje 
znanje na področju slikarskih 
tehnik in računalniških orodij 
nenehno nadgrajuje ter redno 
sodeluje pri različnih kreativnih 
projektih – na mednarodnem 
slikarskem ex temporu Piran 
sodeluje že več kot desetletje. Leta 
2017 je prejel nagrado za najboljše 
delo avtorja do 35 let, leta 2023 
pa je za svoje delo prejel veliko 
odkupno nagrado. 

Dela Simona so na prvi 
pogled barvno in kompozicijsko 
uravnoteženo odprta. Pozornejši 

in bližnji pogledi odkrijejo številne 
plasti, nepričakovane globine 
in bogastvo detajlov, ustvarjeni 
s tehnološko spretnostjo in 
slogovno občutljivostjo. Preplet 
vzorcev iz tehnološkega sveta in 
abstraktne krajine domišljeno 
povezujejo klasično slikarstvo 
z aktualnimi intermedijskimi 
problemi. V razstavljenih delih 
se Simon osredotoča na krajinske 
prizore iz različnih krajev, ki 
prikazujejo naravno lepoto in 
čudeže v številnih oblikah. Ne 
omejuje se na določeno lokacijo 
ali jasno pripoved. Pogosto se 
poigrava z uporabo tradicionalnih 

domačih rokodelskih veščin in 
barvno prikazuje abstraktne 
pokrajine. Včasih pa prebarva čez 
druge odtenke, da ustvari žareče 
prozorne in prosojne plasti. 

Drugič svoje znanje in 
razumevanje gra f ičnega 
oblikovanja uporablja za 
ustvarjanje ali slikanje digitalnih 
umetnin, ki so mu prinesle 
širšo prepoznavnost. Zastavlja 
vprašanja o naravi lepote, globalni 
neenakosti, formalnih vprašanjih 
subjekta in kompozicijah ter 
spreminjajoči se vlogi podobe 
v digitalni dobi. Njegov 
multimedijski opus vključuje 
slike, obsežne serije risb, tehnične 
medije kot so posnetki zaslona. 
Simonovo delo je zastopano v 
številnih pomembnih javnih in 
zasebnih zbirkah.

Meta Furlan

V poplavi informacij, ki smo 
je deležni v današnjih časih, je 
pomen privzgoje pismenosti 
našim otrokom ogromen. 
Lavričeva knjižnica je znala to 
prepoznati in tako smo letos 
že 13. leto zaporedoma izvedli 
niz srečanj z naslovom Beremo 
v naročju staršev, na katerih 

skušamo starše ozavestiti 
o pomembnosti družinske 
pismenosti in zgodnjega 
opismenjevanja že od rojstva. 
Željo po znanjih na tem področju 
in po bralni vzgoji svojih malčkov 
je pokazalo veliko staršev, 
zato bomo z bralnimi srečanji 
nadaljevali tudi v prihodnje. 

Srečanja so namenjena predvsem 
staršem na porodniškem dopustu, 
zato jih izvajamo v dopoldanskem 
času. Vedno smo veseli, če se 
poleg mame in otroka, srečanja 
udeležijo tudi očetje, stari starši 
ali drugi, ki jih teme na sporedu 
zanimajo.

Srečanja, ki temeljijo na 
spoznavanju bralne in družinske 
pismenosti, oziroma družinskega 
branja, se naslanjajo na cikel 
oddaj z naslovom Z igro do 
pismenosti, ki ga je pred leti izdal 
Andragoški center Republike 
Slovenije. Po njem se zgledujemo 
predvsem pri pripravi predavanj, 
ki jih izvajamo knjižničarji, 
vsako leto pa se nam na povabilo 
z veseljem odzovejo tudi zunanje 
strokovne predavateljice. Največ 
sezon z nami sodeluje Silva 
Karim, likovna pedagoginja in 
magistrica likovne umetnosti, ki 

nam predstavi potek likovnega 
razvoja otroka. Zelo zanimiva 
so tudi predavanja glasbene 
pedagoginje Loredane Sajovic 
o glasbenem razvoju malčkov. 
Nika Puc, magistrica profesorica 
logopedije in surdopedagogike, 
nam pripravi dve predstavitvi, in 
sicer o razvoju govora in jezika ter 
o predopismenjevalnih veščinah 
in grafomotoriki. Letos smo 
našim notranjim občutjem in 
splošnemu duševnemu zdravju 
mame in otroka posvetili dve 
predavanji – najprej nas je obiskala 
Nina Baša, specializantka 
sistemske psihoterapije, potem 
pa še Katja Krvina, samostojna 
babica, specializirana predvsem 
za poporodno obdobje, težave z 

dojenjem in masažo po Bownu. 
Srečanj Beremo v naročju 

staršev se lahko udeležite 
posamezno, še bolj smo veseli, 
če udeleženci pridejo na vsa 
predavanja. Nekateri starši ali 
drugi zainteresirani pridejo sami, 
večina pa s svojimi malčki, ki se 
v tem času lahko igrajo, hranijo 
ali spijo. Letos smo našteli kar 
20 različnih udeležencev, redno 
pa je na srečanja prihajalo 
povprečno 12 mam s svojimi 
otroki. Tudi v prihodnjih letih 
želimo nadaljevati s srečanji, ki 
bodo predvidoma še naprej v 
novembru in decembru potekala 
izmenjaje v knjižnicah v Vipavi 
in v Ajdovščini.

Franka Koren

Beremo v naročju staršev:

Program za vzpodbujanje 
družinske pismenosti

Pismenost poznamo kot znanje branja in pisanja in z njo smo se nekoč prvič srečali šele v šoli. 
Danes pa vemo, da je pismenost mnogo več kot to, na kar jo zoži slovarska definicija. Vsak pismen 
človek bi moral znati samostojno pridobiti informacijo, ki jo potrebuje, jo analizirati, ovrednotiti ter 
kritično primerjati in povezovati z ostalimi informacijami. Poznamo več vrst pismenosti (glasbena, 
naravoslovna, matematična, funkcionalna, informacijska, itd.), najbolj pa nas knjižničarje zanima 
bralna pismenost, h kateri vzpodbujamo vse naše uporabnike, od najmlajših naprej.

Slap skozi čas - zbornik ob 800. 
obletnici prve pisne omembe vasi

Krajevna skupnost Slap je 
za obeležitev prazničnega leta 
2023 pripravila več dogodkov, 
zaključek je bil 20. januarja na 
domačiji Malik ob predstavitvi 
zbornika z naslovom Slap 
skozi čas. Ideja o zborniku se 
je oblikovala že v lanskem letu, 
ko smo na Slapu praznovali tri 
pomembne obletnice: 800-letnico 
prve omembe vasi v pisnih 
virih, 650-letnico prve omembe 
slapenske cerkve v zgodovinskih 
virih in 150-letnico začetka 
delovanja kmetijske šole na Slapu. 
Ob teh pomembnih zgodovinskih 
dogodkih se je oblikovala tudi 
okvirna vsebina zbornika, ki z 
zgodovinskim orisom predstavlja 
bogato kulturno dediščino Slapa, 
hkrati pa odpira tudi nove vizije 
in izzive prihodnosti predvsem na 
področju kmetijstva.

Slap je bil prvič omenjen v pisnih 
virih 25. 1. 1223 v listini, ki jo je 
podpisal grof Henrik Andeški 
in podaril cerkvi v Diessenu 
na Bavarskem šest slapenskih 
kmetij. Že dolgo je del izročila 
tudi legenda o malteških vitezih, 
ki naj bi ustanovili prvo naselje na 
Slapu, a zanjo nimamo konkretnih 
zgodovinskih virov. 

Zbornik je financirala Krajevna 
skupnost Slap in številni sponzorji, 

publikacija ima tri vsebinske 
sklope. Kot urednica se je 
podpisala Majda Malik, fotografije 
in grafično opremo je prispeval 
Robert Ferjančič. 

Zgodovinski del kratko opiše 
najstarejšo zgodovino zgornje 
Vipavske doline ter predvsem 
rimsko dediščino, ki je pustila 
pomembne sledi v vinogradništvu 
tega prostora. Poudarjena je 
cerkvena zgodovina in posebej 
umetnostna podoba cerkve. 
Posebej zanimiv je opis in vloga 
vinogradniških zavetišč in 
gruntnih bajt, ki so danes le redka 
podoba preteklosti. Opisana je 
tradicija krašenja vaške cerkve 
svetega Matije in različni običaji, 
povezani s cerkvenim letom. V 
drugem delu je predstavljena 
kmetijska šola na Slapu s 
slovenskim učnim jezikom, ki je 
delovala v letih od 1873 do 1886, 
nato se je preselila na Grm pri 
Novem mestu. Šola je vplivala na 
razvoj vinogradništva in sadjarstva 
tudi v širšem slovenskem prostoru. 
V zborniku je opisano življenje 
in delo ravnatelja Riharda 
Dolenca, ki je imel največ zaslug 
za kvaliteten razvoj kmetijskega 
šolstva. Posebej zanimiv je zapis 
o kmetijstvu na Slapu, ki se lahko 
pohvali z največjim deležem 

obdelovalnih površin. Ta sklop 
zaključuje besedilo o izzivih in 
novostih sodobnega kmetijstva in 
o živinoreji na Slapu. V zadnjem 
delu zbornika so spomini na 
otroštvo, običaje in življenje na 
Slapu v preteklosti.

Predstavitev zbornika je 
popestril glasbeni del z nastopom 
slapenskega cerkvenega pevskega 
zbora, vokalno skupino Ardeo 
in glasbenico Majo Bratina. 
Kulturni dogodek se je sklenil 
z družabnim večerom in tako 
se je zaključilo praznično leto, v 
katerem se je pokazala povezanost 
vasi, medsebojno sodelovanje in 
prizadevno delo članov sveta 
krajevne skupnosti za ohranjanje 
kulturne dediščine in večjo 
prepoznavnost Slapa.

KS Slap
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Zloščeni plesni čeveljci, 
bleščice, jeans in superge, uigrani 
koraki in nasmejani obrazi ... 
»Kdo smo mi? ADC!!!« že leta 
odmeva iz grl številčne plesne 
družine, v kateri pod vodstvom 
ustanoviteljice kluba Alice Stojko 
Saliu in zagnanih mentorjev v 
različnih zvrsteh pleše že več kot 
500 plesalcev iz Vipavske doline, 
Goriških Brd, Krasa in drugih 
krajev. Na plesnem parketu 
se družijo najmlajši iz vrtca, 
osnovnošolci, dijaki, študenti, pa 
tudi srednja in starejša generacija, 

vnučki in babice ...
Prav vse družita veselje 

in ljubezen do plesa, kar 
vedno znova pokažejo tudi v 
plesnih predstavah, s katerimi 
navdušujejo občinstvo. Naporni 
treningi in trud, ki ga vlagajo v 
plesne nastope, so poplačani z 
glasnimi aplavzi občinstva in s 
številnimi vrhunskimi rezultati 
na domačih in mednarodnih 
plesnih tekmovanjih, vse do 
svetovnega prvenstva.

Navdušenje so poželi tudi z 
letošnjo praznično produkcijo, 

v katero so s prepletom modern 
jazza, disca, rokenrola, salse, 
zumbe, bachate, hiphopa in 
breakdancea pričarali spomine 
na priljubljene muzikale - in 
ponovno - kot je to že v navadi 
- povsem očarali občinstvo, ki 
je do zadnjega kotička napolnilo 
telovadnico OŠ Dobravlje.

Ko se na plesišču zbere plesna 
družina Plesnega centra ADC, 
pričara nepozaben večer. Skupina 
odraslih plesalcev je obudila 
spomine na znane The Blues 
Brothers. Dame iz skupine Ajda 

so s plesno koreografijo občinstvo 
odpeljale v Chicago. Plesalci v 
svoje nastope vložijo ogromno 
pozitivne energije. Članska ekipa 
je s plesno točko High School 

Musical pričarala spomine na 
srednješolske dni.

S plesom se svet vrti, pravijo 
tudi mlajši plesalci.

A. T., foto Klemen Batagelj

Vsaka skupina je predstavila 
delček sebe v našem vesolju. Tako 
smo majhni v tem svetu, ampak 
skupaj predstavljamo nekaj zares 
velikega in ljubečega. DRUŽINA 
v pravem pomenu besede. Vzponi, 
padci, garanje po drugi strani, pa 
povezanost, ljubezen in zatočišče, 
ki ga rabiš, ko si najbolj na tleh.

In ko odhajaš domov, te 
preplavijo občutki neizmerne 
sreče, da si del nekaj tako lepega, 
velikega, srčnega in ljubečega. 
Da si del te DRUŽINE. Ne samo 

otroci, tudi starši, stari starši, 
vsak ki nas podpira, vsak, ki da 
delček sebe. VSI SMO ENO, VSI 
SMO DRUŽINICA PLESNA 
SCENA EL1.

V ponedeljek, 18. decembra pa 
je potekal plesni novoletni nastop 
v dveh delih za naše najmlajše 
člane družine - vrtčevske 
otroke. Brez njih vsekakor naša 
družinica ne bi funkcionirala. 
Njihovi nasmehi, najbolj iskreni 
komentarji, otroška energija in 
otroške sanje vsekakor napolnijo 

s pozitivo vsakega odraslega. 
Dajo ti vedeti, da ni nič narobe, 
če sanjaš, da si samo človek, in da 
vsi delamo napake.

Toplino, ki nam jo pričarajo 
sončki, je težko zamenljiva. In 
ko jih vidimo zaplesati svoje 
prve plesne korake, ki so se jih 
naučili v treh mesecih, smo 
več kot ponosni! Nasmehi na 
njihovih obrazih pa so samo 
potrditev, da delamo dobro in da 
skupaj gradimo zgodbo. Težko je 
povedati, kako veseli in ponosni 
smo, da smo lahko del njihovega 
otroštva

Pomembno pa je, da omenimo 
tudi naše trenerje, saj jim 
premalokrat namenimo kakšno 
lepo besedo. Naša zabavna, 
nasmejana in zelo srčna šefica 
Elena Mikuž, glava naše 
družinice, je tu vedno, ko jo 
potrebujemo. Ženska s karizmo, 
ki skupaj z vsemi nami piše 
svojo zgodbo, ki je odraz prave 
in edinstvene ljubezni. Ne samo 
'šefica', ampak tudi trenerka, 
prijateljica in oseba, ki bo šla preko 
sebe, za to, da vidi nasmehe otrok, 

nasmehe trenerjev! Naša šefica 
pa ni zaslužna samo za to, da naš 
klub deluje tako enotno. Elena 
je zaslužna, da se je med našima 
trenerkama spletlo tako močno in 
nerazdružljivo prijateljstvo, ki vso 
to toplino prenašata naprej med 
naše plesalce. Elena, hvala ti!

Urša Brecelj, desna roka 
naše šefice. Trenerka s srcem 
in dušo, ki svoje plesno znanje 
prenaša naprej vse od najmlajših 
vrtčevskih, šolskih skupinic, pa 
do najstarejših - tekmovalcev 
v Šempasu, s katerimi so stkali 
prav posebne vezi. Urša ni samo 
trenerka, ampak tudi človek z 
veliko začetnico. Karizmatična, 
simpatična in navsezadnje zelo 
srčna oseba, katera skrbno ureja 
tudi objave naše plesne scene. 

Martin Sorgo, že večletni trener, 
ki iz naših tekmovalcev dela 
čudeže skupaj z trenerko Tatjana 
Gajanovic. V naš klub sta pri 
tekmovalcih prinesla ogromno 
svežine in discipline, edinstvenih 
in drugačnih točk. Oba sta 
zaslužena za številne uspehe, 
ki jih tekmovalci prinašajo v 
klub. S tekmovalci sta šla skozi 
njihova najrazličnejša obdobja, 
skozi težke in najbolj lepe 
trenutke. Izjemna, profesionalna 
trenerja in koreografa, obenem 
pa tudi PRIJATELJA vseh, ki jih 
poučujeta.

Neja Jereb, trenerka, ki je del 
naše družine že dve leti. Vedno 
nasmejana, pozitivna in iskrena 
z največjim veseljem deli svoje 

plesno znanje med najmlajše 
vrtčevske, šolske otroke, prav tako 
pa poučuje skupino tekmovalcev 
pionirjev. Neja je sonček, ki v 
plesno dvorano prinaša veselje in 
je tista rama, na katero se lahko 
nasloniš, ko jo potrebuješ. Otroci 
jo imajo radi, saj jim poleg plesnih 
korakov nudi tudi oporo!

Maja Šeme je naša jazz baletna 
trenerka, ki vedno popestri plesne 
točke z umirjenim jazz baletom 
in s tem še bolj odpre srca vsem 
gledalcem. Maja že več let poučuje 
prve baletne korake v predšolskem 
obdobju in tudi starejše plesalke. 
Je srčna vzgojiteljica, ki vloži 100 
% energije za otroke in pričara 
njihove nasmehe na obrazih.

Eva Brecelj nam že vrsto let 
pomaga pri vseh nastopih in 
dogodkih, tako pri tehničnih 
stvareh kot tudi pri plesnih 
vajah. Večkrat s svojimi izjavami 
nasmeje celo ekipo, dobro 
energijo pa seveda širi tudi med 
otroke. 

Hvala tudi Viti Kofol, ki že vrsto 
let pomaga pri naših produkcijah 
in prireditvah! Hvaležni iz srca!

Neizmerno smo hvaležni za 
vse naše trenerje, vso energijo, 
delo, čas, ki ga namenijo za 
to, da se otroci in starši v naši 
družini počutite domače, veselo 
in sproščeno. Skupaj gredo skozi 
težke trenutke, vendar drug 
drugega bodrijo in spodbujajo. 
Skupaj se veselijo, skupaj so 
ENO,« so zapisali v plesnem 
klubu EL1.

500 plesalcev pričaralo ADC noč muzikalov
Ajdovski Plesni center ADC že poldrugo desetletje širi ljubezen do plesa med vse generacije. Na parketu telovadnice OŠ Dobravlje je 10. decembra skoraj 500 

plesalcev Plesnega centra ADC tudi letos poskrbelo za nepozaben večer s praznično produkcijo in prepletom plesnih koreografij na priredbe znanih muzikalov.

Novoletna produkcija in močna 
povezanost v plesnem klubu EL1

»Še vedno smo polni vtisov naše produkcije, ki je potekala 17. 12. 2023 v treh delih. Kar težko 
zberemo besede in občutke, poizkušamo deliti z vami plesne videe in fotografije, da nas bi 
začutili kolikor je to le mogoče. Nestrpnost, nekaj živčnosti, malo treme, skakanja gor in dol, je 
po vseh treh predstavah zamenjala SREČA, HVALEŽNOST in ogromno LJUBEZNI.

Slovenske podprvakinje niso 
bile kos tretjim mednarodnim 
tekmicam v sezoni. Po visokem 
porazu na domači tekmi je bilo 
jasno, da je preboj med najboljših 
osem ekip zanje tako rekoč misija 
nemogoče, na povratni tekmi tik 
ob ukrajinski meji, pa so Ajdovke 
vseeno skušale 'drago prodati 
kožo'.

Ajdovke so odlično odigrale 
prvi polčas, saj je bil izid do 13:13 
poravnan. Prvo večjo prednost 
so domače igralke ustvarile po 
menjavi strani, ko so ušle na 
18:13 in nekaj kasneje na 21:15. 
Prednosti do konca srečanja niso 
več izpustile iz rok.

»Tekma je bila po rezultatu zelo 
podobna srečanju v Ajdovščini. 
Sicer pa smo bili cel prvi polčas 
zraven in mogoče so nas neke 
napake, ko ne razmišljamo, stale, 
da se je spet v 10., 15., minutah 
razlika povečala. Če potegnemo 
črto, smo solidno opravili letošnjo 
evropsko sezono. Pridobili 
smo prepotrebne izkušnje in 
verjamem, da se bomo v naslednji 

sezoni vrnili še močnejši. Videli 
smo, kje moramo napredovati, da 
bomo kos močnejšim ekipam. To 
je glavna naloga trenerskega štaba, 
zato prevzemamo z mano na 
čelu poraza proti Iuventi na naša 
pleča. Ponosen sem na punce, ki 
so pustile srce na parketu v vseh 
dvobojih. Pred nami je ključni del 
sezone v državnem prvenstvu in 
pokalu, kjer je kristalno jasno, na 
kaj ciljamo,« je dejal glavni trener 
Jan Žbogar. 

Mlinarke so kljub porazu v 
osmini finala lahko zadovoljne z 
evropsko sezono. Ajdovska ekipa 
je v drugem krogu evropskega 
pokala izločila grško Panoramo 
iz Soluna s skupnim izidom 
71:55, v tretjem pa švicarski 
Herzogenbuchsee s 56:44.

Sedaj bo fokus usmerjen v 
državno prvenstvo in pokal, kjer 
je cilj drugo mesto v DP in finale 
pokala Slovenije.

Z dvignjeno glavo končale 
evropske nastope!

Rokometašice ajdovskega Mlinotesta so v osmini finala evropskega pokala končale letošnje 
evropske nastope. Slovaška Iuventa je slavila že v Ajdovščini z 31:22, na domačem terenu pa so 
Slovakinje napredovanje potrdile zmago z 32:26 (15:13).

Šolsko državno prvenstvo v smučarskem teku

Sara Kerševan tretja

Šolsko državno prvenstvo v 
smučarskem teku je potekalo 
v soboto, 27. 1. 2024, v okviru 
množične prireditve Šolskega 
planiškega maratona. V 
prekrasnem sončnem vremenu v 
dolini pod Poncami so tekmovalci 
OŠ Dobravlje ponovno dosegli 
vidne rezultate, saj si je učenka 9. 
razreda Sara Kerševan v kategoriji 

starejših učenk pritekla odlično 
3. mesto. 

Ekipno so učenci OŠ Dobravlje 
dosegli 5. mesto. 

Čestitke vsem tekmovalcem, 
posebej Sari Kerševan za 3. mesto, 
tudi rekreativni udeleženci so 
zelo uživali v snežnih radostih, 
navijanju in spodbujanju naše 
ekipe.               PP
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Kamnita goba z 
Male gore še stoji

V decembrski številki glasila Latnik smo objavili dve fotografiji 
kamnite gobe z Male gore, s prošnjo, da bi nam bralci glasila 
pomagali poiskati to znamenitost. Prva fotografija je bila 
posneta leta 1924, druga pa leta 1936.

Z veseljem sporočamo, da je 
naše prizadevanje obrodilo sadove. 
Poklicala nas je gospa Ivica Batič iz 
Lokavca in nam povedala, kje se 
ta znamenitost nahaja. Dogovorili 
smo se, da si jo gremo skupaj 
ogledat.

Goba stoji nekje nad 
srednječavensko planinsko potjo v 
skalnem grebenu, nekoliko skrita 
med drugimi skalami, obraščena z 
drevesi in grmovjem. 

Brez pomoči gospe Ivice te 
znamenitosti verjetno ne bi nikoli 
našli, predvsem zato, ker je ne bi 

iskali tako nizko na pobočju Male 
gore. 

Gospe Ivici in uredništvu 
Latnika se najlepše zahvaljujemo 
za to 'novoletno darilo' ob 
stoletnici nastanka prve nam znane 
fotografije Gobe z Male gore.

Bralcem glasila in ljubiteljem 
Male gore pa priporočamo, da pri 
hoji po zanimivi srednječavenski 
planinski poti široko odprejo 
oči in še sami poskušajo najti to 
znamenitost. 

J. V., Planinska sekcija Kamnje

Projekt DigiA!
Po intenzivnih tednih usposabljanja smo na Inštitutu 

za mladinsko politiko s ponosom uspešno zaključili naše 
delavnice, namenjene krepitvi digitalnih kompetenc otrok, 
mladih ter odraslih. Projekt je prinesel izjemne rezultate in 
predstavljal edinstveno priložnost za vse udeležence.

V projektu DigiA se je Inštitut 
za mladinsko politiko povezal 
s Srednjo šolo Veno Pilon 
Ajdovščina ter Osnovno šolo 
Draga Bajca Vipava, kjer smo za 
učence matične šole in podružnic 
(Goče, Vrhpolje in Podnanos) 
pripravili različna usposabljanja, 
in sicer: Digi Krožek, Digi 
Umetnost in Digi Varnost. Pokrili 
smo različna področja digitalnih 
tehnologij. Udeleženci so razvijali 
temeljno razumevanje osnov 
računalništva, brskanja po spletu, 
ustvarjanja spletnih vsebin ter 
kreativne uporabe orodij, kot sta 
Canva in Microsoft PowerPoint. 
Poudarek na varnosti in bontonu 
na spletu je okrepil ozaveščenost 
o kibernetskih grožnjah ter 
spodbudil odgovorno uporabo 
digitalnih orodij med otroki in 
mladimi.

V projektu DigIT! smo 
uspešno izvedli izobraževanja 
za odrasle, ki so pritegnila več 
kot 70 posameznikov. Z našimi 
delavnicami smo med drugim 
obiskali Dom starejših občanov 

Ajdovščina, Hišo dobre volje 
Ajdovščina, Hišo Malorca in 
Zavod Pristan Vipava. Skozi 
intenzivna srečanja smo 
raziskovali različne vidike 
digitalnega sveta, pri čemer smo 
izpostavili praktične uporabe 
digitalnih orodij, kot so eDavki, 
zVem in eUprava. S pomočjo 
orodja Google Zemljevidi smo 
potovali po svetu, raziskovali 
smo spletne trgovine ter googlali 
recepte za pripravo prazničnih 
jedi. Prilagodljivost vsebin glede 
na predhodno znanje udeležencev 
je omogočila, da je vsak 
posameznik pridobil največ iz 
izobraževanja na svojem nivoju. 
S sproščenim vzdušjem med 
izobraževanjem smo spodbujali 
izmenjavo idej in povezovanje 
udeležencev.

Veselimo se podobnih 
izobraževanj tudi v prihodnosti, 
ko bomo še naprej raziskovali 
digitalni svet in sledili hitrim 
tehnološkim spremembam.

Anja Bandelj, 
vodja projektov

Obvestilo Društva 
upokojencev Vipava

Društvo upokojencev Vipava 
se je preselilo na novo lokacijo 
- Beblerjeva ulica 17 v Vipavi, 
nad knjižnico Vipava (nasproti 
cerkve) - 2. etaža in z dne 23. 1. 
2024 začenja delovati po uradnih 

urah - torek in sreda med 9.00 in 
11.00. 

Urejen je vhod za invalide in je 
možna uporaba dvigala. 

Tomislav Šumanovac

Ajdovska Garaža vabi na dva dogodka 

Izdelaj svojo ptičjo krmilnico 
v Garaži!

Vabimo vas, da se nam 
pridružite v sredo, 7. 2., med 
17.00 in 19.00 v Garaži na 
Vilharjevi ulici 20q, Ajdovščina.

Tokrat bomo svoj kreativni 
zagon usmerili v ustvarjanje 
čarobnih ptičjih krmilnic, 
ki bodo polepšale vaš vrt ali 
okensko polico! Z barvitimi 
odtenki bomo ustvarili privlačne 
krmilnice, ki bodo zagotovo 
pritegnile pozornost naših 
pernatih prijateljev.

Delavnica je popolnoma 

brezplačna in odprta za vse 
mlade od 15 do 29 let, družine 
ter ostale ljubitelje ptic. Vse 
materiale in orodje zagotavljamo 
mi, tako da potrebujete le še svojo 
ustvarjalno energijo. Pridružite 
se nam, da skupaj ustvarimo 
nekaj posebnega! Na delavnico se 
lahko prijavite na spletni strani 
Garaže.

Električni avto - da ali ne?
Sodobna av tomobi lska 

industrija je vse bolj zaznamovana 
s trendom naraščajoče 
elektrifikacije voznega parka. 

Na delavnici, ki bo 28. 2. 2024 
ob 18.00 v ajdovski Garaži, se 
bomo poglobili v ozadje tega 
premika, razkrili ključne izzive 
in prednosti ter se osredotočili 
na praktične vidike, ki zadevajo 
nas - povprečne potrošnike.

Kaj lahko pričakujete:
- Razkritje glavnih izzivov pri 

elektrifikaciji avtomobilov.
- Razpravo o praktičnih vidikih 

trenutnih trendov in njihovem 
vplivu na nas, uporabnike.

- Pogovor o prihodnosti 
voznega parka in kako se lahko 
prilagodimo spremembam.

Pridružite se nam na tej  
dinamični delavnici ter skupaj 
odkrijmo, ali je električni avto 
prava izbira za vas!

Debato moderira Dario Uršič. 


